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PRVI MAJ 2004 
JE PRED VRATI!

R O M AN O  PRODI V G O R IC I IN N O VI G O R IC I

Neda vn i  obisk predsedn ika  Evrop
ske kom isije  Romana Prodija v Sloveniji, N ov i G ori
c i in  G oric i je  dobro odm eval v ja v n o s ti p r i  nas.

Po obisku lahko  zapišemo več stvari. Najvažnejša  
je, d a je  Romano P rod i ja sno  in  glasno v G oric i pove
da l - k a j povedal, na roč il! - vsem nam, predvsem pa  
trem go rišk im  županom , n a j nada lju jem o na p o ti 
preseganja s ta rih  zamer, n a j g rad im o na Goriškem  
skupno p rihodnost na pošteni in  enakopravn i ra vn i 
in  n a j bo “dvojezičnost bogastvo in  predvsem pa  sre
dstvo ra zvo ja "za  naše mesto, za Gorico in  Novo Go
rico, za vso Goriško!

Romano P rod i je  z  obiskom Nove Gorice in  Gorice 
dokazal, da je  ve lik državn ik , in  to nam  je  b ilo  jasno  
že v N ovi Gorici, ko smo na Bevkovem trgu p ris lu h 
n i l i  n jegovim  besedam, k i  j i h  je  spregovoril v a n 
gleščini. P rav ta navidez m ala  izb ira  im a  ve lik po
men, saj je  Prodi p riše l v Gorico in  Novo Gorico na 
obisk ko t predsednik Evropske komisije, da b i vse nas 
nagovoril, n a j še b o lj prispevam o k  skupn i g ra d itv i 
združene Iivrope, v ka te ri bo od l. m a ja  prihodnjega  
leta z  n a m i tu d i dom ovina  vseh Slovencev, samostoj
na država Slovenija.

Predvsem p a  je  P rod i pokazal, da se za veda sim 
bolnega pom ena “dveh stvarnosti skupne g o r iške du
še", ko t b i lahko  vso našo goriško stvarnost po im eno
vali. Prišel je  s p le m en itim i čustvi in  j i h  je  tu d i nevsi
l j iv o , skorajda p ra g m a tič n o  iz razil.

V polnem  gledališču Verdi je  Romano P rodi pod  
ita lijansko, evropsko in  slovensko zastavo o d lož il že 
napisan govor in  spregovoril prosto; p ra v  zato je  b il 
še b o lj neposreden ter p rodo rno  jasen. Odločno p lo 
skanje, s ka te rim  smo P rod ija  večkrat p re k in ili, je  
samo dokaz več, da se tu d i v G oric i ve lika večina od 
nas zaveda pom ena sodelovanja ob meji, k i  je  ju t r i  
več ne bo. Predsednik P rod i nam  je  izrecno naročil, 
n a j bo dosedanja d ržavna meja, k i  nas še deli, izz iv  
za nove ob like  sodelovanja in  preseganja delitev, 
predvsem p a  izz iv  za nove oblike skupnega življen ja .

Da Prodijeve besede niso b ile samo še ene lepe be
sede več, k i  smo j ih  v našem prosto ru  sicer že ita k  
s liša li preveč, je  dejstvo, saj je  predsednik Evropske 
kom isije  v svojem nagovoru v gledališču Verdi jasno  
nakaza l tu d i stvarne in  izvedljive ob like  sodelovanja 
treh občin ob meji, k i  gredo od zdravstva do in fra 
struktur, od vodovoda in  reševanja čistilne naprave  
do skupnega upepeljevalnika za mrtvašnico.

P ra v  tu  v id im o  o d lik o  n jegovega o b iska  na  
Goriškem, saj je  Romano P rod i ja sno  povedal, n a j 
izko ris tim o  m ožnosti in  sredstva, k i nam  j ih  Evrop
ska zveza ponuja, da bomo v Gorici, N ovi Gorici, Šem
pe tru  in  v vsej Goriški, k i  bo s padcem meje postala  
ponovno osrčje Evrope in  ne več obm ejno področje, 
zg ra d ili tako družbo, v ka te ri bodo bolje odraščali 
naši o troc i in  se bomo v n ji tu d i sam i bolje počutili, 
lepše živeli.

Ko smo s kolegi ča sn ika rji o dha ja li iz  gledališča 
Verdi in  je  Prodi sedel v avtom obil, k i  ga je  odpelja l v 
Slovenijo, smo seveda ko m e n tira li obisk.; n i t i  enega 
n i b ilo  med nam i, k i ne b i b il mnenja, da je  šlo za 
velik dogodek. Skorajda vsi pa  smo tu d i ugota v lja li, 
da nas in te g ra c ijs k i procesi zd ru že va n ja  Evrope 
prehitevajo.

Na nas je  torej, da to napako odprav im o! I. m a j 
2004je  nam reč dobesedno pred  v ra ti!

JURI) PALJK

"NISTE VEC NA MEJI, AMPAK
V SREDIŠČU!"

DANIJEL DEVETAK

Gorica in Nova Gorica 
morata igrati pomembno, 
središčno vlogo v novi Evro
pi. To je predsednik Evropske 
komisije Romano Prodi še 
enkrat poudaril goriškemu 
županu Brancatiju, preden se 
je v petek zvečer, 7. marca, 
poslovil od Goriške. O novi 
vlogi našega obmejnega pro
stora, ki naj bo prava delav
nica sodelovanja in simbol 
združene Evrope, je trdno 
prepričan.

V NOVI GORICI
Preden je visoki gost prišel 

na Goriško, se je na svojem 
enodnevnem obisku v Slove
niji srečal s predsednikom RS 
Janezom Drnovškom, pred
sednikom slovenske vlade 
Anionom Ropom in drugimi 
predstavniki oblasti v sprem
stvu evropskega komisarja za 
širitev Giinterja Verheugna. 
Slovenijo je ocenil kot eno 
najbolje pripravljenih držav 
kandidatk za vstop v Evrop
sko zvezo in obenem izrazil 
prepričanje, da bo skorajšnji 
referendum o vstopu Sloveni
je v EU uspel, kar priča o ja- 

J sni zavezanosti Slovencev ve
likemu evropskemu projektu. 
Množica na Bevkovem trgu v 
Novi Gorici je malo pred 18.

m

uro toplo sprejela gosta iz 
Bruslja. Med drugimi so bili 
tam navzoči predsednik Dr
žavnega zbora Borut Pahor, 
notranji minister Rado Bo
hinc, slovenski državni sekre
tar in nekdanji novogoriški 
župan Č rtom ir Špacapan, 
generalna konzulka RS v Tr
stu Jadranka Šturm Kocjan, 
župan Nove Gorice M irko 
Brulc, župan mestne občine 
Šempeter-Vrtojba Dragan Va
lenčič, goriški župan Vittorio 
Brancati, predsednik dežel

nega sveta Furlanije-Julijske 
krajine Antonio Martini, pred
sednik goriške pokrajinske 
uprave Giorgio Brandolin in 
številni drugi zastopniki kra
jevnih oblasti z ene in druge 
strani meje.

Prvi pozdrav gostu je pri
nesel gostitelj, župan Brulc, ki 
je poudaril zgledno sodelo
vanje treh sosednih občin
skih uprav z besedami: "Evro
pa je že tu!" Zupan Valenčič 
se je zahvalil Prodiju za obisk, 
ki je dal nov zagon prizade

0  OBČNEM ZBORU SSO
Drag/ odgovorni urednik!
V zadnji številki NG si poleg poročila o občnem zboru 

SSO objavil tudi komentar oh izidu volitev za obnovitev 
organov organizacije.

Poročilo se je  le mimogrede dotaknilo vsebine diskusije 
na občnem zboru, čeprav bi - po mojem - zaslužila več pozor
nosti. Pač pa je  komentar o izidu volitev postavil prst na rano 
v notranjosti same organizacije, ki jo  je doslej le malokdo slu
til in ki bi jo  le s težavo bolj točno označil. Izključil bi spore ali 
nesoglasja, razumel pa bi, če bi mi kdo govoril o različnih gle
danjih. To se dogaja v vsaki družbi in zadeve se rešujejo z 
notranjo dialektiko. Ta predvideva poleg dialoga tudi kom
promis kot sredstvo za dosego sklepov in zadevnih sprejem
ljivih rešitev. Takega načina se v SSO-ju načelno držimo in 
vsakdo nam bo moral priznati, da so naše ustanove in dru
štva s pomočjo SSO-ja dosegli zelo lepe in otipljive rezulta
te, ki so vsem na razpolago. Drugačne ocene in kritike na 
račun izvršnega odbora b i morale p riti do izraza na rednih 
zasedanjih Sveta SSO-ja (vsajdvakrat na leto) in seveda na
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vanjem za boljše sobivanje in 
sodelovanje ob meji in obliko
vanju čezmejne regije. Župan 
Brancati pa je spodbudil pri
sotne politične predstavnike 
k pospešitvi del za odpravo 
vsakega nerazumevanja in za 
razvoj celotne Goriško. Borut 
Pahorje izrazil svoje prepriča
nje o tem, da bomo v Evropi 
vsi Slovenci živeli skupaj in še 
bolje, in rojake pozval, naj se 
na referendumu 23. marca ja
sno opredelijo za Evropo.

" STRAN 3

občnem zboru. Dejansko do tega tudi v Devinu ni prišlo, 
ker se nihče ni lo til morebitnih spornih sklepov. Vendar je  
prav tako res, da nam to ne daje pravice govoriti o nakani 
pri volitvah. Delegati so pač izkoristili volilno pravico, kot 
so bolje vedeli in znali, saj so prosto izbirali med kandidati, 
ki jih  je  sam odbor sprejel na listo v trdnem prepričanju, da 
je  treba odbor pomladiti. To se je  zgodilo, sicer bolj dra
stično, vendar ni vzroka, da hi nad tem polemizirali ali iska
li naklepe. Novi izvršni odbor SSO prihaja iz občnega zbo
ra vsestransko pomlajen, kar je  dober znak in utrjuje upanje, 
da bo naša krovna organizacija tudi v prihodnje v prvi vrsti 
skupnih naporov za ohranitev naše kulturne in narodne 
identitete ter za vsestranski razvoj naše skupnosti.

Omenil sem dialog in prilagajanje. Vse to je  potrebno  
za delovanje katerekoli organizacije in nikakor ne pre
prečuje razprave o vlogi in delu SSO, nasprotno, moralo bi 
jo  pospeševati. Zato hi moral b iti Novi glas naravni prostor 
za taka razmišljanja, ki jih  velja spodbuditi.

S prijateljskim pozdravom.
SERGII PAHOR

Sveti oče za mir
Nadaljuje se intenzivno 
in vsakodnevno 
prizadevanje papeža 
laneza Pavla II. za mirno 
rešitev zapletene iraške 
krize.
(stran 3)

|f\|
M

Prodi v Gorici
" Vesel sem!"
nam je pove

dal deželni 
tajnik SSk 
dr. Damijan 
Terpin.
(stran J>

Mlada ruska 
violinistka 

I Alina
Pogotskin je 
očarala goriško 
občinstvo, 
(stran 7)

M Alojz Tul
KRIZA NA DEŽELI IN VOLITVE

j Breda Susič 
I TIK PRED VOJNO?

Jurij Paljk
NOVE KNJIGE GORIŠKEGA MUZEJA
Ivan Žerjal
ALEKSI J PREGARC O B PREST IŽ N I NAGRADI  

i Marjan Drobež 
VKLJUČITEV SLOVENIJE V MEDNARODNE POVEZAVE
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ALOJZ TUL

Kakor hitro je vsedržavno 
vodstvo Doma svoboščin 
(Berlusconi, Fini in Bossi) po 
dolgem zavlačevanju odloči
lo, da bo predsedniški kandi
dat na junijskih deželnih voli
tvah v Furlaniji-Julijski krajini 
predstavnica Severne lige 
AlessandraGuerra (podpred
sednica sedanjega deželnega 
odbora) in ne predsednik od
bora Renzo Tondo iz vrst gi
banja Naprej Italija, je slednji, 
kot je že nekaj časa napove
doval, odstopil in s tem spro
žil krizo v deželni vladi. To je 
namreč storil očitno v znak 
protesta, ker so v Rimu popol
noma prezrli deželno politič
no stvarnost.

no vlado in pripraviti kandi
datne liste za obnovitev de
želnega sveta. Medtem sta 
odstopila deželna koordina
torja gibanja Naprej Italija Ro- 
moli in Saro, ki sta ju že na
domestila komisarja. Odsto
pil je tudi vsedržavni koordi
nator Antonione.

Zanimivo bo videti, kakšne 
odmeve bo nastalo stanje v 
gibanju Naprej Italija imelo v 
Trstu, kjer so pozorno sledili 
dogajanjem zadnjih tednov v 
zvezi s predsedniško kandida
turo na deželnih volitvah. Ne 
smemo namreč pozabiti, da 
mnogi v Trstu težko prenaša
jo prevlado Furlanov v dežel
nih institucijah. V mislih ima
mo Listo za Trst in pa gibanje 
civilne družbe, ki ga vodi zna-

i
Še prejšnji teden je skup

ščina izvoljenih predstavni
kov gibanja Naprej Italija po
trdila zaupanje Renzu Tondu 
in ga predlagala za predsed
niškega kandidata. Vse to ni 
nič pomagalo, ker so prevla
dali politični interesi na vsedr
žavni ravni. Voditelj Severne 
lige Bossi je namreč zahteval 
predsedniško kandidaturo v 
deželi Furlaniji-Julijski krajini, 
v nasprotnem primeru je gro
zil z izstopom iz Berlusconije
ve vlade.

D oločitev Cuerrove za 
predsedniškega kandidata je 
v gibanju Naprej Italija na tu
kajšnji deželni ravni povzroči
la pravi politični potres, kate
rega posledice so nepredvid
ljive in bodo gotovo močno 
zaznamovale volilno kampa
njo in verjetno tudi volilne izi
de. Sile v Domu svoboščin so 
sedaj pred težavno nalogo: 
sestaviti morajo novo dežel

ni nekdanji podjetnik Primo 
Rovis. Obe omenjeni gibanji 
se zavzemata za to, da bi Rim 
priznal Trstu oz. njegovi po
krajini posebno avtonomijo 
po zgledu tridentinske pokra
jine. Le tako naj bi se Trst rešil 
iz podrejene vloge v okviru 
dežele Furlanije-Julijske kraji
ne. Zato je pričakovati, da bo
do dosedanja kriza na Deželi 
in napovedane deželne voli
tve razgibale politične vode v 
Trstu. Vprašanje je namreč, 
kako bo na zadnji razplet do
godkov reagirala Lista za Trst, 
ki se je pred časom vključila 
v gibanje Naprej Italija.

Medtem se levosredinski 
pol aktivno pripravlja na junij
sko volilno preizkušnjo. Nje
gov predsedniški kandidat je 
bivši tržaški župan in sedaj 
poslanec v parlamentu Ric- 
cardo llly, ki dejansko že vodi 
volilno kampanjo.

SLOVENSKA M AN JŠIN A V AVSTRIJI

ODPRTO PISMO O 
KRŠITVAH PRAVIC

IRAŠKA KRIZA

TIK PRED VOJNO?

Predstavniki Svetovnega 
slovenskega kongresa, Zavo
da za oživitev civilne družbe 
in manjšinske radijske postaje 
na avstrijskem Koroškem Ra
dia dva so 10. t.m. v Ljubljani 
predstavili odprto pismo slo
venski in mednarodni javno
sti, s katerim želijo po poro
čanju Slovenske tiskovne a- 
gencije opozoriti na kršitve 
pravic slovenske manjšine v 
Avstriji. Razpravljali so pred
vsem o usodi Radia dva, ka
terega sodelavci so v protest 
proli ukinitvi radia za 17. ma
rec napovedali novo gladov
no stavko, če do rešitve ne bo 
prišlo. Predstavitve odprtega 
pisma o kršitvah pravic slo
venske manjšine v Avstriji se 
je udeležil tudi avstrijski vele
poslanik v Sloveniji Ferdinand 
Mayrhofer-Gruenbuehel, ki je 
sicer izrazil razumevanje za 
težave koroških Slovencev in 
Radia dva, vendar pa je bil o- 
gorčen nad tonom in vsebi
no odprtega pisma.

Zavod za oživitev civilne 
družbe in Svetovni slovenski 
kongres sta v odprtem pismu 
opozorila, da je Radio dva za
konsko utemeljen z zakonom 
o avstrijski rad io te lev iz iji 
(ORF), ki je stopil v veljavo ja
nuarja 2002, zato ORF manj
šinskega programa ne bi sme
la ukiniti. Kot še piše v ome
njenem pismu, je Avstrija v 
povojnih letih večkrat prekrši
la temeljne pravice slovenske 
manjšine v Avstriji, določene 
v Avstrijski državni pogodbi 
(ADP) iz leta 1955, prav tako 
pa tudi druge listine Združe
nih narodov. Po njihovem 
mnenju kršenje ADP predstav
lja zanikanje pravnih temeljev 
avstrijske države, zato meni
jo, da je čas, da se te kršitve 
predložijo mednarodnim so
diščem, da bi ponovno vzpo
stavili mednarodni pravni red 
v Avstriji ter popravili krivice, 
ki so bile storjene slovenski 
manjšini v zadnjih 50 letih. 
Organizaciji ob tem poziva
ta ZN, Evropsko unijo, ZDA 
in vse organizacije civilne 
družbe, naj si prizadevajo, da 
bi mednarodna sodiščaa te 
kršitve tudi obravnavala.

Poslovodja Radia dva Mar
jan Pipp je predstavil zgodo-
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vino radia in pojasnil, da je bi
lo sodelovanje med ORF in 
Radiom dva ukinjeno 31. de
cembra lani. Radio dva sicer 
še vedno nadaljuje s predva
janjem, vendar pa jim bo kma
lu zmanjkalo sredstev, zato so 
se s sodelavci od ločili, da 
bodo 17. marca ponovno za
čeli gladovno stavkati, tokrat 
za neomejen čas. Uslužben
ci Radia dva so namreč 1. fe
bruarja že gladovno stavkali, 
a za teden dni. Kot je pojasnil 
Pipp, so se za takšno drasti
čno potezo odločili zato, ker 
hočejo, da se njihove težave 
končno rešijo.

Predsednik Zavoda za oži
vitev civilne družbe Dane 
Zajčje pri tem opozoril na po
trebo, da se opozori svetov
na javnost na ukinjanje pra
vic slovenske manjšine na Ko
roškem, in poudaril, da se slo
venska vlada premalo zanima 
zanje. Na predstavitvi odprte
ga pisma je bil prisoten tudi 
predsednik parlamentarne 
komisije za odnose s Sloven
ci v zamejstvu in po svetu 
Franc Pukšič, ki po lastnih tr
ditvah poskuša doseči, da bi 
Avstrija končno izpolnila svo
je obveznosti do slovenske 
manjšine.

Veleposlanik Mayrhofer- 
Gruenbuehel pa je izrazil ra
zumevanje za težave koro
ških Slovencev in Radia dva, 
vendar pa je bil ogorčen nad 
tonom in vsebino odprtega 
pisma. Po njegovih besedah 
avstrijska vlada ne krši člove
kovih pravic manjšine ali svo
jih mednarodnih obveznosti.

BREDA SUSIC

Ko bo ta številka Novega 
glasa v kioskih, bo najverjet
neje že znano, ali se svetu o- 
beta nova vojna ali je še kako 
upanje, da se iraška kriza raz
reši po diplomatski poti. V to
rek ali v sredo je namreč pred
videno glasovanje v Varnost
nem svetu OZN o novi ameri- 
ško-britansko-španski resolu
ciji. Ta predvideva razorožitev 
Iraka z uporabo sile.

Francija si je do zadnjega 
prizadevala pridobiti podpo
ro nekaterih članic VS OZN v 
svojem nasprotovanju posre
dovanju v Iraku, to je Ango
lo, Kamerun in Gvinejo, ki so 
trenutno nestalne članice VS. 
Istočasno je francoski pred
sednik Chirac skušal prepri
čati ruskega predsednika Pu
tina, da bi skupaj predložila 
veto proli novi resoluciji. Tako 
kot je namreč jasno, da so 
ZDA z obljubami o ekonom
ski pomoči ves čas izvajale 
močan pritisk na vse države 
članice VS, da bi podprle nji
hovo stališče, je nesporno tu
di dejstvo, da se Francija boji 
ostati preveč osamljena v svo
jem nasprotovanju svetovni 
velesili. Ameriški državni se
kretar Povvell je bil namreč ne
posreden v svojih grožnjah, ko 
je poudaril, da "ne bo prese
nečen" nad francoskim ve
tom, da pa bo tak veto imel 
"hude posledice" na ameri- 
ško-francoske odnose. Potem 
ko se je izvedelo, da se bo 
Kitajska najverjetneje pri gla
sovanju vzdržala, bi bila lahko 
edina močna zaveznica Fran
cije samo še Rusija, saj Nem
čija v VS nima pravice do ve

ta, pač pa je trenutno ena od 
desetih nestalnih članic.

Medtem je Irak nadaljeval 
z uničevanjem raket vrste al- 
samud. Iraški diplomati so 
poudarjali, da so več kot tri 
mesece trajajoče inšpekcije 
pokazale, da Irak nima več o- 
rožja za množično uničeva
nje. Generalni direktor Med
narodne agencije za jedrsko 
energijo El Baradej pa je is
točasno dejal, da Severna 
Koreja predstavlja večjo ne
varnost za svetovni mir kot 
Irak, saj v Iraku lahko inšpek
torji preverijo, ali Hussein 
razpolaga z novim progra
mom oboroževanja, naspro
tno pa so morali inšpektorji 
decembra lani zapustiti Se
verno Korejo, ki je sposobna 
izdelati jedrsko orožje.

Strokovne študije o eko
nomskem dobičku, ki bi ga 
ZDA dosegle z vojno (ne gle
de na to, ali bi zmagale, ali 
izgubile) zaradi dviga cene 
petroleja, dokazujejo, da bo 
Bush najverjetneje šel do kon
ca v svojih prizadevanjih za 
vojaški poseg. Vprašanje je 
torej, ali bodo zaradi pritiskov 
morale tudi Francija in njene 
zaveznice vreči puško v koru
zo in se prilagodoti, ali bodo 
vztrajale pri svojem nasproto
vanju. V drugem primeru bi 
namreč prišlo do razkola zno
traj VS, kakršnega OZN še ni 
doživela. Bush bi moral upo
števati veto, če bi do njega 
prišlo. Če tega ne bi storil in 
bi kljub nasprotovanju dela 
VS napovedal vojno Iraku, bi 
lahko s tem posredno poko
pal institucijo, ki bi morala za
gotavljati mir v svetu.

PO VEJM O  N A  GLAS JANEZ POVSE

NEVARNOST KREPITVE TERORIZMA?
Še močneje od nedavnega terorističnega 

izgreda s smrtno žrtvijo je  odjeknil politični 
dokument novih rdečih brigad. Na oba do
godka so se oblasti odločno odzvale, kot da 
b i b il te ro ris tičn i dokument že načrt in 
izvršeno dejstvo. Res pa je  v njem zelo jasno 
izražena solidarnost z " izropanimi in poniža
nimi arabskimi in islamskimi množicami, ki se 
morajo zato skupaj s proletariatom (zahod
nih) mest upreti novi fazi krepitve meščanskih 
držav". Ob tem se seveda vsi upravičeno 
sprašujemo, ali zares obstaja nevarnost kre
pitve terorizma, ki bi lahko postal svetoven, 
da ne rečemo globalen. V kolikor bo vpliven 
del razvitega sveta še naprej prepričan v 
čiščenje vseli možnih žarišč kot v edino sred
stvo boja proti njemu, potem prav gotovo - 
terorizem se bo krepil in povezoval. In čeprav 
ne obstajajo nikakršne podobnosti med raz
merami na primer v Italiji, v Palestini, Afgani
stanu in Iraku, se bo ta do kraja sporni način 
uveljavljanja političnih prepričanj lahko pričel 
prepoznavati prav povsod, kjer obstaja ali bi 
mogel izbruhnili. In zgolj sila kol odgovor 
gotovo ne bo mogla b it i več kot to liko  
uspešna.

V času, ko potekajo poslednji poskusi, da 
bi preprečili vojno proti Iraku, bi bilo več kot 
koristno, da bi se ponovno globlje zavedali 
razlogov, ki vodijo v terorizem in ga ves čas 
hranijo, kot korenine hranijo divjo rast. In 
dokler te korenine živijo, iztrebljanje plevela 
pač ni zares učinkovito. In katere so le kore
nine? To ni nobena skrivnost: na prvem me

stu narodi, ki so tlačeni od drugih narodov, 
zatem socialne nepravičnosti in slednjič pre
velika ekonomska neravnovesja v svetu. Vse 
tri stvari slej ko prej teptajo človeško dostojan- 

js fvo  vseh, k i se prepoznavajo bod is i v 
izkoriščanem narodu, bodisi doživljajo social
no nepravičnost, oziroma so deležni revščine 
znotraj ekonomskega neravnovesja. Navadno 
je  tako, da večji del prizadetih mirno prenaša 
j težje in krivične pogoje, kar pa še ne pomeni, 
da so stvari urejene in dobre. Toliko bolj drži 
pravilo, da se v trenutku, ko je  presežena kri
tična meja, sproži nasilje. Nasilje kot protest 
in kot dobesedno zločinski odpor. In ko se 
sproži, je  sproženo in deluje iz sebe.

V interesu vseh nas bi torej bilo, da bi se 
terorizma lo tili pri njegovih koreninah: da bi 
odpravljali krivice na svetu, storili kar največ 
za socialno pravičnost ter na vse mogoče 
načine poskušali b lažiti neravnovesja med 
razvitimi in revnimi. To so naloge, ki bi bile v 
ponos človeka in vsega človeštva. Svet je  
namreč globalen v tem smislu, da smo pokli
cani v primeru krivice kjer koli na svetu, v 
primeru ogrožene socialne pravičnosti kjer 
koli na svetu in v primeru stiske revnih kjer 
koli na svetu. Tistih, ki mislijo tako, je na srečo 
vse več in v tem je veliko upanje, na katerem 
je nujno graditi. V takšni viziji b i se teroriz
mu in vsakršnemu drugemu nasilju korenine 

j hitro sušile, v nasprotnem primeru se bo te
rorizem krepil in se porajal v vedno novih 
oblikah.
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IZJAVI OB PRO DIJEVEM OBISKU
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RENZOTONDO:
"NA NOVE IZZIVE SE 
MORAMO PRIPRAVITI!"

Takoj po obisku predsed
nika Evropske komisije Roma
na Prodija v Gorici smo na 
goriškem županstvu zaprosi
li deželnega predsednika 
Renza Tonda - ki je sredi poli
tične vihre v vrstah deželne 
desne sredine - za izjavo in 
oceno Prodijevega obiska, ki 
jo je za Novi glas rad dal. M i
mogrede: Tondo je bil tudi 
edini prvak desne sredine iz 
naše dežele, ki se je obiska in 
srečanja s Prodijem udeležil.

Dr. Renzo Tondo nam je 
tako povedal: "Tudi sam se 
strinjam z oceno Romana 
Prodija, da bo naša dežela 
imela ob vstopu Slovenije v 
EU popolnom a drugačno 
vlogo od današnje, saj bomo 
naenkrat iz obmejnega ob
močja prešli v središče Evro
pe in bomo torej izgubili ob
mejno vlogo, ki smo jo imeli 
do sedaj. Prav to središčno 
vlogo moramo dobro izkori
stiti in se nanjo pripraviti, kar 
pa ni lahko. Jasno je tudi to, 
da ima Prodi prav, ko trdi, da 
so pred nami novi izzivi, na 
katere se moramo že danes 
pripraviti."

DAMIJAN TERPIN:
"TAKI OBISKI Tl VLIJEJO 
NOVIH MOČI!"

Deželni tajnik stranke Slo
venska skupnost in goriški 
občinski odbornik za čezmej
no sodelovanje dr. Damijan 
Terpin se je srečanja s pred
sednikom Evropske komisije 
v Novi Gorici in Gorici ude
ležil kot član goriške občinske 
uprave in bil gotovo vesel Pro
dijevih besed v gledališču 
Verdi, ko je dejal, da mora 
dvojezičnost na Goriškem 
pomeniti bogastvo in stvar
nost, na kateri je treba gradi
ti in obogatiti našo družbo in 
prihodnost. Dr. Terpin si je na
mreč v prvih mesecih Branca- 
tijeve občinske uprave veliko 
prizadeval, da je do namere
o izvajanju zaščitnega zako

na za slovensko manjšino v 
goriški občini prišlo.

Tudi njega smo zaprosili za 
kratko oceno Prodijevega o- 
biska in sporočila Goričanom 
z obeh strani državne meje. 
Dejal nam je: "Obisk in vse, 
kar nam je Prodi dejal, je kot 
balzam za vse nas, ki smo v 
prvih vrstah, ko gre za vzpo
stavljanje novih vezi in za čez
mejno sodelovanje, kot smo 
seveda tudi za ohranitev, raz
voj in dostojno priznanje naše 
narodne manjšine. Name je 
delovalo izredno vzpodbud
no tudi dejstvo, da v gledali
šču Verdi ni bilo niti enega sa
mega vzklika ali žvižga neo
dobravanja ali protesta, ko je 
Prodi govoril o dvojezičnosti, 
ki jo je prikazal kot bogastvo 
in kamen, na katerem graditi 
prihodnjo Goriško! Kot stran
ka smo pri SSk vedno govori
li le o izvajanju zaščitnega za
kona, medtem ko je Prodi po
žel aplavz celotnega gledali
šča Verdi in je govoril o dvo
jezičnosti! Napredek je torej 
očiten! Tudi srečanje v Novi 
Gorici je bilo izjemno! Seve
da imamo kot občinska upra
va v Gorici pred seboj še veli
ko dela, a dejstvo, da nam 
predsednik Evropske komisije 
naroča, naj bomo vztrajni in 
naj si drznemo narediti velike 
stvari na področju čezmejne
ga sodelovanja, veliko pove! 
je pa to tudi obveza, a hkrati 
veliko priznanje za opravljeno 
delo. Po tej poti moramo na
daljevati. Že samo dejstvo, da 
ni bilo niti za eno samo pest 
desničarjev, ki bi javno na
sprotovali Prodiju, jasno go
vori o tem, da se tudi Goriča
ni počasi, a vztrajno zaveda
mo, da druge možnosti za 
nas ni kot le skupno sodelova
nje z novogoriško in šempetr- 
sko-vertojbensko občino, kot 
seveda tudi s celotno Slove
nijo. Dovolite mi torej, da sem 
nocoj vesel, da mi ta obisk ve
liko pomeni in mi je tudi vlil 
novih moči za nadaljnje delo!"

■ |UP

SLAVISTIČNO DRUŠTVO TRST-GORICA-VIDEM

VSESLOVENSKO TEKMOVANJE 
ZA CANKARJEVO PRIZNANJE

Preteklega 11. februarja je po
tekalo v Trstu in v Gorici šolsko tek
movanje v znanju slovenščine za 
Cankarjevo priznanje. Udeležilo se 
8a je lepo število dijakov, v Trstu 
40 in v Gorici 44. To dejstvo je raz
veseljivo najprej kot učinkovit ar
gument proti morebitnemu jam
ranju o zavzetosti in znanju naših 
študentov, pa ludi glede na leto
šnjo predpisano literaturo, ki po 
našem mnenju ni bila posebno pri
merna in vzpodbudna. Vsekakor 
s« dijaki dokazali zelo resno pripra
vo in dosegli visoke uvrstitve. Bro
nasto priznanje dobi, kdor doseže 
nad 65 točk: v Gorici si je prisluži
jo bronasta priznanja 25 dijakov, v 
^s tu  pa kar 30, to pomeni tri četrt

vseh udeležencev. Res lepo zado
ščenje tudi za mentorje. Podelje
vanje bronastih priznanj bo v ma
ju na posebni slovesnosti, ki jo or
ganizira Slavistično društvo Trst- 
Gorica-Videm.

Najboljši med "bronastim i" pa 
so imeli tudi letos pravico udelež
be na finalnem vseslovenskem tek
movanju za srebrna in zlata priz
nanja, ki je potekalo v v soboto, 8. 
marca, v Ljubljani. Naj navedemo 
imena udeležencev. Trst in Gorico 
so zastopali:

1. stopnja: Gregor Žnidarčič (S. 
Kosovel, Opčine), lija  Bufon in 
Alenka Verša (F. Levstik, Prosek), 
Kaja Koren (I. Cankar, Sv. Jakob), 
Jaruška Majovski in Metka Pucer 
(Zn. licej Prešeren, Trst), Dana 
Čandek (KI. licej Prešeren, Trst), 
Tomaž Pahor, Ivana Nanut, Mar- 
lenka Petejan, Anja Petrovčič, 
Aljaž Srebrnič in Jerica Klanjšček 
(I. Trinko, Gorica), Marta Lombar
di (KI. licej Trubar, Gorica) in Mar
tina Croselli (Družbosl. licej Gre
gorčič, Gorica).

3. stopnja: Mina Mahnič, Jernej 
Bufon in Sandi Lansetti (Zn. licej 
Prešeren, Trst), Tereza Pertot, Ma
tija Frandolič in Darja Kodrič (KI. 
licej Prešeren, Trst), Mirjam Spaz- 
zapan in Marija Ferfolja (KI. licej 
Trubar, Gorica) ter Teja Pahor, Iva
na Černič in Martina Giovannini 
(Družbosl. licej Gregorčič, Gorica);

4. stopnja: Ljuba Sancin, Jelena 
Saina in Eva Krmec (Zn. licej Preše
ren, Trst), M itja Oblak in Alja Štur- 
man (KI. licej Prešeren, Trst), Cri- 
stina Marussi in Ana Domeniš (Druž

bosl. licej Gregorčič, Gorica) ter So- 
nia Covolo (DTTZ Ž. Zois, Trst).

Z zadovoljstvom nad uspehom 
letošnjega poteka tekmovanja se 
Slavistično društvo Trst-Gorica-Vi- 
dem javno zahvaljuje koordinator
ki tekmovanja prof. Andreji Du
hovnik Antoni in predvsem vsem 
mentorjem, ki so ob dodatnem de
lu uspešno pripravili dijake. To so 
Olga Lupine, Gabriella Bevilacqua, 
Iva Bone, Maila Ozbič, Tanja Re
bula, Aurora Gabrovec, Lučana 
Budal, Nadja Rebec, Tanja Ukmar, 
Majda Sancin, Majda Artač, Alen
ka Stoka, Majda Cibic, Slava Starc, 
Karen Cossutta, Adrijan Pahor in 
Magda Jevnikar.
--------------------------VR.T.

*****

S 1. S T R A N I

"NISTE VEČ..."
Predsednik Prodi je na po

srečenem novogoriškem sho
du na odprtem spregovoril - 
v angleščini - o tem, kaj sploh 
je Evropa, kaj pomeni vstop 
Slovenije v EU in kaj se bo 
lahko spremenilo za Goriča
ne na obeh straneh meje. Po
udaril je, da se bodo tu deli
tve iz preteklosti lahko konč
no umaknile novemu duhu 
sodelovanja in prijateljstva 
med mestoma, ki bo močan 
simbol za ves svet. Evropa ni 
samo ekonomski prostor, je 
podčrtal, je zveza, osnovana 
na skupnih vrednotah demo
kracije, pravne države, spo
štovanja identitete vsakogar 
in pravic manjšin, skupne že
lje po miru in stabilnosti. Po
hvalil je že obstoječe skupne 
čezmejne projekte treh uprav 
na področju turizma, kultur
nega sodelovanja, varstva 
okolja, malih in srednjih pod
jetij ter napovedal ustanovi
tev Centra poslovnih inovacij 
in Tehnološkega centra, ki naj 
bi omogočila razvoj krajevne
ga podjetništva in nova delo
vna mesta. Živeli ste na meji, 
je rekel, jutri pa boste lahko v 
središču. Na koncu je dodal, 
da se moramo prebivalci te 
zemlje sami odločiti, kako že
limo živeti. Vsemu svetu smo 
lahko za zgled, da je mogoče 
začeti znova, da je možno 
graditi na prijateljstvu in slo
gi. "In ponosni boste, da ste 
Evropejci!"

V GORICI
Prodi je nato s spremstvom 

stopil na t.i. čezmejni beli avto
bus, ki je odpeljal po Erjavče
vi ulici do mejnega prehoda. 
Tu je izstopil in prečkal mejo 
peš. Na italijanski strani ga je 
med drugimi pričakal predse
dnik deželnega odbora F-Jk v

odstopu Renzo Tondo. Z av
tomobilom je gost iz Bruslja 
nato dospel do občinske pala
če, kjer se je v dvorani občin
skega sveta srečal s predstav
niki krajevnih in deželnih ob
lasti; prisotni so bili tudi člani 
evropske delegacije. Župan 
Brancati je uvodoma sprego
voril o evropskem duhu, ki od 
vedno označuje Goriško, pre
dsednik DZ Pahor pa je ob 
misli na ne vedno zgledne od
nose med tu živečimi narodi 
izrazil željo, da bi še zadnje 
predsodke ovrgli in pozabili 
ter odgovorno izkoristili odli
čno zgodovinsko priložnost, 
ki se nam ponuja. Tondo se je 
zahvalil Brancatiju, da je zreži
ral dogodek, in poudaril vlo
go dežele, ki dejavno širi meje 
Evrope proti Vzhodu. "Posta
ti hočemo laboratorij, na ka
terega bo Evropa gledala z ra
dovednostjo in zanimanjem," 
je rekel. "Smo v srcu Evrope 
in tu želimo biti protagonisti." 
Brandolin je z zaupanjem v 
prihodnost prepričan, da bo 
vstop Slovenije v Evropo po
magal preseči še zadnje teža
ve in posledice tragedij, ki so 
jih v 20. stoletju povzročili na
cionalizmi in ideologije. Tudi 
zato skrbi pokrajinska upra
va zlasti za čezmejne projek

V VERDIJEVEM 
GLEDALIŠČU

Po izmenjavi darov na ob
čini se je Prodi želel srečati z 
goriškimi občani, da bi jim 
skupno s tremi župani pred
stavil svoje poglede na priho
dnost skupnega mesta. To je 
storil v Verdijevem gledališču, 
kamor je dospel ob 19.40. 
Srečanje je uvedel mešani 
zbor Podgora s furlansko in 
slovensko pesmijo, nato pa še 
italijanski zbor z dvema ljud
skima; obakrat je predsednik 
Prodi med ploskanjem vstal. 
Brancati je v svojem lepem 
nagovoru med drugim lepo 
označil pojem skupnega me
sta: gre - je rekel - za demo
kratično in odgovorno soude- 
leženje skupnosti, ki jih ne lo
čuje več meja, ampak jih

pane iz vse pokrajine in dru
ge predstavnike oblasti je 
spodbudil, naj nadaljujejo na 
poti že obstoječih skupnih 
načrtov. "Dvojezičnost naj 
postane bogastvo in sredstvo 
za razvoj celotnega mesta," 
je izjavil in doživel spontan 
aplavz. Težave na meji so ver
jetno najhujše, toda tudi naj
dragocenejše. Zato vas bomo 
spremljali s potrebno pozor
nostjo, je še povedal. "Imate 
izjemno priložnost, ki jo mo
rate izkoristiti z veliko odpr
tostjo in širino duha... Odlo
čitve so na vas, to so pravila 
Evrope; ničesar vam ne bo
mo vsilili zviška, skupaj pa 
bomo lahko zgradili nekaj 
velikega, za kar nam bodo 
hvaležni prihodnji rodovi."

te, ki povezujejo mlade, te, ki 
"bodo uživali sadove našega 
sodelovanja". Prodi je pove
dal, da je treba razmišljati, kot 
bi meje več ne bilo, in sodelo
vati v popolni enakosti. Prisot
ne je povabil, naj gledajo na 
dvojezičnost kot na resurz v 
luči razširjene Evrope. Zave
da se, da bo gotovo še prišlo 
do novih težav, hkrati pa za
gotavlja bližino in pomoč in
stitucije, ki jo zastopa.

združujejo konkretni proble
mi in skupno prizadevanje, da 
bi izboljšali kakovost življenja 
prebivalcev; ne gre za brisa
nje posameznih upravnih 
stvarnosti, ki - obratno - prav 
v čezmejnem sodelovanju 
lahko na najboljši način uve
ljavijo svojo istovetnost. Brulc 
je orisal čezmejne projekte in 
omenil, da bo slovenska manj
šina v Italiji gotovo še odigra
vala pomembno vlogo. Va
lenčič je omenil strpno sobi
vanje in tvorno sodelovanje 
na meji ter povedal nekaj be
sed o svoji občini, ki ima po
sebno strateško lego zaradi 
za ves prostor potrebnih in
frastruktur.

Prodi je spregovoril o treh 
velikih zastavah - evropski, 
italijanski in slovenski -, ki so 
visele za odrom: Evropa je 
prav to, zveza ljudstev in na
rodov, ki ohranjajo svojo 
identiteto. Evropa sploh je 
zveza manjšin, ki se vzajem
no spoštujejo in branijo. Na
vzoče Goričane, številne žu-
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KRISTJANI IN DRUŽBA
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ALI JE BOG STARE ZAVEZE 
BOG NASILJA?

MATJAŽ RUSTJA

Na temo pojmovanja na
silja in smrti v Stari zavezi je 
v petek, 28. februarja, v okvi
ru mesečnih srečanj, ki jih 
prireja župnija Prosek, pre
daval univerzitetni profesor 
v Ljubljani dr. Marijan Peklaj.

Po drugem Vatikanskem 
koncilu so bila vključena v li- 
turgijo tri berila (prvo in dru
go berilo ter evangelij), pa tu
di psalmi so našli pomemb
no mesto. Vsi izbrani odlom
ki iz Stare zaveze so želeli pri
kazati Sveto pismo kot nede
ljivo celoto, katere cilj in smi
sel je spoznavanje Boga in 
torej utrjevanje vere. Prvi del 
Svetega pisma je bil namreč 
vrsto stoletij hudo zapostav
ljen, da so ga brali le redki 
izbranci (duhovniki, menihi, 
viteški redovi...). Danes pa je 
Stara zaveza dosegljiva prav

vsem in zato se postavlja vpra
šanje, kako uokviriti in pred
staviti nasilje, ki se nemalo
krat pojavlja ob sistematič
nem branju knjig Stare zave
ze. Že res, da je tudi v Novi 
zavezi veliko nasilja, pomisli
mo le na kamenjanje sv. Ste
fana ali na Kristusovo trplje
nje, a je nasilje predstavljeno 
v drugačni luči. Žrtve nasilja 
sprejemajo le-tega z vdanostjo 
in duhom daritve: Jezus uči lju
biti sovražnike in svari pred 
nasiljem, vendar ga sprejme, 
da se s tem izvrši odrešenje.

Stara zaveza pa je prepre
dena z zgodbami, polnimi kla
nja, kjer celo sam Bog izvaja 
nasilje (na primer s sodnim 
potopom ali umorom egip
tovskih prvorojencev), in za
to se lahko upravičeno spra
šujemo, kako je to mogoče. 
Pa še drugo vprašanje se nam 
lahko ob tem poraja: kako se

zoperstaviti nasilju Stare za
veze, ko se sam Jezus sklicuje 
na Boga, o katerem govori 
Stara zaveza, in ko se evan
gelisti navezujejo na dejstvo, 
da so že preroki napovedali 
prihod Božjega sina. Odgo
vor je preprost in obenem 
zahteva veliko znanja ali pri
merne razlage: Izraelci so 
znali slikati z besedami. Vse, 
kar je v Svetem pismu napi
sano, je navdihnjeno od Bo
ga, napisano pa od človeka. 
Vsako človeško delo pa je ne
popolno. Pisci Svetega pi
sma so razumeli in posredo
vali Boga na podlagi časa in 
razmer, v katerih so živeli. 
Način izražanja je torej ne
popoln in različni dogodki 
nam dajejo različne (tudi na
silne) predstave o Bogu, le 
Sveto pismo v celoti nam da
je pravo podobo Boga. Bibli
ja je knjiga za vse čase in lju

di, nastala pa je v določenem 
času, kraju in zgodovinskih 
razmerah. Za primer je dr. 
Peklaj navedel miselni ustroj 
starih Izraelcev, ki so popol
noma dojeli, da so zmagoval
ci le, če je bil nasprotnik po
končan. Miselnost izvoljene
ga ljudstva je torej zelo od
daljena od naše in vsako bra
nje Svetega pisma je zato 
priporočljivo s primernim ok
virom in razlago. Če namreč 
potegnemo črto, je edino 
Jezus Kristus podoba nevid
nega Boga, samo on in ne 
tisto, kar so drugi zapisali o 
njem in se torej bolj ali manj 
približuje resnici.

Pomemben je torej pri
stop k Svetemu pismu. Upo
števati moramo, da je Bog 
uporabljal ljudi, da bi nam 
nekaj povedal. "Branje posa
meznih, izoliranih odlomkov 
je zloraba Svetega pisma", je 
dejal dr. Marijan Peklaj in 
zaključil večer z besedami 
akademika dr. Jožeta Krašov
ca: "Sveto pismo tudi samo 
sebe popravlja".

NOVA KNJIGA M AC . BO ZA RUSTJE

ZGODBE ZA SREČO 
V DRUŽINI

"Ljudje si želimo živeti v u- 
rejeni in srečni družini. Za mla
de je to ena največjih vrednot, 
žal pa je resničnost povsem 
drugačna. Številne družine so 
razbite, ločitve pogoste. Dru
žinski člani so vse manj sku
paj in vse bolj jih potrošniška 
miselnost sili, da iščejo predv
sem materialne dobrine tudi 
za ceno zapostavljanja medse
bojnih odnosov in urejenega 
družinskega jedra, ki bi lahko 
v času življenjskih viharjev 
postalo najboljše zavetje dru
žinskim članom. Zgodbe te 
knjige želijo obnoviti vero, utr
diti upanje in osvežiti duha 
ljubezni, razumevanja in med
sebojnega spoštovanja ter da
rovanja v družini," piše na hrbt
ni strani lepo oblikovane knji
ge založbe Ognjišče, ki nosi

naslov Zgodbe za srečo v dru
žini in te zgodbe je zbral mag. 
Božo Rustja, duhovnik in odgo
vorni urednik mesečnika Og
njišče, ki ga našim bralcem ni 
potrebno posebej predstavlja
ti, ker je večkrat gost na naših 
straneh in tudi v naši sredi.

Je pa g. Božo Rustja na Slo
venskem svojevrsten, a za vse 
nas ljubitelje dobrih knjig tudi 
izjemno dobrodošel fenomen, 
saj je s svojimi zgodbami do
besedno pometel z vso kon
kurenco na slovenskem knjiž
nem trgu in gredo njegove 
knjige dobesedno za med in 
v več tisoč primerkih med mla
de in stare bralce, predvsem 
pa med vse tiste ljubitelje slo
venske besede in življenja, ki 
v današnjem času še vedno, 
ali pa zaradi današnje razdrob

ljenosti in potrošništva vedno 
bolj čutijo potrebo po osmi- 
šljevanju svojega vsakdanjika 
in svojega življenja.

Knjiga Zgodbe za srečo v 
družini, ki nosi podnaslov Za 
srečno družino in lep zakon, 
je s črnobelimi in zato mor
da tudi od barvnih fotografij 
veliko bolj zgovornimi opre
mil slovenski mojster foto
grafije France Stele. Knjigo je 
v trdi vezavi natisnila tiskar
na Euroadria v Ljubljani in 
nobenega dvoma ni, da bo 
tudi ta knjiga zgodb, ki jih je 
pisalo življenje, mag. Boža 
Rustje deležna toplega odzi
va mladih in manj mladih 
bralcev.

Nobenega recepta ni, kako 
napišeš uspešno knjigo, ker bi 
sicer vsakdo, ki prime za pero, 
zagotovo napisal uspešno 
knjigo, saj zares nihče noče 
pisati samo za ozek krog bral
cev. Morda pa bi za knjige 
zgodb g. Boža Rustje lahko 
vseeno rekli, da gredo uspe
šno med bralce predvsem

zaradi presenetljivo kratkih, a 
tudi zelo povednih zgodb, ki 
so srž in temeljni kamen vsa
ke knjige, ki je napisana v pro
zi. Zgodba je vse, bi lahko rek
li, vsaj tisti, ki radi beremo knji
ge. Mag. Božo Rustja pa je du
hovnik in vsaki ali skoraj vsaki 
zgodbi doda še duhovni utri
nek, misel iz evangelija, nev
siljiv napotek za razmišljanje, 
moralni razmislek, tudi nauk 
in dobronameren nasvet.

Tako napisana mešanica 
zgodb g. Boža Rustje deluje 
dobro in učinkovito, predv
sem pa njegove zgodbe naj
dejo pot med bralce, kar je 
najbolj pomembno in za čas, 
ko se vse manj bere, tudi naj
bolj prijetna in razveseljiva 
novica.

Razveseljivo pa je tudi dej
stvo, da je avtor na koncu 
pete knjige zgodb uvrstil ne
kaj odmevov na svoje zgod
be in tudi velik del intervjuja, 
ki smo ga imeli z njim v No
vem glasu.

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M  I Š L J A  N | A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L ET U B

ŽLAH TEN  IZBOR HO'Z/H BESEDE, 
NEDELJO  Z/1 NEDELJO

VIDEM ŽERJAL |  2  p 0 S TNA NEDELJA

“N isi odrekel svojega sina, svojega edinca" ( I Mz 22, 
16).

“O Gospod... tvo j s lužabnik sem, sin tvoje dekle” (Ps 
116, 16).

“On n i prizanesel lastnemu S inu" (R im  <S’, ,]2).
“Taje m oj ljub ljen i Sin, njega jjoslušajte "(M r  9, 2- K)).

Stara navada je železna srajca. Lahko tudi v slabem pomenu. 
Celo očak Abraham, oče vseh verujočih, se je nevede in nehote 
nalezel krutih poganskih običajev, ki se jih je znebil le polago
ma. Ti so namreč včasih zahtevali od človeka tudi žrtvovanje, 
daritev sinov in hčera bogovom in tudi edinemu Bogu. Uver- 
jeni so bili, da je taka daritev poseben blagoslov za druge. 
Zato so otroke včasih tudi zazidali v temelje kake stavbe, da 
je s tem postala bolj solidna. Tudi sodnik Jefte je daroval hče
rko edinko zaradi zaobljube, ki jo je bil izrekel (Sod 11,29-39; 
gl. tudi 1 Kr 16, 34; 2 Kr 16, 3; 17,17 in še).

Celotno Sv. pismo pa, ne samo Nova zaveza, ostro obsoja 
kot gnusobo tako početje; ljudi svari, naj ne prelivajo nedolžne 
krvi svojih sinov in hčera. A Bog vse to daje spoznati z veliko

potrpežljivostjo, ker smo ljudje počasni za dojemanje svetosti 
življenja. Pri Abrahamu pa Bog hvali in ceni njegovo vero, ki 
popolnoma zaupa Bogu. Očak je namreč pripravljen žrtvovati 
vse, kar mu je najdražje, t.j. edinega sina, ki nosi obljubo brez
številnega potomstva. Niti malo ne dvomi, da bo Bog vse prav 
uredil. Zanese se nanj. Medtem ko še danes večkrat naletimo na 
užaljeno zadržanje staršev do Boga, če Bog kliče koga izmed 
otrok, naj bi postal duhovnik, redovnica ali redovnik. Niso pri
pravljeni na žrtev. Isto velja za potrpežljivost v zakonu do konca.

V zgodbi z Abrahamom se razodene neomajna zvestoba do 
Boga. List Hebrejcem takole govori: "Po veri je preizkušani Ab
raham v dar nesel Izaka. Edinorojenega sina je bil voljan daro
vati, on, ki je prejel obljube in mu je bilo rečeno: po Izaku se ti bo 
imenovalo potomstvo. Mislil si je, da more Bog tudi od mrtvih 
obujati. Zato ga je - rečeno v prispodobi - dobil nazaj od mrt
vih" (Heb 11,17-19). Toda v Abrahamu se razodeva Bog, ki ra- 
dovoljno daruje edinega Jezusa za vse naše grehe.

Upoštevati je treba tudi, da Jezus zahteva brezkompromisno 
odločitev za dobro in odpoved hudemu, ko npr. govori o po
hujšanju: "Če te tvoja roka, noga, oko ... pohujšuje, ju odsekaj, 
ga iztakni" (Mr 9,43 ss), a ne misli dobesedno, pač pa ukazuje 
premagovanje hudega tudi za ceno življenja. Naj zato nobena 
žrtev ne premami človeka, marveč ga usposobi za ljubezen do 
Boga in sočloveka. Jezus ne samo poudarja ljubezen do Boga, 
ko npr. razlaga: "Če kdo pride k meni in ne sovraži (manj ljubi) 
svojega očeta, matere, žene, otrok, bratov, sester in celo svo
jega življenja, ne more biti moj učenec" (Lk 14, 26), marveč 
se sam daruje za nas in za ves svet, čeprav je popolnoma nedol

žen. Poln je ljubezni in hrepenenja do izgubljenih otrok. Zato 
predobro pozna stisko in strah in tesnobo ljudi, četudi kakor 
Job ali kot razbojnik izlivajo iz svojih src protest proti hudemu, 
ki jih vklepa. A končno so polni upanja le v Boga, čeprav se 
jim zdi kakor skriti Bog, ki jih je pozabil. Ps 88 med drugim 
poje: "Prištet sem med tiste, ki se pogrezajo v jamo... med 
mrtve pripuščen, sem kakor prebodeni, ki ležijo v grobu, ki se jih 
več ne spominjaš" (vv. 5-6). Postni čas naj nas zato spomni, da 
nam je Oče vse podaril v Sinu. On je vedno pri nas. Bodri nas, da 
vztrajamo do konca v veri, v pričakovanju vstajenja. Mi bi radi 
obdržali spremenjenega Jezusa na gori, v vsej slavi in luči. To
da on se daje spoznati le po križu. Apostolom prepove, da bi 
govorili o njegovi spremenitvi, o slavi. Saj bi tudi ničesar ne 
razumeli, ko pa mora Jezus na križ med dva razbojnika, mora 
v temo in v skrajno bedno umiranje. Obračajmo se k njemu v 
vseh svojih stiskah. Oče nam vedno govori, naj poslušamo 
njegovega ljubljenega Sina (Mr 9, 7). On je na zunaj ubog in 
"mož bolečin" (Iz 53, 3), preizkušan v trpljenju (Heb 2,18).

Tudi križev pot, rožni venec, evharistija (sv. maša), skrb za 
lačne in uboge, dobra spoved in vse, kar je narejeno iz ljubez
ni, nas vodijo v skrivnost Očeta. Čudovit zgled imamo v moč
nem sv. Jožefu, varuhu celotne Cerkve. Prosimo ga za po
moč. II. Goriška sinoda nas spodbuja k molitvi, da bi mogli 
uzreti in gledati Božje obličje (Ps 27) v "mesu", v človeku Jezu
su, da bi zahrepeneli po Bogu. V Jezusu pa naj uzremo in 
gledamo človeka, zlasti ubogega in trpečega. Tudi ta post naj 
nas približa sočloveku in Bogu.

SKRIVNOST ZAKONSKE LJUBEZNI
P. MIRKO PELICON

STARŠI IN STARI 
STARŠI

Odkar sem poročena, so 
me starši zmeraj pogojeva
li, s tem da so skušali me 
učiti, kako naj živim svoj 
zakon. Moža niso sprejeli.

Tudi pri vzgoji svojih 
otrok sem doživela, da sta 
me oče in mati popravljala 
vpričo njih in ju nagovarja
la, naj se jima pritožita, če 
je doma z nami starši na
robe - seveda po mnenju 
otrok.

Veste, pater, od vsega 
začetka je bilo jasno, da bi 
morala s starši p rek in iti 
takšen odnos, če bi le mo
gla ne popuščati njima, 
toda v sebi doživljam kon
fliktnost, ker so še zmeraj 
moji starši. Ni lahko, ker je 
odnos s starimi starši zelo 
konfliktualen in oba moja 
fanta, čeprav sposobna, 
sta čustveno neuravnove
šena. Sčasom se je poka
zalo, da ne zmoreta izpe
ljati do konca nobene stva
ri, po prvem navdušenju se 
vse ustavi.

Psiholog je povedal, da 
sta predolgo živela v kon
fliktnem stanju, kjer je bilo 
preveč avtoritet v hiši. M i
dva z možem kot starša sva 
bila in sva še naravna refe
renčna točka za najina ot
roka, poleg tega pa še vsi
ljena in "policajska" prisot
nost mojih staršev, ki sta ju 
zmeraj navezovala nase. 
Odnos med menoj in moji
mi starši ni sproščen, moj 
mož pa ne sproži rad spo
ra, da ne "zabobni".

Moji starši imajo zmeraj 
prav. In zaradi čustvene 
preobremenjenosti v šoli 
sta mi oba otroka nestabil
na. Na začetku v redu, po 
navdušenju pa popustita. 
In to na vseh področjih. 
Skrbi me, kako bo v živ
ljenju.

Veliko je takih primerov 
in v takšni družini je živ
ljenje zelo obremenjeno z

neprije tn im i spornim i in 
neljubečimi odnosi. Uspeh 
pri reševanju teh vprašanj 
je možen, a starejši so otro
ci, bolj je zadeva zaplete
na.

Tisto, kar je potrebno 
poudariti v zakonskem živ
ljenju in kar se na pripravi 
na zakon vse bo lj pou
darja, pa je, da je poroka 
pravi poklic in da je potreb
no za zakonsko življenje v 
dobrem in slabem, v prijet
nih in težkih trenutkih po
stati sami odgovorni in no
siti težo te izbire.

Posledično je potrebno 
torej odrezati "popkovino" 
s starši in iti naprej po svoji 
poti. "Spoštuj očeta in ma
ter, da ti bo dobro na zem
lji"  ne pomeni "delaj na
prej, kakor želita mama in 
tata".

Spoštuj ju, ker sta ti dala 
življenje, a v nekaterih pri
merih je nujno potebno do
povedati, da ima prednost 
družina, ki si si jo izbral, ne 
več starši, ki so odigrali svo
jo  vzgojno vlogo.

Za ženo postane glavni 
sogovornik mož, ki si ga je 
izbrala, in obratno. Mož bo 
zapustil očeta in mater in se 
pridružil svoji ženi in bosta 
eno meso (1Mz, 2,12).

Urejenost takšnih odno
sov je pomembna in lahko 
odločujoča za kakovostno 
rast otrok.



N O V I  GLAS /  ŠT. 10 2003

CERKEV IN IRAŠKO VPRAŠAN) E

Z NAMI ALI PROTI 
NAM

PAPEŽEVE M OLITVE IN VATIKANSKA DI P LO M AC11A NA DELU

IZBIRA MED DOBRIM IN ZLIM

JANEZ POSTRAK

"Evropejci na svet ne gle
damo črno-belo, saj smo se
kularni," je za Financial Ti
mes pred nedavnim poudar
jal Solana. Ameriška admini
stracija pa kakor da je preže
ta z retoriko religioznih na
čel: "z nami ali proti nam", 
"m alopridne države", "os 
zla", "dobro in zlo". Sekular
na evropska družba se, po 
Solani, proti zlu terorizma 
namesto z religioznimi kon
cepti, kot sta moralna izbira 
ali svobodna volja, ukvarja 
predvsem s po litičn im i in 
psihološkimi dejavniki.

Vojna je vedno poraz za 
človeštvo, pravi papež Janez 
Pavel II. Pa tudi ultimativna 
(in začasna) opredelitev pro
ti vojni namreč še ni že tudi 
prizadevanje za mir.

Nekdanji predstavnik pri 
OZN, msgr. Renato Martino, 
je na italijanski državni tele
viziji izjavil, da se ZDA vse
kakor pripravljajo na obračun 
z Irakom tudi brez soglasja 
OZN, ob tem pa poudaril, da 
bi takšna odločitev pomeni
la, poleg tragedije velikanskih 
razsežnosti za vse človeštvo, 
tudi konec te svetovne orga
nizacije. D iplomacija tako 
zdaj ustvarja nova zavez
ništva, lobiranje ameriško- 
angleške in francosko-nem- 
ške naveze pa dejansko že 
spreminja svetovno ravnove
sje in načrtuje novo global
no razmerje sil. Ko sta Chi
rac in Schroder predlagala 
dokument za reformo EU, je 
bilo slutiti določeno nelagod
nost, saj ta predlog pomeni 
ustvarjanje samozadostne 
"stare" Evrope, zmožne poli
tično in gospodarsko kljubo
vati samim ZDA. Dejansko 
smo ob iraškem vprašanju že 
priče zanikanju načel, ki so jih 
OZN in EU na politični ter,

kar nekam pozabljeno, II. va
tikanski koncil po duhovni 
plati zakoličili kot temelj so
dobnega sobivanja.

Papež Janez Pavel II. je 
misijo Svetega sedeža zasta
vil nadvse kompleksno. No
če le preprečiti vojno, ohra
njati hoče mir predvsem na 
podlagi moralnih vednot. V 
tem kontekstu je zato prese
netljivo, kako je Ratzingerjev 
dokument (Kongregacije za 

j  verski nauk, ki katoliškim po
litikom "priporoča" ravnanje 
v primerih, ki so v nasprotju 
s katoliško doktrino) doživel 
kritične opazke. In to prav s 
strani "katoliških" politikov. 
Teolog in politični teoretik, 
ideolog Berlusconijeve stran
ke Gianni Baget Bozzo na
sprotuje takšnemu vmeša
vanju Cerkve v politiko, češ 
da ne dovoljuje "avtonomije 
katolikov v politiki, hkrati pa 
pozablja, da je vsak posla
nec odgovoren svojim voliv
cem, ne pa rimski kuriji". Tu
di Bush je izjavil, da se ZDA 
ne bodo pokorile papežu in 
njegovim mirovniškim pobu
dam.

Cerkev je danes načelno 
proti vojni; ne priznava ne 
"pravične", "svete", niti tako 
imenovane preventivne voj
ne, ki da je v resnici agresiv
na vojna in torej moralno ne
sprejemljiva. Mir je predvsem 
kulturna in moralna katego
rija, ki zadeva vse ljudi sveta, 
zato pač mora pretehtati vsa
kršne obzire, najsi bo nami
šljene lojalnosti ali osebnega 
in/ali kolektivnega strahu.

Ne le, da se Cerkev v pri
zadevanju za mir že spopri
jema s populistično politično 
desnico in najbrž tudi s poli
tiki iz katoliških vrst oziroma 
s tistimi, ki se tako radi "skli
cujejo" na krščanske vred
note.

DANIJEL DEVETAK

Izbira med mirom ali voj
no v sedanjem mednarod
nem trenutku je odločitev za 
dobro ali zlo. In vsi kristjani 
so v tem postnem času še to
liko bolj klicani, da se uprejo 
satanovim skušnjavam, kot je 
to storil Kristus v puščavi.

S tem močnim pozivom je 
sveti oče Janez Pavel II. prej
šnjo nedeljo zdrznil prisotne 
na Trgu sv. Petra in še enkrat 
dokazal, da si namerava do 
zadnjega prizadevati za mir
no rešitev hude politične kri
ze, ki razdvaja ves svet.

Istega dne je papež Wojty- 
la začel svoje enotedenske 
duhovne vaje, ki - je rekel - jih 
posveča prav molitvi za mir v 
Iraku in Sveti deželi. Pripoved 
iz evangelija po Marku je spod
budila "moža v belem", da je 
s svoje prižnice na oknu Apo
stolske palače položil na srce 
vernikov z vsega sveta gorečo 
željo in hkrati priporočilo: 
bodite kot Kristus v puščavi, 
saj ste klicani, da se spopada
te in z Njegovo pomočjo pre
magujete duha zla. Gre za 
notranji boj, je še rekel, ki pa 
odločno usmerja konkretno 
vsakdanje življenje. Vsaka iz
bira za dobro prečiščuje vest 
in pripravlja pot pravičnosti in 
miru najprej v posamezniku, 
nato pa v širši družbeni raz
sežnosti. V srcu vsakogar se 
namreč oglaša tako dobro 
kot zlo; slednje skuša z zvi
jačo omrežiti človeka in ga 
oddaljevati od dobrega. Po
nižna in zaupljiva molitev, ki 
jo resen post utrjuje, pa daje 
moč, da lahko vsakdo prema
ga še tako hude preizkušnje 
in skušnjave ter vliva novega 
poguma za nadaljnje boje 
proti zlu.

DIPLOMATSKA
PRIZADEVANJA

Zaradi vojne grožnje je to
rej po papeževem mnenju 
potreba po prečiščevanju sr
ca in po pravem miru še to

liko večja. Tudi zato sveti oče 
nadaljuje svoja diplomatska 
prizadevanja, ker je pre
pričan, da se z mirnim in plo
dnim dialogom lahko le naj
de rešitev. Sam sveti oče in 
odlični vatikanski diplomati 
so stalno na delu; prav pa je, 
da na kratko omenimo vsaj 
ključna srečanja v zadnjem 

j  mesecu, o katerih je bila jav
nost obveščena.

Dne 7. februarja je Janez 
Pavel II. srečal nemškega 
zunanjega ministra Joschko 
Fischerja: oba sta soglasno 
obsodila vojno in se zavzela, 
da bosta naredila vse, kar je 
v njuni moči, da ne pride do 
oboroženega spopada. Te
den kasneje, 14. februarja, je 
sv. oče sprejel iraškega zu
nanjega ministra Tareka Azi- 
za, ki mu je prinesel pismo 
Sadama Husseina. Dan ka
sneje, 15. februarja, je kard. 
Roger Etchegaray v Bagdadu 
izročil Husseinu papeževo 
pismo. Dne 18. februarja je 
sv. oče sprejel generalnega 
tajnika Organizacije združe
nih narodov Kofija Annana: 
oba sta menila, da mora ime
ti OZN odločilno vlogo v re- 

| šitvi iraške krize. 22. febru
arja je papež Wojtyla sprejel 
na zasebnem obisku britan
skega premierja Tonyja Blai
ra: javni vatikanski doku
ment prinaša skupno mne
nje obeh: "Treba je napeti 
vse sile, da bi se izognili tra
gediji nove vojne". 27. febru
arja je Janez Pavel II. sprejel 
še španskega premierja Az- 
narja (zaveznika Busha in 
Blaira), ki se je z gostiteljem 
strinjal, da mora imeti glav
no besedo OZN. V istih dneh 
je bil v Vatikanu tudi iranski 
predsedik Khatami. Dne 4. 
marca je papež sprejel itali
janskega ministrskega pred
sednika Berlusconija, ki seje 
srečal tudi s kard. Sodanom.

Nazadnje se je Janez Pa
vel II. obrnil na samega pred
sednika Združenih držav A
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merike Busha z osebnim pi
smom, ki mu ga je 5. marca, 
na pepelnično sredo, izročil 
v VVashingtonu kard. Pio La- 
ghi in se končuje takole: "Za
gotavljam vam, gospod pred
sednik, da molim za vas in za 
ameriško ljudstvo, do katere
ga gojim spoštovanje in prija
teljstvo. V svojih molitvah 
prosim Gospoda, naj vas vodi 
po poti miru".

Visoki in izkušeni cerkve
ni dostojanstvenik Laghi je 
predstavnikom sredstev mno
žičnega obveščanja povedal, 
da je sveti oče zaradi med
narodne napetosti sicer zelo 
zaskrbljen, kljub temu pa še 
vedno upa. Vojni spopad, ki 
ga Sv. sedež ima za "nepra
vičnega in nemoralnega", bi 
namreč imel uničujoče posle
dice zlasti za iraško ljudstvo, 
povzročil pa bi tudi destabili
zacijo na Bližnjem vzhodu in 
povečal ločitev med islamom 
in krščanstvom. "Kljub vsemu 
je treba vedno ohraniti opti
mizem!" je dodal.

POST ZA MIR
Nadvse odmevna je bila 

pobuda, ki jo je sv. oče spro
žil ob letošnji pepelnici: post 
in molitev za mir. Na poziv so 
se odzvali "ljudje dobre volje" 
-verni in neverujoči-po vsem 
svetu. "Vsi moramo biti zave
stno odgovorni za stanje, v 
katerem smo, in skupno se 
moramo potruditi, da bi se 
človeštvo izognilo še enemu 
dramatičnemu sporu," je po
vedal papež Wojtyla 6500 
zbranim na generalni avdien- 

| ci v avli Pavel VI. "Boga mora
mo prositi zlasti za spreobr
nitev srca, v katerega se zako
renini vsaka oblika zla in vsak 
nagib h grehu; moramo mo
liti in se postiti za mirno soži
tje med ljudstvi in narodi..., 
da bi se egoizem umaknil 
pred solidarnostjo in ljubez
nijo." Papež je izrazil željo, da 
bi se dan posta spremenil v 
"konkretna spravna dejanja: 
od družinskega do mednaro
dnega okolja, vsakdo naj se 
čuti in naj bo soodgovoren za 
uresničevanje miru."
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AN AJ.IZA  SO DO BN E SLOVENSKE DRUŽBE

KULTURNA VLOGA 
KATOLIŠKIH 
MEDIJEV (6)

HRANE SENEGAČNIK

Najprej je pomembno do
bro razumeti družbeni polo
žaj, v katerem živimo; brez 
sentimentalnosti in utvar pre
soditi našo kulturno resnič
nost; predvsem pa se zaveda
ti, kaj je duhovna oziroma vred
nostna osnova obstoja in de
lovanja medijev v sodobnem 
svetu: če pri tem ni mogoče 
iti mimo moči in vpliva kapi
tala, pa zavesti civilne druž
be vendarle ni mogoče scela 
zvesti nanju. Dobro vidimo, 
da vodilne sile slovenske dru
žbe, ki se vzpostavljajo na ka
pitalu, potrebujejo svojo idej-
oo in zgodovinsko podlago; 
na vse kriplje si prizadevajo,

da bi jo umetno vzpostavili in 
ohranili (tudi s pomočjo me
dijev in zgodovinske stroke), 
zlasti v tradiciji NOB in v za
slugah, ki naj bi jih prosvet
ljena slovenska partija imela 
za osamosvojitev, a to so ku
lise. Njihovi izdelovalci se bo
jijo praznote, ki vlada za nji
mi; in medijsko kričanje, ki 
ga zaženejo od časa do časa, 
ima ta namen, da bi odvrni
lo tiste, ki si želijo pogledati, 
kaj je za njimi, in preglasjlo 
tiste, ki o tem že govorijo. Še
le artikuliranost civilne druž
be, h kateri sodita tudi njena 
sposobnost in pogum za so
oblikovanje družbe, je tisto 
resnično duhovno ozadje, ki 
omogoči nastanek in obstoj

kvalitetnih medijev. Seveda 
je proces dvosmeren in je ar- 
tikulacija veliko lažja, če mediji 
že obstajajo, vendar je jasno 
prepoznana in izražena po
treba po slednjih najpomemb
nejši predpogoj. Današnji vo
dilni mediji imajo močan ka
pitalski temelj, zato živijo in 
očitno kar dobro poslujejo; 
imajo tudi resonanco v publi
ki, na katero se obračajo; ven
dar je njihov v glavnem po
razni intelektualni in moral
ni nivo izraz praznosti in mani- 
pulabilnosti prevladujočega 
slovenskega bralca. Lahko bi 
rekli, da je duhovna neartikuli
ranost publike osnova, ki omo
goča obstoj duhovno near
tikuliranim medijem. To pa je 
v bistvu šibka osnova, ki v 
dolgoročni perspektivi ni ob
stojna, tako kot ni obstojna 
neartikulirana družba. V pri
zadevanju za njeno globljo ar- 
tikulacijo je, ne bom rekel pri
ložnost, temveč velika odgo
vornost vseh iskreno demo

kratičnih in svobodoljubnih sil.
Seveda ni naloga Cerkve, 

tudi če bi imela možnosti za 
to, da prevzema formalne, ka
pitalske ali duhovne pobude 
ali celo nadzira pluraliziranje 
in organiziranje demokratič
nih medijev, je pa soodgo
vorna za oblikovanje civilne 
družbe, katere del je, če jo gle
damo v sociološki perspekti
vi. Zato lahko, kot že rečeno, 
veliko prispeva k etični, kul
turni in intelektualni artiku- 
laciji družbe in tako pospešu
je razvoj demokratične kul
ture. Ta prispevek je prav po
sebej povezan z delom katoli
ških medijev. Nekatere pozi
tivne vidike njihovega delova
nja sem že omenil; zdaj bom 
omenil še dve stvari, ki bi 
jima bilo treba v prihodnosti 
dati poseben poudarek: kom
petentnost in samokritičnost.

Samokritičnost je izraz re
snicoljubnosti in samospo
štovanja; je sposobnost uvi
deti lastno omejenost, pa tu

di lastne dolžnosti. Pred ne
davnim sem v uvodniku neke 
kulturne revije bral misli kr
ščanskega intelektualca, ki 
so bile najbrž mišljene kot 
izraz laiške kritike Cerkve in 
na ta način katoliške samo
kritike. Moža je ujezilo cer
kveno priporočilo vernikom, 
naj se odločijo za vstop v EU 
in zvezo NATO; namesto te
ga, je zabrusil, naj bi Cerkev 
oznanjala božjo besedo in 
družbeno pravičnost, saj bo
sta potem narodu mir in bla
ginja navrženi. Ne vem, ali je 
takšno sprenevedavo zame
gljevanje zgolj duhovičenje 
ali sad objestnosti, vsekakor 
pa odseva globoko pomanj
kanje samokritičnosti. Ta nam
reč zahteva razumevanje 
družbene stvarnosti in resno, 
dejavno skrb zanjo; šele od
govoren, z resničnostjo to
stranstva globinsko soočen 

i človek je navsezadnje spo
soben z vso resnostjo živeti 
krščanstvo v svetu, zares biti

v svetu, čeprav ne od njega.
Samokritičnost pa postav

lja tudi zahtevo po razvijanju 
kompetentnosti: kompetent
nost ustvarjalcev katoliških 
medijev ne sme biti zgolj for
malna, ampak tudi dejanska, 
takšna, ki se izraža v sposob
nosti soočanja z živimi izzi
vi. Med predpogoje kompe
tentnosti moramo šteti tudi 
odločen nekonformizem in 
pogum za odločno nastopa
nje v javnosti tudi v prime
rih, ko je to neprimerno. To 
pa nikakor ne velja le za po
litiko; nekateri slovenski me
diji, ki so opravljali ali pa še 
opravljajo koristno in učinko
vito delo na področju politike 
v ožjem pomenu, povsem 
spregledujejo, da je vsaka 
uspešna politika neločljivo 
povezana s svojim  širšim 
ozadjem, s svojim naravnim 
zaledjem, katerega artikula- 
cija in formalna opora je in
stitucionalizirana politika.

DALJE
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NOVE KNJIGE GORIŠ KEG A MUZEJA IN M EMO Ul \  M

IMENITNE KNJIŽNE NOVOSTI 
ZA NAŠ PROSTOR

GOFFREDO
PETRASSI

JURI) PAL|K

S predstavitvijo knjižnega progra
ma Goriškega muzeja, ki zajema štiri 
nove knjige in dva kataloga razstav, 
so se v Novi Gorici v začetku meseca 
pravzaprav začele 
slovesnosti v poča
stitev 50. obletnice 
Goriškega muzeja, ki 
so se, kot smo že 
poročali v prejšnji 
številki Novega gla
sa, sklenile v petek,
28. februarja, z os
rednjo slovesnostjo 
in odprtjem etnolo
ške razstave Pustova
nja na Goriškem ne
koč in danes na Gra
du Kromberk.

Prav pa je, da se 
po prazniku Goriškega muzeja, ki je 
odmeval tudi med nami, vseeno za
ustavimo pri knjigah, temeljnih delih 
Goriškega muzeja, ki je ena najbolj 
pomembnih slovenskih ustanov na 
slovenskem delu goriškega prostora. 
Ena od dejavnosti Goriškega muzeja 
je namreč tudi ta, da vsako leto izda 
več pomembnih knjig, ki skupaj z revi
jo Goriški letnik in zajetnimi študijski
mi katalogi raznih razstav predstav
ljajo delo različnih strokovnjakov, ki 
so zaposleni v Goriškem muzeju.

Goriški muzej danes vodi Andrej 
Malnič, ki pa je predstavitev zadnjih 
knjig prepustil dosedanji direktorici, 
ki jo je nasledil, mag. Slavic i Plahuta. 
Na novogoriški predstavitvi tik pred 
prazničnim petkom je mag. Slavica 
Plahuta poudarila, da se s knjižnim 
programom Goriškega muzeja za le
to 2002 izpolnjujejo cilji, ki so si jih 
v muzeju zastavili ob praznovanju ti
sočletnice prve omembe Gorice in 
Solkana v pisnih virih. Na novogori
ški knjižni predstavitvi pa so sode
lovali tudi vsi avtorji novih knjig.

Knjiga Srednjeveškegoriške študi
je, Prispevki za zgodovino Gorice, Go
riške in Goriških grofov, avtorja dr. Pe
tra Štiha, v kateri je objavljenih 14 
razprav, ki so nastale v obdobju 15 
let, predstavlja zaključek publikacij, 
ki so vezane na srednjeveške študije 
Goriške. Monografija dr. Petra Štiha 
je zaradi pomembnih strokovnih do
prinosov in boljšega poznavanja do 
sedaj še neobjavljenih in premalo 
poznanih virov izšla tudi v italijan
skem in nemškem jeziku.

V lepi knjigi Prehrana na Gori
škem, ki jo je uredila mag. Slavica 
Plahuta, je s prispevki sodelovalo 
šest avtorjev. Knjiga o prehrambe
nih navadah na Goriškem skozi čas 
prinaša zelo dober vpogled v nači
ne in navade prehranjevanja na 
širšem območju Goriške.

Zelo blizu tej knjigi pa je kot tretja 
knjižna novost Goriškega muzeja iz
šla knjiga z naslovom ledi na Gori
škem. Gre za prvega od treh delov ob
sežnega dela, saj se je med pripravo 
gradiva nabralo toliko zapisov in re
ceptov goriških jedi, da jih ni bilo m o  
goče objaviti v eni sami knjigi. Tudi 
to knjigo je pripravila in uredila mag. 
Slavica Plahuta ob pomoči Vesne 
Ličer. Knjiga je izjemno lepo oblikova
na, za kar je poskrbel Pavel Medve
šček, krasi pa jo barvna platnica s 
posnetkom Kmečke svatbe Toneta 
Kralja, slike v tehniki olje na platno, 
ki jo hrani Moderna galerija v Ljub
ljani. Da so avtorice opravile na tere
nu zares izjemno raziskovalno delo,

priča že podatek, da so v prvi del 
knjige ledi na Goriškem uvrstile sa
mo recepte za predjedi, juhe, mine
štre, kuhinje, skuhe in mesne jedi.

Osrednjo knjižno novost Goriške
ga muzeja predstavlja prav gotovo 

delo Pustovanja na 
Goriškem, ki sta ga 
napisala mag. Inga 
Miklavčič - Brezigar 
in Pavel Medvešček. 
Knjiga služi tudi kot 
spremni tekst in ka
talog razstave s po
dobnim naslovom, 
ki so ga na Gradu 
Kromberk odprli v 
petek na samem pra
znovanju 50. oblet
nice delovanja muze
ja. V njej so predstav
ljene vse pustne ma

ske in šege s širšega območja Gori
ške. Tako knjiga kot sama razstava o 
maskah in pustovanju na Goriškem, 
ki bo odprta v Goriškem muzeju do
bro leto dni in je namenjena tudi os
novnošolskim otrokom, bi si zasluži
li poseben zapis.

Poleg omenjenih 
knjig so na predsta
vitvi spregovorili tudi
o dveh novoizdanih 
katalogih, katalogu 
razstave fotografa 
Rafaela Podobnika, 
ki jo je uredil Matjaž 
Brecelj, in Katalogu 
razstave Primorska 
1918-1947, ki ga je 
pripravil Drago Sed
mak. Naj tu povemo 
še to, da je Rafael Po
dobnik mojster foto
grafije, za Sedmakovo razstavo pa 
samo to, da je lepo in dokumentira
no pričevanje o tem, kako so nas Pri
morce dobesedno tepli v letih od 
1917 pa vse do leta 1947.
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Predstavljene knjižne novosti 
Goriškega muzeja so izšle ob finanč
ni podpori programa čezmejnega 
sodelovanja Phare za leto 1999, v 
okviru katerega je bil posnet tudi 
dokumentarni film Goriška pusto
vanja A.D. 2002, ki je bil pred krat
kim v Novi Gorici premierno prika
zan v Primorskem dramskem gleda
lišču in je delo mag. Darje Skrt, in 
tudi pripravljena etnološka razsta
va Pustovanja na Goriškem nekoč in 
danes, ki je na ogled na sedežu 
Goriškega muzeja v Kromberku.

Dr. Branko Marušič, tudi sam nek
danji direktor Goriškega muzeja, je 
na novogoriški predstavitvi bogate 
knjižne bere podal strokovno oce
no knjižnega programa in kot ugle
den zgodovinar tudi spregovoril o 
njegovem pomenu za vseslovensko 
zgodovinopisje, pri čemer je pouda
ril, da Goriški muzej že vrsto let 
opravlja nalogo pomembnega za
ložnika na tem področju in s tem na
daljuje tradicijo Gorice kot pomemb
nega založniškega centra.

Nove knjige, razstava in katalogi
__________  ter seveda tudi film

Goriškega muzeja 
so pomembni za ves 
goriški prostor in 
pričajo o izjemni ži
vahnosti slovenske
ga človeka na Gori
škem, a tudi o dele
žu slovenskega na
roda v skupno ev
ropsko zakladnico, 
kar je pomembno 
poudariti tik pred 
vstopom Slovenije v 
Evropsko unijo, ko 
bo ob soočanju z 

večjimi narodi za vse Slovence in 
zato tudi za nas še kako pomemb
no zavedanje lastnih korenin, jezika, 
lastne identitete in zgodovine.

V 98. letu starosti je prejšnji te
den v Rimu umrl eden največjih so
dobnih italijanskih glasbenikov Gof- 
fredo Petrassi. Rodil seje leta 1904 
blizu Rima, kamor se je kasneje pre
selila njegova družina.Tu seje kma
lu ves posvetil glasbi in se vpisal na 
konservatorij sv. Cecilije, kjer je do
končal svoj glasbeni študij, najprej 
v kompoziciji in nato v orglah. Mla
di Petrassi se je začel počasi uveljav
ljati, najprej doma, potem pa še v 
inozemstvu. Že prve večje skladbe 
kažejo na vpliv velikih evropskih sk
ladateljev tega časa, kot sta bila zla
sti Paul Hindemith oz. Igor Stravin
ski. V tujini je rimskega skladatelja 
predstavil še en znan italijanski gla
sbenik, namreč Alfredo Casella.

Petrassi je napisal veliko skladb, 
tako instrumentalnih kot vokalnih. 
Med temi so zlasti dela, ki kažejo 
na neoklasični slog. Sem spadajo 
Koncert za orkester, Partita, Psalm 
IX., Magnificat, Zbor mrtvih itd. Ka
sneje so pomembna še dela kot Bla
gri, Non sense, Štirje moteti za pa
sijon in druge.

V svoji glasbeni govorici sklada
telj večkrat uporablja polifono ob
delavo in kaže smisel za barvito in- 
strumentacijo.

Naj še omenimo, da je bil Gof- 
fredo Petrassi leta 1982 v Gorici 
predsednik žirije mednarodnega 
zborovskega tekmovanja Seghizzi.
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NAPOVEDNIK
RADIO SPAZIO 103, 
SLOVENSKE ODDAJE 
(O D  14.3. DO 20.3.2003)

Radijska postaja iz Vidma od
daja na ultrakratkem valu s frek

vencami za Goriško 
97.5,91.9, 90.9 Mhz; 
za Furlanijo 103.7, 
103.9 Mhz; za Kanal-

RADIOSPAZIO

103
sko dolino 95.7 Mhz; za spodnjo 
dolino Bele 98.2 Mhz; za Karnijo 
97.4, 91 ,103.6 Mhz). Slovenske od
daje so na sporedu vsak dan, razen 
ob nedeljah, od 20. do 21. ure. Spo
red:

- Petek, 14. marca (v studiu Anka 
Černič): Prisluhnimo zborovski gla
sbi: Postne pesmi izvaja Slovenski ko
morni zbor.-Svetnik tedna: Sv. Ma
tilda, kraljica (14.3.). - Za prijeten 
konec tedna: slovenska narodno
zabavna in zabavna glasba.

- Sobota, 15. marca (v studiu An
ka Černič): - Od vzhoda do juga: Ra
zlični glasovi sveta. Gost oddaje: 
Giacomo Scotti. - Glasba od vse
povsod.

- Ponedeljek, 17. marca (v studiu 
Andrej Baucon): Glasbeni lističi z An
drejem: zanimivosti in informacije.

-Torek, 18. marca (v studiu Ma
tjaž Pintar): - Ali veste, d a ... glasbe
na oddaja z Matjažem.

- Sreda, 19. marca: (v studiu Da
nilo Čotar) - Pogled v dušo in svet: 
Planica in junaki smučarskih po
letov (2. del). - Izbor melodij.

- Četrtek, 20. marca: (v studiu 
Niko Klanjšček).... - Zvočni zapis. - 
Glasba iz studia 2.

RADIO OGNJIŠČE, 
STUDIO KOPER

V postnem času bodo tudi ne
katere oddaje iz koprskega studia 

Radia Ognjišče času pri
merno obarvane, pred
vsem Zvonovi zvonijo, V 
goste smo povabili (ob 

četrtkih) in Rezervirano za... (ob 
petkih). Pa tudi v drugih oddajah 
bomo nekaj prostora namenili do
brodelnim postnim akcijam (v Ka
ravani prijateljstva...). Želimo vam 
prijetno poslušanje in še posebno 
v postnem času: bodimo dobri.

RADIO
OGNJIŠČE

NA REŠETU

OD FURLANOV 
SE UČIMO!

Spominjam se, kako sem se pred 
leti spraševala, zakaj Furlani tako 
pasivno sprejemajo svojo jezikovno 
zapostavljenost. Zdelo se je, kot da 
so naredili križ čez vsako možnost, 
da hi bila furlanščina javno prizna
na, da hi imela vstop v šole, v cer
kev, v literaturo. Nikoli si nisem pred
stavljala, da nam bodo kdaj Furlani 
postali zgled zagrizenega zavze
manja za lastne legitimne pravice. 
Ne vem, kaj je  v njih sprožilo reak
cijo, kdaj se je zgodil preobrat, dej
stvo pa je, da danes presenečajo s 
svojo samozavestno držo, ko vsi sku
paj odločno postavljajo ter zago
varjajo svoje zahteve. To je prišlo do 
izraza tudi v njihovem boju za radij
ske in televizijske sporede v fudan
ščini. Pred kratkim je  bil objavljen v 
Primorskem dnevniku zelo tehten in 
stvaren članek Radio in televizijo 
postaviti v center manjšinske za- 
ščite(4.2 .20(11). Članek, ki ga je  na
pisala Ivana Suhadolc, analizira od
nos do radiotelevizije na eni strani 
Furlanov, na drugi strani pa Sloven
cev. Ivana Suhadolc, ki je  odgovor

na za medije pri Confemili, opozarja 
na prepričano in enotno zavzetost 
Furlanov za uvedbo radijskih in te
levizijskih sporedov v furlanščini in 
jo  primerja z nezavzetim, občasnim 
in medlim protestom slovenske jav
nosti oh kršenju že doseženega 
standarda slovenskih oddaj. Cel čla
nek je zelo aktualen in zanimiv, a naj 
iz njega citiram nekaj odlomkov:

"... 8. januarja 2003 so se (furlan
ski predstavniki) trumoma prikazali 
v italijanski poslanski zbornici v Ri
mu. V delegacijo so vključili predsed
nike pokrajin Videm, Gorica in Por
denone, videmskega župana, seda
nje in bivše furlanske senatorje in 
poslance, rektorja videmske univer-

I ze, predstavnika videmske nadško
fije, zastopnike jezikovnih društev in 
interesnih skupin, sindikalnega  
zaupnika novinarjev RAI, predsed
nika manjšinske zveze Confemini. 
Dokazali so enotnost in premočrt
nost. Predsedniku parlamentarne 
komisije za nadzor nad radiotelevi
zijsko službo Petrocciolliju so samo
zavestno predstavili bogat dosje in

rezko pismo, v katerem so zahtevali 
uresničitev zakona 482/99, sedež 
RAI v Vidmu in svoj televizijski ka
nal..." Nasprotno pa Suhadolčeva 
ugotavlja, da vprašanje slovenskih 
radiotelevizijskih medijev v naši 
manjšini ni "nikdar postalo ključna 
točka boja za narodni obstoj. Za 
uresničitev zakona 103 in svoje tele
vizijske oddaje se Slovenci niso niko
li množično in v polni reprezentativ
nosti podali v Rim, kot so to storili 
Furlani za 12. člen zakona 482..." 
Svoj članek zaključuje Ivana Suha
dolc z grenko ugotovitvijo, da so 
predstavniki naše manjšine "verjet
no spregledali, da slovenski progra
mi niso več avtonomni, kot so bili; da 
je  programistov danes znatno manj 
kot pred šestimi leti. Verjetno so spre
gledali, da sta kvaliteta radia in tele
vizije danes za narodni obstoj bistve
nega pomena... Postaviti hi ju bilo 
treba v center manjšinske zaščite."

In to je bistvo problema: sloven
ska manjšina se-z razliko od drugih 
manjšin - ne zaveda važnosti sloven
skega radia in televizije. Če hi bru
talno ukinili Radio Trst A - kot so to 
izkusili na Koroškem -, hi seveda rea
girali, vsi hi se enotno uprli. Nas nam
reč zbudijo samo grobost, hudi napa
di, kakšen Menia ali Heider, postop
no drsenje našega radia navzdol, ki 
pa ima dolgoročno podobne ali celo

iste posledice, pa ne zbuja ne vem 
kakšne zaskrbljenosti. Na program
ski konferenci, ki sta jo  organizirali 
SSO in SKGZ, poročilo o medijih ni 
pokazalo dramatičnosti položaja ra
diotelevizije in ni bilo podkrepljeno 
z dokaznim materialom (bo to prišlo 
na dan v zaključnem poročilu?). Ka- 

, dar krizne razmere privedejo do stav
ke uslužbencev, dobijo ti kako soli- 

j darnostno izjavo, kak članek v tisku - 
potem pa je zopet vse tiho. Kadar opo
zarjaš politične predstavnike ali pred
stavnike civilne družbe na krizo v ul.

: Fabio Severo, dobiš po globokem 
vzdihu odgovor: "Saj je  vse v krizi!" 
Nikoli pa ni prišlo do enotnega, širo
kega foruma, ki hi se prepričano za- 

j vzel za rešitev te krize. Zdi se, da 
manjka zavest, da hi danes moral 
hiti interes manjšine na celem teri-

i loriju Furlanije-julijske krajine, vseh 
njenih političnih in ideoloških od
tenkov, da hi postavili radio in tele
vizijo v središče manjšinske politike, 
da bi razmislili o skupni strategiji, s 
katero ne bi samo ohranili to, kar 
smo že imeli, ampak izboljšali in nad
gradili že obstoječo radiotelevizijsko 
službo. Drugače bomo lahko opazo
vali, kako pot Furlanov do uresničit
ve lastnega radia in televizije pelje 
navzgor, medlem ko pot našega Ra
dia Trst A še naprej drsi navzdol. 
-----------------------NLP
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ŠE VIVALDI BI SE 
RAZNEŽIL

FO TO  IIU M H A C A

POGOVOR /  A L E K S U  PREGARC

TRI VPRAŠANJA 
OB PREJETJU PRESTIŽNE 

NAGRADEJOŽE ŠTUCIN

Če se na koncertnem odru 
združijo mladost, lepota, na
darjenost in odlična glasba, 
potem ima poslušalec obču
tek, da so se njegova pričako
vanja izpolnila v celoti. Sled
nje se nam je zgodilo v sobo
to, 8. marca, ko je na velikem 
odru KC Lojze Bratuž nasto
pila mlada ruska violinistka 
Alina Pogostkin, tako mlada, 
da organizatorji še brez sra
mu navajajo njeno starost, 
bolje mladost, ki šteje rosnih 
devetnajst pomladi.

Violinistka sicer že dobrih 
deset let živi v Nemčiji, kjer 
so jo upravičeno povzdignili 
v enega največjih upov violin
ske igre, omogočili pa so ji 
tudi promocijo v širnem sve
tu. Njen slog igranja je celo
sten in do popolnosti zavezan 
odločitvi, da je klasična umet
nost nekaj tako veličastnega, 
da ji je vredno posvetiti živ
ljenje. Po mnenju strokovne 
kritike je Alina tesno za peta
mi najslavnejši violinistki na 
svetu Anne-Sophie Mutter. 
Tokrat je nastopila z Orke
strom Mariborske filharmo
nije in nadvse doživeto izved
la Vivaldijeve Štiri letne čase. 
Koncerti so napisani v skladu 
s "programskim" menjava
njem letnih časov, kar pa je se
veda le prispodoba za zgod
bo o življenju, kjer se tema in 
svetloba, smrt in rojstvo, lepo

in grdo, večno in minljivo iz
menjujejo v nekem nam ne
doumljivem ritmu. Vivaldi je 
bil mojster oblike, predvsem 
je znal uskladiti bleščeče vir
tuozne vložke z dramaturgijo 
celotnega dogajanja, na klju
čnih mestih pa je uspel melo
dijo oblikovati tako, da se člo
vek razneži še ob mnogokrat
nem poslušanju. Vloga soli- 
sta-izvajalca je seveda v tem, 
da zna oživiti ta vivaldijevski 
občutek za prefinjene izpelja
ve. Alini Pogostkin oživitev, 
pravzaprav uresničitev idea
la uspeva na najvišji ravni. 
Zvok violine je mehak, izra
zen, po ln  in lahkoten, pa is
točasno poglobljen, resen in 
odločen. Tehnika je virtuozna 
(slednje je violinistka podčr
tala še v dodatku, ko je moj

strsko zaigrala znamenit Pa- 
ganinijev Capriccio št. 4, kjer 
se variacije na temo vrstijo v 
slogu od težkega k še težje
mu), graciozna pa je tudi ce
lotna izvedba, v kateri je obi
lo komunikativnosti tako z 
glasbeniki v orkestru kot tudi 
s poslušalci. Orkester, ki je 
sicer prav solidno postavljen, 
je na goriškem koncertnem 
odru igral precej bolje kot 
pred dnevi v Novi Gorici. Po
leg Vivaldija so izvedli še Ho- 
neggerjevo Poletno pasto
ralo in Brittnov«Sinfoniettoza 
komorni orkester, op. 1. Diri
gentsko vlogo je zanesljivo 
opravil prvi violinist Saša Ole- 
njuk, kot gost pa je nastopil 
še avstrijski čembalist Johan- 
nes M. Bogner.

IVAN ŽERJAL

Pred nekaj tedni je pesnik 
Aleksij Pregare prejel v kavar
ni San Marco v Trstu prvo na
grado (ex-aequo skupaj z Ge- 
raldom Parksom) za neizda
no poezijo v okviru natečaja 
Trst in obmejna umet
nost, ki ga je že petič 
priredilo združenje Al- 
taMarea v sodelova
nju s Skupino 85 in z 
nekaterim i drugim i 
kulturnimi ustanova
mi in združenji. Ob tej 
priložnosti smo Alek- 
siju Pregarcu, ki mu je 
poezijo prevedla Jolka 
Milič, postavili nekaj 
vprašanj o njegovih 
občutkih ob prejetju 
nagrade.

Zakaj ste se 
odločili 
za sodelovanje 
na lem natečaju in kaj 
vam pomeniprejeta 
nagrada!
Kar tako, raptus v zadnjem 

trenutku. Že več kot petnajst 
let se nisem udeležil nobene
ga pesniškega natečaja, zaz
namovanega s šifro. To pot je 
naključno uspelo, nastal je 
namreč sklop Solitudini <Samo
te). Že prejšnji udeležbi (objav
ljena poezija, dramatika) s pol
nim podpisom sta se na trža

škem letnem natečaju dobro 
izšli, to pol pa, no...

Da mi ta nagrada pomeni 
kaj več kot druge, ne bi rekel, 
res pa je, da me Trst potrjuje 
in da je tu opazen trezen od
nos do umetniškega dela - kar 
mi seveda vzbuja zaupanje v

to naše mesto, zlasti če po
mislim, da pišem zgolj v ma
terinščini.

Natečaj je  vzel v poštev 
številne različne 
umetniške zvrsti: 
kako gledate na 
ta “sinkretizem ”?
Tak "sinkretizem" je mor

da za mnogo natečajnikov 
kajpak privlačen, toda sam ne 
sledim razpršenosti. Že zdav
naj sem se osredotočil na poe

zijo in dramatiko, tu pa tam 
tudi na esejistiko in kritiko. 
Spomnim se, da je marsikdo 
pričakoval od mene roman 
(Tavčar, Jeza, Kmeclova), to
da nisem tak tip pisca, pa tudi 
dolgo sedenje in ždenje ni v 
sozvočju z mojim osnovnim 

p ok licem , z ig ra l
stvom namreč. Mor
da bo kdaj spregovo
rila moja spominska li
teratura...
Je obmejna 
stvarnost dodaten 
vzgib za umetniško 
ustvarjanje a li pa je  
bolj postranskega 
pomena'!

Obmejnost - vzgib 
za umetniško ustvar
janje? Mar to še koga 
zanima? Matico, na 
primer, ali zamejsko 
organizirano družbo?! 
Oh, ne, umetnost se 

je pri nas vgnezdila le v ta
bernakljih peščice posamez
nikov, saj smo skoraj vsi, ra
zen Bandellija, že na pragu 
priznanj za življenjsko delo... 
Porazno? Ne razmišljam o 
tem. Dokler še ne lovim sa
pe, bom v svoji "osami" še 
kaj malega rodil. Izvirna gro
teska Omizje hrepenenja bo 
na primer že to soboto na 
sporedu našega radia.

S E D M A  Š T E V I L K A  PASTI  It C K \

MED POMLADNIM 
PREBUJANJEM MISLI 

ZA POSTNI ČAS

PESEM PRED
ODPRTIMI
VRATI

V uredništvu Primorskih 
srečanj smo se odločili, da 
letošnji literarni natečaj po
vežemo s tematiko, ki je že 
nekaj številk vezna nit Pri
morskih srečanj. To sta raz
mislek in zabeležka o stanju 
duha ob slovenski zahodni 
meji. Ko meje padejo, vznik
nejo nove, ko nastane pe
sem, se nekje že plodijo nove 
besede, ko se človek zameji 
navznoter, se odpre navzven 
... ali pa je vse ravno obrat
no, kdo bi vedel.

Literarni natečaj z naslo
vom Pesem pred odprtim i 
vrati vabi pesnice in pesnike, 
da se soočijo s svojimi in na
šimi skupnim i mejami, jih 
zakoličijo z besedami in za
mejijo z verzi. Pa s tem seve
da vsaj za hip razmejijo svo
jega duha, ga pošljejo čez 
mejo v širni svet, tja, kjer se 
vsakršne poetike brezmejno 
zabavajo in uživajo v prostem 
teku večnosti.

Glavna meja: Natečaj je 
razpisan samo za eno pesem 
oziroma pesemski cikel (do 
pet krajših pesmi).

Pomožna meja: poslana 
dela niso bila še nikjer objav
ljena.

Pogoji natečaja so strogi in 
omejeni. Tričlanska komisija 
bo resno upoštevala le pri
spevke, ki jih boste poslali v 
treh šifriranih izvodih z doda

no zaprto pisemsko ovojnico,
v kateri boste navedli svojo 
šifro, ime in priimek, naslov, 
telefonsko številko in e-mail 
(če ga imate). Trije najboljši 
prispevki bodo prejeli nagra
de v vrednosti 50.000,30.000 
in 20.000 SIT, objavo pa bo 
doživelo tudi nekaj drugih 
kvalitetnih besedil.

Pesmi pričakujemo do 3J. 
maja 2003 na naslov: KD Pri
morska srečanja (za natečaj 
Pesem pred odprtimi vrati), 
Grajska J, p. p. 242, 500J 
Nova Gorica.

Poln pričakovanja vas po
zdravlja literarni urednik Jo
žek Štucin.

SSG: ZLOČIN 
IN KAZEN

V nedeljo, 16., ob 15. uri, v 
ponedeljek, 17., ob 20. uri in 
torek, 18. marca, ob 20. uri, 
bo v Kulturnem domu v Trstu 
gostoval Primorski poletni 
festival s produkcijo Zločin in 
kazen F. M. Dostojevskega, 
eno izmed največjih literarnih 
stvaritev vseh časov, ki se 
kakor ostro rezilo pogreza še 
danes v človekovo dušo. Za 
odrsko uprizoritev jo je prire
dil slavni poljski gledališki in 
filmski režiser A. Wajda. Nje
gov sonarodnjak Janusz Kica 
je uprizoritvi podaril ves svoj 
veliki notranji svet sočutja do 
ponižanih in razžaljenih.

Predstava, ki je doživela 
premiero 11. ju lija  2002 v 
Filmskem studiu Viba filma

na Fornačah pri Piranu, je u- 
vrščena v abonma Sloven
skega stalnega gledališča. 
Abonente opozarjamo, da 
gre za združene abonmaje, 
to pomeni, da je izbira se
dežev prosta. Predstave se 
bodo vrstile s tem vrstnim re
dom: nedeljska ponovitev je 
namenjena abonentom Re
da A in Reda C, ponedeljko
va pa abonentom Reda B in 
F, torkova ponovitev bo op
remljena z italijanskimi nad- 
napisi in je namenjena abo
nentom Reda T in Reda D. 
Na trgu Perugino bo odprto 
parkirišče.

"Dostojevski začne svoj 
roman z opisom zločina, za
to bralec ve, da je Raskolni- 
kov morilec, ko se s prijate
ljem tako nedolžno prikaže 
na domu preiskovalnega sod
nika. Zato roman Zločin in 
kazen ne postavlja vprašanja, 
kdo je ubil. Ampak išče od
govor na vprašanje - zakaj." 
je zapisal poljski umetnik 
Andrzej VVajda v eseju o vz
gibih in prijem ih, ki jih  je 
uporabil pri pisanju drama
tiza c ije  Z ločina  in kazni 
(1984).

V predstavi igrajo: Rodion 
Romanovič Raskolnikov - 
Branko Šturbej; Porfirij Pe
trovič - Ivo Ban; Sonja Mar- 
meladova - Barbara Cerar; 
Razumihin - Danijel Malalan; 
Zam jotov - Boris M iha lj; 
Koch - Brane Grubar; Niko
laj - Gregor Geč; Meščan - 
Janko Petrovec.

Pomladni sokovi se že pre
takajo v še napol zaspani pri
rodi in tudi preljubi prijatelj 
Pastirček jih je v svoji sedmi, 
marčni številki že krepko zaz
nal. Veselo pomladno žubo
renje in prebujanje živahno 
preseva pesmico Marec V. T. 
Arharja na prvi oz. že 165 
strani letošnjega 57. letnika 
revije, ki je, kot vselej, tiska
na na naravi prijaznem papi
rju, saj Pastirček g loboko 
spoštuje našo mater Zemljo, 
ki jo današnja potrošniška 
družba tako nesramno skru
ni. Njene prelesti se zrcalijo 
tudi v 27 risbicah, ki v živih 
barvah krasijo Pastirčkove 
strani in 23 dopisov Pasti
rčkove pošte, ki so jih poslali 
učenci iz Štandreža, Dober
doba, Sovodenj, s Plešivega, 
iz Sv. Križa, Trebč, M ilj in Ri- 
cmanj. Tematika spisov je 
zelo raznolika: prijateljstvo, 
družina, živali, narava, predv
sem zasnežena; letos je ne
napovedano osrečila otroke 
s tržaške kraške planote. O 
bajni snežni odeji pripove
duje tudi prispevek Vreme 
nas je presenetilo, ki je avto
rici N ini Vodopivec, peto-

šolki OŠ I. Trinko iz Ricmanj, 
prinesel naslov Časnikar me
seca. Prisrčne čestitke!

Čarobna pomlad s svoji
mi sladkimi vonjavami, než
nimi cvetovi in božajočimi 
sončnimi žarki prežarja zgod
bico Marize Perat Sanje male 
jablane. Morda bo tudi na nje
ne krhke rožnate cvetove pri
letela čebelica Medka čebe
larja Mirka in posrkala sladki 
nektar. Medka tokrat razla
ga, kako čebele ro jijo  in z 
matico odletijo iz panja ter 
tako ustvarijo novo družino; 
pri tem razkriva nekaj novih 
besed, ki bodo učencu izvr
stno pripomogle pri učenju 
naravoslovnih ved. Polni ot
roške sreče in vedrine so sti
hi, ki jih v pesmici Zlate Vo
larič Voščilo sinek namenja 
svoji mamici za njen praznič
ni dan. Kako nujno potrebni 
so starši, za katere se mora
mo Bogu srčno zahvaliti, le
po pove dopolnjevanka Koga 
potrebuje človek. Agata Ur
šič, učenka šestega razreda 
osemletke iz Komna, si je za 
vsakega člana svoje družine 
zamislila po en sadež in izbi
ro tudi domiselno utemelji

la. Slavica Remškar pa je v 
devetih sličicah in prav toliko 
povedih nanizala pravice, ki 
jih imajo prav vsi otroci, a žal 
jih velika množica izmed njih 
ne uživa, ker jim jih odrasli 
brezvestno, brezčutno kratijo.

Knjižno polico  bogatijo  
dela Kristine Brenkove, ene 
izmed najbolj priljubljenih 
mladinskih pisateljic.

Velike pozornosti sta vred
ni tudi najnovejši Pastirčko
vi publikaciji za otroke, ki sta 
na razpolago v naših knjigar
nah; eno, Miška teče, kar se 
da, navdušeno priporoča Pa
cko v svoji barviti makaron- 
ščini.

Pust je minil in prepustil 
prostor postu. Kakšen naj 
bo post za otroke? To vpra
šanje jedrnato, a učinkovito 
razrešuje rubrika Post-Stop, 
ki je gotovo izšla izpod pe
resa iznajdljivega glavnega 
urednika g. Marjana Mar- 
kežiča.

V marčni številki Pastirčka 
je za najmlajše nekaj prav 
mičnih strani z ilustracijami 
Danile Komjanc, Paole Ber- 
tolini Grudina in Aleksandre 
Maraž, ki nestrpno čakajo, 
da jih drobne ročice obar
vajo. Večji bralci pa bodo iz
sledili v njej še mnogo pouč
nega in zabavnega branja, 
reševanja ugank, dopolnje
vanja... Treba jo je le pozor
no vzeti v roke in jo brati!

IK
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NA M N O G A  LETA! PO GOVOR /  IGOR SVAB

DR. EGID1J VRSAJ 
OSEMDESETLETNIK

DRAGO LECISA

V nedeljo, 9. t.m., je dr. 
Egidij Vršaj praznoval 80-let- 
nico. Slavljenca ni treba po
sebej predstavljati naši javno
sti, saj je s svojo pisano in go
vorjeno besedo stalno priso
ten ves povojni čas. V svoji zad
nji knjigi Slovenija v Evropski 
uniji, ki je izšla lani v založbi 
Ognjišča in Mladinske knjige, 
piše avtor o "vseživljenjskem 
učenju", kar povsem upravi
čeno imamo za njegov življenj
ski moto, saj jubilant svojih

\

I
dognanj in spoznanj ne za
držuje zase, temveč jih posre
duje drugim.

Dr. Egidij Vršaj je bil nad 
štiri desetletja časnikar pri Ra
diu Trst A . Ob delu in ob dru
žbenih ter narodnoobramb
nih zanimanjih je tudi pridno 
študiral na ekonomski fakul
teti tržaške univerze in postal 
doktor ekonomskih ved. Svo
je znanje je stalno bogatil ludi 
po opravljenih študijih. Zani
mali so ga zlasti mednarodni 
gospodarski odnosi, tako da 
je kmalu postal velik strokov
njak zlasti za gospodarske od
nose med Zahodom in Vzho
dom. Od leta 1970 do lani je 
napisal kar deset po obsegu

zelo zajetnih knjig, od katerih 
je vsaka dragocen in celo ne
pogrešljiv učbenik za razume
vanje ne le gospodarskega, 
temveč tudi družbenega in po
litičnega dogajanja na obmo
čjih, ki jih posamezna knjiga 
obravnava. Prav je, da napi
šemo naslove vsehK) pravno- 
ekonomskih knjig ki so delo 
našega jubilanta. Gospodar
sko sodelovanje Italija -jugosla- 
vija(1970); Gospodarsko so
delovanje Alpe-ladran (1975); 
Mednarodno gospodarsko so
delovanje Vzhod -Zahod in Se
ver - Jug (1979); Gospodars
ka Jugoslavija po Tilu (1981); 
Novi gospodarski red in izziv 
1992 (1998); Republika Slove
nija med Evropo in Balkanom 
(1993); Mittelevropa 2000 in 
nova Ostpolitik ltalije(W97); 
Jubilej2tXX) (1999) in Slovenija 
v Evropski uniji (2002). Prvih 
osem knjig je avtor napisal v 
italijanskem jeziku, zadnji dve 
pa v slovenskem.

Pisec teh vrstic se jubilan
tu mora tudi javno zahvaliti, 
ker kot glavnemu oziroma 
odgovornemu uredniku naj
prej Novega lista in nato No
vega glasa ni nikdar odklonil 
sodelovanja in za svoje vse
binsko in oblikovno dragoce
ne prispevke ni nikdar ne zah
teval ne pričakoval honorarja, 
temveč urednika celo pravilo
ma sam bogato pogostil v 
dobri restavraciji.

Ob častitljivem življenj
skem jubileju prijatelju Egi- 
diju iz vsega srca želim, da bi 
ga Bog še dolgo ohranil pri 
dobrem zdravju, da bo še dol
go lahko ostal zvest svojemu 
življenjskemu motu, sebi v 
notranje zadoščenje, nam pa 
za bogatenje našega znanja.

SLOVENSKI PREDSTAVNIK 
V MESTNEM SREDIŠČU

IVAN ŽERJAL

Kolikšno površino in 
koliko prebivalcev krije 
vaš rajonski svet?

Po preureditvi krajevnih 
sosvetov iz 70. let je 4. me
stni okraj po obsegu največji, 
saj zavzema celotno sredi
šče, torej od Goldonijevega 
trga do železniške postaje 
preko starega mesta, griča 
sv. Justa do sv. Vida in šteje 
okoli 35.000 prebivalcev.

Katera so 
najpomembnejša 
vprašanja, s katerimi 
se ukvarjate?

Želel bi poudariti, da je 
smisel rajonskih svetov prav 
obravnava problematike te
ritorija, torej direktnega stika 
med prebivalstvom in zade
vnimi občinskimi uradi. Do
gaja pa se prav nasprotno: 
odločitve sprejme občinska 
skupščina in rajonski sveti so 
neke vrste notarji, ki morajo 
overoviti že sprejete odloči
tve, saj so tudi njihova mne
nja neobvezujoča do same
ga občinskega sveta. Do se
daj smo se ukvarjali poseb
no s problematiko kaotično
sti prometa v mestnem sredi
šču, s pomanjkanjem parki
rišč, z načrti za izgradnjo no
vih garaž, kmalu bomo mo
rali razpravljati o obnovi na
brežja med ribarnico in sta
rim pokritim bazenom, kjer 
naj bi delavske zadruge zgra
dile manjši trgovski center, 
pa o preureditvi prometa na 
Marsovem polju. Moram tu
di povedati, da rajonski sveti 
izdajo svoja stališča o preu
reditvi tako zunanjosti kot 
notranjosti poslopij, postavi
tvi anten za mobilno telefo-

Na zadnjih upravnih volitvah na Tržaškem je Sloven
ska skupnost v okviru levosredinske koalicije Oljke po 
nekajletnem premoru ponovno izvolila svojega predstav
nika v rajonski svet za tržaško mestno središče. Izvoljeni 
predstavnik je Igor Švab, ki je v okviru stranke tudi odgo
voren za gospodarsko problematiko, saj ima kot dolgo
letni funkcionar družbe Cogeco dragocene gospodarske 
izkušnje. Z njim smo se hoteli pogovoriti o njegovem delu 
v rajonskem svetu, o odnosu desnosredinske večine do 
Slovencev in sploh o slovenski prisotnosti v tržaškem me
stnem središču.

nijo in tudi o drugih manjših 
urbanističnih posegih.

Kako ocenjujete 
dosedanje delovanje 
rajonskega sveta?

Priznati moram, da sem 
bil na zadnjih volitvah prvič 
kandidat za kako javno upra
vo in izvolitev je bila zame to
liko nepričakovana, kot je po
stala pravi izziv in obenem 
odgovornost, saj sem edini 
izvoljeni Slovenec v tem ra
jonskem svetu. Celotno delo
vanje lahko ocenim za do
bro, tako svetovalci večine kot 
opozicije konstruktivno so
delujemo, odnosi so korekt
ni, torej precej drugačni kot 
v drugih konzultah v mestu. 
Do nesoglasij prihaja večkrat 
prav med svetovalci večine, 
saj so si stališča med Naprej 
Italija in Nacionalnim zavez
ništvom nasprotujoča. To se 
je poznalo v več primerih, 
tako naj omenim med obrav
navo pravilnika o uporabi ob
činske razstavne dvorane, pa 
ko je bil govor o številu pri
seljencev v našem mestu.

Kakšen je  odnos do 
Slovencev v tem organu?
Je tržaško mestno središče 
še vedno “prepovedano 
območje "za naše ljudi ?

Rekel bi tako: večjih izbru
hov nestrpnosti nisem doživel,

TISKOVNO SPOROČILO

SREČANJE MED PREDSTAVNIKI SSk IN GM
V petek, 7. marca, sta se sre

čali delegaciji Slovenske skup
nosti in Glasbene Matice. Za 
Slovensko skupnost so bili pri
sotni tajnik Peter Močnik, pred
sednica Fulvia Premolin in pod
tajnik Marko Savron. Za Gla
sbeno Matico pa predsednica 
Nataša Paulin, tajnik Janko 
lian in blagajnik Pavel Zobec 
ter ravnatelj Bogdan Kralj.

Kot piše v tiskovnem spo
ročilu Slovenske skupnosti, ki 
nam ga je posredoval tržaški 
pokrajinski tajnik Močnik, je 
v sproščenem pogovoru tekla 
beseda najprej o težavah, ki so 
nastale v zvezi z uresniče
vanjem posebne sekcije Gla
sbene Matice pri tržaškem 
konservatoriju Tartini, po pre
dvidevanjih zaščitnega zako
na. Pristojne oblasti odlašajo 
z ustanovitvijo slovenske sek
cije s stalnim sklicevanjem na 
reformo konservatorijev, ko pa 
je znano, da prav vsled te re
forme bodo konservatoriji od
prti samo visokošolskemu štu
diju in ne bodo torej zaob
jemali osnovnošolskih in sred

nješolskih gojencev. To pome
ni, da bo reformirani konser
vatorij namenjen samo majh
nemu številu gojencev Gla
sbene Matice. Znano je nam
reč, da se mora študij katere
gakoli inštrumenta ali petja 
začeti v mladih letih.

Ker ni mogoče čakati v ne
dogled, je Glasbena Matica 
imenovala posebno tehnično 
komisijo z namenom, da se čim- 
prej uresniči zaščitni zakon, kot 
je bil odobren. Nevarno je 
namreč, da bo po reformi kon- 
servalorijev rečeno, da tak 
zakon ne odgovarja več potre
bam. Resnica je verjetno dru
gje, sicer v strahu, da se na 
konservatoriju pojavijo stro
kovno pripravljeni profesorji

i Glasbene Matice, kar bi po
menilo, da bi se k njihovim 
lekcijam priglasil tudi kateri 
dijak italijanskega jezika in pa 
strah pred "dvojezičnostjo", ki 
bi zavladala v Tartiniju.

Prisotni so tudi ugotovili 
pomanjkanje strateške vizije 
med slovenskimi šolami in gla
sbeno šolo, da bi zagotovili

glasbeni pouk dijakom vseh 
starosti. V okviru šolske avto
nomije bi osnovne, srednje in 
višje šole lahko sklepale kon
vencije z Glasbeno Matico, da 
bi ta lahko zagotovila določe
no število ur glasbenega pou
ka dijakom, ki bi to želeli, te 
ure pa bi se jim štele kot del 
rednega šolskega pouka. Po 
zakonu je to možno, a se je tak 
dogovor trenutno omejil le na 
nižjo srednjo šolo Sv. Cirila in 
Metoda, kar pa je premalo. S 
tem ne bi prišli do popolnega 
glasbenega pouka na vseh 
stopnjah, s konvencijami pa bi 
lahko vsaj deloma razbreme
nili privaten del pouka na se
dežu Glasbene Matice, ki je 
tudi pomemben.

Manjka pa v manjšini poli
tični organ, ki bi prevzel to skrb 
in udejanjil strategijo na šol
skem področju, kjer odločajo 
organi posameznih zavodov, a 
na nepovezan način, kar je za 
našo šolo, ki je steber narod
ne manjšine, večkrat slabo.

Govor je bil tudi o projek
tih, ki so bili predstavljeni za

lnterreg III, na področju ra
ziskave in pa mednarodnih 
orkestrov in poletnih šol.

Pogreša se tudi neka kon
tinuiteta pri stikih z oblastmi 
Slovenije, kar večkrat vodi do 
nejasnega odnosa ali do po
manjkanja ustreznih rešitev 
tudi za važne zadeve.

Vodstvo Glasbene Matice 
se tudi sprašuje, kdaj bodo 
dani na razpolago prostori v 
bivšem Narodnem domu v ul. 
Filzi, ki je bil tudi dom Glasbe
ne Matice, in pa v Narodnem 
domu pri Sv. Ivanu, ki bodo 
namenjeni delovanju glasbe
ne šole.

Slovenska skupnost je pod
črtala pomembnost Glasbene 
Matice za našo narodnostno 
skupnost in se je zahvalila 
njenemu vodstvu za ves trud, 
ki ga vlaga v kvaliteten razvoj 
naše mladine. Obvezala se je 
ludi, da bo nudila vso močno 
podporo in pomoč na pod
ročju političnega delovanja in 
izvoljenih organov ter na pri
stojnih mestih.

moj pozdrav v slovenščini na 
prvi seji je minil brez polemik, 
pa tudi s svetovalci se vedno 
pozdravljam po slovensko. 
Lahko bi omenil le neprijetni 
dogodek ob lanskem obisku 
župana Dipiazze, ko je pred
stavnik lllyjeve liste poudaril 
pomen prisotnosti svetovalca 
slovenske narodnosti v tem 
rajonskem svetu in je del pu
blike začel kričati in žaliti, ne 
da bi sam župan posegel in 
skušal pomiriti duhove. Na 
naslednji seji sem imel kratek 
poseg, v katerem sem podčr
tal, da prisotnost slovenske 
narodnostne skupnosti krepi 
vlogo mesta samega in da bi 
bil že skrajni čas, da se Trst 
otepe nacionalističnih izpa
dov in naj z odprtimi pogledi 
zre v prihodnost, saj gre ko
nec koncev za njegov razvoj. 
Poseg je bil sprejet z odobra
vanjem, podpredsednik Ri- 
gotti je poudaril, da bo ved
no podpiral, če bi kadarkoli 
želel spregovorili v materinem 
jeziku, pa tudi podpredsednik 
Lobianco je kljub svoji stran
karski pripadnosti (je namreč 
član Nacionalnega zavez
ništva, op.p.) vedno zelo ob
jektiven pri vodenju sej.

Po naravi sem precej pe
simist, vendarle moram priz

nati, da se v odnosih med tu 
živečima narodnostima stva
ri počasi, a vendarle pre
mikajo na boljše in v tem se 
poznajo rezultati osemletne 
lllyjeve uprave. O sedanji 
upravi lahko povemo bore 
malo, saj kljub navidezni do
bri volji župana, so drugi, ki 
pletejo niti in vsi dobro ve

mo, kdo so ti 
gospodje, saj 
je poslušnost 
do naše pro
blematike nič
na: kot primer 
naj dam samo 
stalno odlaša
nje odprtja ura
da za stike z 
javnimi upra
vami. Želel bi 
poudariti, da 
korak občine 
G o r i c a  pr i  
spre jem anju  
z a š č itn e g a  
zakona ni sa
mo pogumno 
dejanje, am
pak pomemb
no za vso gori- 
ško stvarnost.

Kakšen pa je  življenjski 
utrip slovenske narodne 
skupnosti v osrčju Trsta? 
Kako ga vi občutite?

Mislim, da se nekaj premi
ka, da se nekaj dogaja, da ni 
vse postavljeno na obrobje 
med Sv. Jakobom, Sv. Ivanom, 
Rojanom, Skednjem, Barkov- 
Ijami, kjer je slovenska prisot
nost mnogo bolj opazna. Ka
ko bi merili vidljivost naše 
prisotnosti v mestnem sredi
šču, je pa drugo vprašanje. 
Utrip slovenskega življa v ož
jem središču mesta je zaz
naven v cerkvenem bogoslu
žju pri Novem sv. Antonu, 
kjer je zelo dejaven cerkveni 
pevski zbor, Slovenci se zbi
ramo in zahajamo na razne 
prireditve in srečanja, preda
vanja tako v Društvu sloven
skih izobražencev kot v Slo
venskem klubu, s svojim kul
turnim utripom odigrava po
membno vlogo tudi Tržaška 
knjigarna. Marsikaj bi se da
lo še narediti, večja bi morala 
biti vloga mladine. Seveda, 
ne smemo prezreti dejstva, da, 
če bi imeli v samem središču 
tudi slovensko šolo, tako kot 
pred leti, bi bila prisotnost še 
bolj opazna, saj so prav mla
di porok za našo prihodnost.

KLUB "LOVRENC KOŠIR"

JUBILEJNA 
FILATELISTIČNA 
RAZSTAVA

Slovenski fila te lis tič n i 
klub Lovrenc Košir iz Trsta 
obhaja 50 let delovanja. 
Klub sestavlja navdušena 
skupina zamejskih Sloven
cev, ki so duša slovenskega 
zbirateljstva znamk v naših 
krajih.

Klub Lovrenc Košir bo 
počastil svojo 50-letnico s fi
latelistično razstavo, ki jo 
bodo odprli v torek, 18. mar
ca, ob 18. uri v dvorani Za
družne kraške banke na O p
činah. Ob tej priložnosti bo
sta na razpolago priložno
stna ovojnica s posebnim 
poštnim žigom ter jubilejni 
zbornik z naslovom Pol sto
letja z znamkami. Torkovo 
odprtje razstave bo oboga
tilo petje okteta Odmevi.
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NAGRADE NATEČAJEV SKK

VELIKO ZANIMANJE MLADIH ZA 
LITERARNO IN LIKOVNO DELO

Letošnji natečaj se je resda 
nekoliko zavlekel, saj bi mo
ralo nagrajevanje potekati že
16. februarja, vendar so ga 
organizatorji sklenili podalj
šati, tako da so nagrade po
delili v nedeljo, 9. marca, v 
Peterlinovi dvorani v Trstu.

Letos je za natečaje SKK 
in MOSP-a vladalo veliko za
nimanje, kar priča veliko šte
vilo prispevkov in številen o- 
bisk na zaključnem nagraje
vanju. Komisija za literarni 
natečaj, ki so jo  sestavljali pi
satelj Dušan Jelinčič, pesnik 
David Bandelli in prof. Lučka 
Susič, je morala pregledati 
kar 22 proznih in pesniških 
prispevkov (16 iz kategorije

Slovenski kulturni klub in Mladi v odkrivanju skup
nih poti so tudi letos priredili literarni, likovni in foto
grafski natečaj ob slovenskem kulturnem prazniku.

mlajših, šest pa iz kategorije 
starejših ustvarjalcev). Tema
tika natečaja, Borov verz "Sel 
je popotnik skozi atomski 
vek", je, kot piše v poročilu 
komisije, očitno blizu čustvo
vanju in mišljenju mladih, ki 
jo  večinoma doživljajo pre
cej negativno, vendar neka
teri izražajo tudi zaupanje v 
bodočnost. Člani komisije 
so se odločili, da podelijo tri 
nagrade ex-aequo: tako sta 
prvo nagrado prejela Cristian 
Laurencic in Peter Verč, dru
go Jan Antoni in Tjaša Korelc,

tretjo pa Raffaella Petronio 
in ustvarjalec oz. ustvarjalka, ki 
je hotela ostati neznana in ka
tere prispevek je prišel pod 
šifro Ginger Rogers. Ob tej 
priložnosti je nagrado občin
stva prejel Martin Clainscech.

Komisijo, ki je pregledala 
kar 34 likovnih prispevkov 
(od katerih so bili mnogi res 
zanimivi in kakovostni), so 
sestavljali Štefan Pahor, Ma
gda Jevnikar in Živa Pahor. 
Prvo nagrado so podelili Na
taši Colja, drugo Urški Ota, 
tretjo pa Kseniji Pregare.

Fotografskega natečaja se 
je udeležilo osem avtorjev, ka
terih dela je pregledala komi
sija, ki sta jo sestavljala Sergij 
Ferrari in Marjan Jevnikar. Iz 
njunega poročila izhaja, da so 
bile vse fotografije na več kot 
zadovoljivi ravni, nekatere pa 
so to raven že presegale. Prvo 
nagrado je prejel Riccardo 
Baldassarre, na drugo mesto 
se je uvrstil Martin Maver, 
tretji pa je bil Ferenc Vajtho.

Darila za nagrade so letos 
prispevale Zadružna kraška 
banka (za prvouvrščene), dra
guljarna Malalan (za drugo
uvrščene) in založba Mladika 
(za tretjeuvrščene).

TRŽAŠKA ŠKOFIJSKA KARITAS

TEČAJ ZA OPERATERJE IN 
PROSTOVOLJCE

Tržaška škofijska Karitas 
je tudi letos priredila tečaj, 
namenjen prostovoljcem in 
operaterjem, ki delujejo na 
področju sprejemanja, po
slušanja in sprem ljanja v 
okviru tržaške škofije. Poleg 
tega je tečaj namenjen tudi 
študentom formacijskih ved 
tržaške univerze ter vsem 
drugim, ki bi želeli poglobiti 
obravnavana vprašanja.

Tečaj ima dva sklopa: prvi 
sklop je posvečen razmišlja
nju o vlogi, ki jo zakon št. 328

iz leta 2000 namenja prosto
voljnemu delu in zasebnemu 
socialnemu delu v upanju, 
da pride do globoke integra
cije med različnimi akterji, ki 
so soudeleženi v sistemu so
cialnih služb. Drugi sklop pa 
je namenjen ponovnemu ob
ravnavanju in poglobitvi ne
katerih tem, s katerimi so se 
že soočili udeleženci pre
teklih tečajev za operaterje 
centrov za poslušanje in spre
jemanje. Cilj tega drugega 
sklopa je po besedah pred

stavnikov tržaške Karitas ok
repitev mreže služb za ose
bo, s tem da se jim nudijo ope
rativna sredstva, s katerimi bi 
m onitorirali projektne poti 
za izhod iz stiske.

Prvo predavanje je bilo že 
v torek, 11. t.m., ko je Tarci- 
sio Barbo, ki pri zvezi ACLI 
skrbi za načrt o socialnem ra
zvoju, govoril o aktivni vlogi 
tretjega sektorja in prosto
voljstva pri oblikovanju con
skih planov. Naslednje sreča
nje bo že v torek, 18. t.m., ko

bo ravnatelj IRSSeS Carlo 
Baraldo govoril o novih mre
žah služb za osebo v luči ok
virnega zakona št. 328/2000 
in deželnega načrtovanja. 
Ostala srečanja bodo: v sredo,
26. t.m., ko bo psihoterape
vt Paolo Barocchi govoril o 
pogovoru za pomoč; v torek,
2. aprila, ko bosta predstav
nici slovenske Karitas Dragi
ca Čepar in Andreja Verov- 
šek govorili o ekipnem delu; 
v torek, 9. aprila, ko bosta 
socialna konzulentka Kristina 
Martelanc in zdravnica llea- 
na Gava govorili o superviziji.

Vsa srečanja potekajo na 
sedežu tržaške Karitas v uli
ci Cavana 15 ob 18. uri.

SLOVESNO V RIC M A N ) IH

VRSTA POBUD OB PRAZNIKU  
SVETEGA JOŽEFA

19. marec je datum, ko 
Cerkev praznuje Jezusovega 
skrbnika, Marijinega ženina 
sv. Jožefa. Nekoč je bil to dela 
prost dan, že nekaj desetletij 
Pa to ni več, čeprav je za kri
stjane še vedno velik praznik. 
Na Tržaškem so v preteklosti 
z^lo častili Jožefovo ravno v Ri- 
trnanjih, ki so mu zaupane v 
varstvo. Nekoč zelo čislan 
Praznik, ki je v ricmanjsko ro
marsko cerkev privabil ljudi od 
blizu in daleč, je v zadnjih de
setletjih šel nekoliko v pozabo: 
Ricmanjci so seveda ostali zve
sti svojemu zavetniku, praznik 
Pa je tako ali drugače zadobil 
nekakšen "laični" pomen. Ver
ski pomen praznovanja sv. 
Jožefa pa je vedno ostal živ, 
Predvsem po zaslugi ricmanj- 
skega župnika dr. Angela 
Kosmača, ki vsako leto pripra
vlja bogat spored verskih 
obredov in kulturnih priredi
tev. Letošnji spored bo še po
sebej bogat, saj se ujema s 
120-letnico domačega cerkve
nega zbora in z izidom kata- 
'°ga ricmanjskega muzeja, za 
delovanje katerega je zaslu- 
Zen ravno dr. Kosmač.

I I
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Niz slovesnosti se bo pričel 
v nedeljo, 16. marca, ko bo ob 
11. uri redna sv. maša, popol

dne ob 16. uri pa bo koncert 
organista Andreja Pegana. Za
tem bo ob 17. uri v Baragovem

domu odprtje razstave ob 
120-letnici domačega cerkve
nega pevskega zbora v spo
min na znamenito ricmanjsko 
družino glasbenikov bratov 
Švara. Na sam praznik sv. Jože
fa, v sredo, 19. marca, bo ob
9.30 tiha, ob 11. uri pa slove
sna sv. maša, pri kateri bo pel 
domači cerkveni zbor pod vo
dstvom M. Šturman. Ob 17. 
uri bo večerna sv. maša, ki jo 
bo spremljalo petje združene
ga zbora ZCPZ pod vodstvom 
Edija Raceta. Ves dan bo pri
ložnost za sv. spoved, pripo
roča pa se tudi vpis v obno
vljeno bratovščino sv. Jožefa 
za srečno družino. V nedeljo, 
23. marca, bo ob 11. uri sv. 
maša s petjem, ob 15. uri pa 
litanije sv. Jožefa z blagoslo
vom. V ponedeljek, 24. mar
ca, bo ob 17.30 srečanje žup
nije z ekumensko skupino iz 
Trsta v župnijski cerkvi in v Ba
ragovem domu. V nedeljo, 30. 
marca, pa bo ob 11. uri redna 
sv. maša. Popoldne pa bodo 
ob 16. uri v Baragovem domu 
predstavili katalog ricmanjske
ga muzeja.

OBVESTILA

POTOVANJE /  Novim glasom 
v Provanso od 22. do 30. aprila 
2003 je zagotovljeno. Na raz
polago je še nekaj mest. Pohiti
te z vpisom, ker se rok vpisova
nja izteka. Informacije na 
uredništvih v Gorici (tel. 0481 
533177) in Trstu (tel. 040 
365473).

DIIHOVSKA ZVEZA prireja 
25. aprila tradicionalno eno
dnevno romanje, tokrat k sv. 
Jožefu v Celje. Sv. maša bo 
ob 11. uri, maševal in pridi
gal pa bo msgr. dr. Anton 
Stres, mariborski pomožni 
škof. Zbirališče ob vznožju 
cerkve ob 10.30, nakar se 
bomo skupno napotili k sve
tišču. Informacije in vpisi pri 
slovenskih duhovnikih.

OB MEDNARODNEM letu 
vode razstavljajo v barkov- 
Ijanskem društvu: Neva Per- 
tot-akvarel in akril, Loredana 
Simunich-slikanje na porce
lanu, Francesca Tonel-slika- 
nje na svili in Armando Schil- 
lani-modeli jadrn ic. Urnik 
razstave: v četrtek, 13. 3., in 
v petek, 14. 3. od 17. do 19. 
ure; v soboto, 15. 3., od 10. 
do 12. ure; v nedeljo, 16. 3., 
od 10. do 13. ure. Vhod v 
dvorano iz ul. Bonafata 6.

NA DRUGO postno nede
ljo, 16. marca, bo v cerkvi sv.

Jakoba na sporedu drugi po
stni govor. Ob 16. uri bo 
križev pot, nakar bo p. Mirko 
Veršič govoril na temo Moja 
okrepitev za upa n ja .

RADIJSKI ODER obvešča, 
da bo zadnja predstava v 
okviru Gledališkega vrtiljaka 
v nedeljo, 16. marca, ob 17. 
uri v Marijinem domu pri Sv. 
Ivanu, ulica Brandesia 27. 
Igralska skupina Radijskega 
odra bo uprizorila igrico Lu
čke Susič Duh po cekinih.

VAS ZANIMA alternativna 
medicina? Pridite poslušat 
dr. Danila Sedmaka, ki bo go
voril o fitoterapiji (alternati
vnem zdravljenju na podla
gi zelišč) v četrtek, 20. mar
ca, ob 16. uri v Peterlinovi 
dvorani v ulici Donizetti 3. 
Vabi Klub prijateljstva.

ŽUPNIJA PROSEK vabi dne
27. marca ob 20.15 v žup
nijsko dvorano, kjer bo prof. 
Edi Bogateč govoril na temo 
Orientacija v astronomiji: z 
zvezdami in med zvezdami. 
Po predavanju bo opazova
nje zvezdnatega neba s tele
skopom. Vabljeni!

DAROVI

ZA MARIJIN dom pri Sv. 
Ivanu: ob obletnici smrti Va
lerije in Nade Žerjal daruje 
N.N. 15,00 e.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE
OB STOLETNICI USTANOVITVE 

DRAMATIČNEGA DRUŠTVA V TRSTU 

P risrčno v a b lje n i na  s lavnostno petdeseto 
p o n o v ite v  m onodram e  
ALESSANDRA BARICCA

D EV ETSTO
v in te rp re ta c ij i  Janka Petrovca in kež iii Marka Sosiča 

V soboto, 15. marca 2003, ob 20.30 v Kulturnem  domu. 
Zaradi omejenega števila sedežev je potrebna rezervacija. 
Rezervacije sprejemamo na telefonsko številko 0039 040 
362542 ali na brezplačno telefonsko številko 800 214302 od 
srede, 12. t.m., do petka, 14. t.m., od 11. do 15. ure.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE
GOSTOVANJE PRODUKCIJE 

PRIMORSKEGA POLETNEGA FESTIVALA 

F.M. DOSTOJEVSKI - AMDRZEJ VVAJDA

Z L O Č IN  IN  K A ZEN
re ž ija  Janusz Kica

Ena izmed največjih lite ra rn ih  stvaritev vseh časov

V nedeljo, 16. marca, ob 15. uri Red A, C
V ponedeljek, 17. marca, ob 20. uri Red B, F
V torek, 18. marca, ob 20. uri Red D,T(z italijanskimi podnapisi) 

Parkirišče na trgu Perugino bo odprto pol ure pred začetkom 
predstav. Za vse informacije je na razpolago brezplačna te
lefonska številka 800 214302 ali 0039 040-362542.

V SSG PREDSTAVITEV 
KNJIGE O M IHEVCU

V četrtek, 13. marca, bo 
ob 20. uri v foyerju balkona 
Kulturnega doma v Trstu pred
stavitev knjige Marka Koro
šica Zamejski opus arhitekta 
Eda Mihevca. Pokrovite lji 
projekta so Slovensko stalno 
gledališče, Dijaški dom Sre
čko Kosovel v Trstu, Sloven
sko kulturno-gospodarska 
zveza in Kulturni dom Gori
ca, ki so tudi prireditelji če
trtkovega večera. Knjiga je 
izdana v okviru Informativ
nega biltena goriškega Kul
turnega doma. Zamejski o-

pus arhitekta Eda Mihevca se
znanja bralce z delom arhi- 
tekla, ki je bil po rodu Trža
čan in je v zamejstvu pripra
vil načrte za tržaški in goriški 
Kulturni dom, za Dijaški dom 
Srečka Kosovela in Stadion 1. 
maj ter mnoge druge projek
te v matici in zamejstvu. Tr
žaški arhitekt Marko Korošic 
je podrobno analiziral nasta
nek in razvoj vseh projektov 
Eda Mihevca v zamejstvu. 
Na predstavitvi knjige bo so
deloval slovenski arh itekt 
Marko Pozzetto, v uvodnem 
delu pa bo nastopil pianist 
Marko Sancin.

IN MOSP

9
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POKRAJINSKA SEKCIJA SLOVENSKE SKUPNOSTI OBISK NA JEREMITISCU, V G O R IC I IN STEVERJANU

TAKI OBISKI DAJEJO 
M O Č  IN OPORA

MILAN KUČAN NA GORIŠKEM

10
ČETRTEK,  

13. M A R C A

Slovenska skupnost se ve
seli skoraj istočasnih dveh 
imenitnih obiskov v Gorici, 
evropskega predsednika Ro
mana Prodija in bivšega slo
venskega predsednika Mila
na Kučana.

Če je prvi dal pečat važno
sti dvojezičnosti za nadaljnji 
razvoj obeh Goric ter s tem 
pomiril in bodril italijansko 
javnost, naj gleda naprej 
(kako žalostno zvenijo odgo
vori desnice, ki je skregana 
med sabo in z zgodovino), pa 
je bivši slovenski predsednik 
s svojo prisotnostjo znova 
spomnil Slovence za mejo, da 
matična država ne namerava

pozabiti nanje niti v procesu 
vključevanja v Evropo.

Taka im enitna imena v 
naši sredini dajejo naši naro
dni skupnosti moč in oporo 
ter dvigajo pogum naših lju
di v odnosu do večinskih so
sedov, pa tudi znova potr
jujejo, da je vredno biti Slo
venci in dvojezični. Naša pri
sotnost v krajevnih upravah 
(pokrajinski in občinski od
borniki, župani) pa daje naši 
skupnosti priložnost, da se 
izkaže kot tvoren in delaven 
dejavnik v procesu družbe
nega in ekonomskega raz
voja na Goriškem.

"GLAS ZENSKE"
Minulo soboto, 8. t.m., so 

v prostorih goriške pokraji
ne podelili nagrade, pohva
le in priznanja dijakinjam, ki 
so sodelovale na literarnem 
natečaju  Glas ženske na 
temo Delo so sanje, delo je  
moreči strah. Letos je na na
tečaju sodelovalo 76 deklet, 
38 iz slovenskih in 38 iz ita
lijanskih šol. Prvo nagrado

je sedemčlanska ženska ko
m isija podelila A n ton ie tti 
Lebarile (um etniški licej), 
drugo nagrado Terezi Vidič, 
tretjo pa Ani Pauer. Poseb
no nagrado žirije je prejela 
Sandra Krkoč. Vse tri nagra
jenke so dijakinje novogori
ške gimnazije. Na prireditvi 
so podelili tudi pohvalo za 
četrto, peto in šesto mesto 
ter šest posebnih priznanj.

PREJELI SMO

Pismo objavljamo takšno, 
kakršno smo prejeli. -  Ured.

CENJENO 
UREDNIŠTVO

Članek, ki je bil objavljen 
v 9. številki Novega Glasa in 
ki je izšel izpod peresa g. Ju
rija Paljka, me naravnost sili 
k razmišljanju ker je res vse
binsko zelo bogat in zgovo
ren. Obračam se na gospoda 
Jurija Paljka, kot predsedu
jočega na občnem zboru 
SSO-ja in torej osebi ki je naj
bolj od blizu spremljala ves 
potek tega za nas zamejske 
Slovence zelo važnega dogo
dka.

O b bogatem  p o roč ilu  
predsednika Sergija Pahorja, 
ob pestri in konstruktivni de
bati, ki je teden kasneje sle
dila v manj uradni dvorani v 
Devinu je morda g. Jurij Paljk 
imel občutek ali konkretneje 
jasne podatke, da so se voli
tve novega izvršnega sveta 
nekorektno, nedemokratično 
izvajale? Če je tako bilo, bi 
moral g. Jurij Paljk nemudo
ma nastopat in ukinit ves nji
hov potek. Zadeva bi se lahko 
tudi končala na deželnem 
upravnem sodišču.

In tega g. Jurij Paljk ni na
redil ker je bil prepričan da so 
volitve potekale v normah in 
v duhu naše demokracije. Iz 
tega sledi logično da izid teh 
volitev je neizpodbitno pravi
len in nesporen in takega 
sprejemamo vsi demokrati
čni Slovenci. Drugo pa je to, 
da se je g. Jurij Paljk in tokrat 
kot odgovorni urednik NG 
upal navesti nekatere čisto 
osebne zaključke o novi se
stavi goriškega dela novoiz
voljenega odbora in tem o- 
sebnim zaključkom je dal

primerno važen odtis v NG. 
Odgovorni urednik g. Jurij 
Paljk se torej zgraža nad izi
dom volitev v Devinu s tem 
pa niti tako prikrito daje ne
zaupnico štirim mladim izv
oljenim. Vsak od teh mladih 
odbornikov ima desetletno 
izkušnjo v sklopu raznih na
ših organizacijah, so vsi pis
meni z doktorsko disertacijo 
v žepu (!!) so brez vsakega 
dvoma vsi čistokrvni Sloven- 
ci.

Zraven tega, da je g. Jurij 
Paljk grobo in neopravičeno 
diskreditiral naš GLAS in žalil 
novoizvoljene člane odbora v 
SSO-ju, je s temi svojimi izja
vami skušal razdvojiti tudi vse 
tiste Slovence, ki podpiramo 
NG in ki se srečujemo v na
šem Katoliškem domu, ali se
daj Kulturnem centru "L. Bra
tuž". Do devedesetih let so 
nas zamejske Slovence delili 
v bele in rdeče in danes nas 

: "bele Slovence" hočejo deli
ti, po zaslugi g. Paljka, v pri
merne in neprimerne za u- 
pravljanje naših organizacij, 
za napredne in nenapredne, 
za ... in ... itd. Gospod odgo
vorni urednik Novega Glasa, 
izjave, ki ste jih dali v markant
nem kotičku na prvi strani 
našega tednika bi jih lahko 
izrekel v kakšni zakotni ošta
riji, med prijatelji, ob petem 
kozarčku dobrega sovignona 
in bi vam gotovo nihče ne za
meril.

Korektnost in koherent
nost bi sedaj zahtevale da 
sam potegnete ob tem vašem 
pisanju logične zaključke in 
sklepe.

DR. KARLO BREŠAN

PS. Sklicujem se na pravi
co za objavo podpisanih 
člankov, ki mi jo daje zakon.

Dan po Prodijevem obis
ku, v soboto, 8. marca, se je 
na Goriškem mudil nekdanji 
predsednik Republike Slove
nije Milan Kučan. Čeprav je 
prišel v naše kraje neuradno, 
kot zasebnik, je na srečanjih 
tudi z zastopniki institucio
nalnih organov samo še po
dkrepil prizadevanja predse
dnika Evropske kom isije, 
sploh utrdil odnose med Slo
venijo in Italijo ter z veliko 
mero naklonjenosti zagotovil 
zamejcem podporo matične 
domovine.

NA JEREMITIŠČU
Nekaj po 9. uri je želel Ku

čan začeti svoj obisk na Jere- 
mitišču. Vedno gostoljubni 
Jeremitarji so ga sprejeli med
se kot prijatelja, kajti ugledni 
gost se jim je v preteklosti iz
kazal prav za takega, ko je kot 
predsednik RS posredoval za 
ugodno rešitev zapleta okrog 
ogroženega zaselka. Prisotni 
so bili tudi občinski svetoval
ci Božidar Tabaj, Nataša Pau
lin in Aleš VValtritsch ter 
predsednik rajonskega sveta 
iz Standreža Marjan Breščak 
in iz Podgore VValter Bandel- 
li. Predstavnica Rumitarjev 
Vanda Srebotnjak je gosta na 
res prijetnem in neformalnem 
srečanju prisrčno pozdravila 
in mu skupno z Damjanom 
Paulinom na kratko orisala 
zgodovino zaselka od časov 
puščavnikov do odmevnih 
protestnih manifestacij. Kot 
so Jeremitarji jasno poudarili 
Kučanu, nad njimi še vedno 
visi Damoklejev meč in še ve
dno ne morejo mirno spati, 
saj še ni prišlo do spremem
be regulacijskega načrta, ki bi 
edina lahko prinesla dokonč
no besedo glede usode Jere- 
mitišča. Nekdanji predsednik 
s soprogo je izkazal posebno 
ljubeznivo pozornost do o- 
Irok, s svojo duhovitostjo je 
ustvaril zelo sproščeno vzdu
šje.

NA POKRAJINI
Pri vratih palače pokrajin

ske uprave na Korzu je gosta 
iz Ljubljane nato pričakal 
predsednik omenjene uprave 
Giorgio Brandolin; spremlja
la sta ga podpredsednik Stur- 
zi in odbornik Marinčič. Tudi

OTROŠKA URICA V FEIGLOVI KNJIŽNICI

ZOBKI: VESELJE IN 
NADLOGA OTROK

Neusmiljena gripa je ko
nec februarja požela nekaj 
žrtev ludi med malimi zvesti
mi obiskovalci Otroških uric.
V prijetni toplini Mladinske 
sobe se jih je namreč na četr
tem pravljičnem popoldnevu 
zglasilo precej manj kot po
navadi. Tisti pa, ki so prelisičili 
nadležno bolezen, so s pazlji
vo radovednostjo prisluhnili 
bivši ravnateljici Nataši Pau
lin, ki je že nekajkrat s svoji
mi pripovednimi sposobno
stmi presenetila poslušalce. 
Čeprav je tudi sama še obču
tila posledice zimskih nevše
čnosti, njen glas namreč ni bil

tako zveneč kot vedno, je s 
prisrčno neposrednostjo in 
privlačnostjo pripovedovala 
pravljico Svetlane Tiovrine 
Ah, ti zobki. Pri tem so ji bili 
papirnate lutke, pa seveda 
ludi otroške pripombe in ži
vahno sodelovanje dobrodo
šli pomočniki pri razvijanju 
pravljične zgodbe o medved
ku Sapiju, ki si je, kot velika 
večina otrok, le nerad umival 
zobke. Nekoč jih je v sanjah 
vse izgubil in se zaradi tega 
ponašal pred zajčkom, žolno 
in volkom, toda jesti brez njih 
ni mogel! Tako vesel je bil, ko 
se je zbudil s svojimi belimi

zakladi v ustih. Zatrdno je sk
lenil, da si bo zmeraj lepo oče
dil svoje dragocene zobke. To 
so storili tudi otroci, ki so uži
vali, ko jih je Nataša "pošče- 
getala" po obrazku z ogrom
no ščetko iz penaste gume. 
Ko se je pravljična zgodbica 
izpela, je vsak otrok s pono
som pokazal mamici novo 
pisano ščetko, ki so mu jo 
knjižničarke podarile v spo
min na poučno urico, ki je ta
ko jasno spregovorila o teh 
naših prepotrebnih draguljih 
in o njihovi brezhibni vsak
danji negi.

Zadnja urica v letošnjem 
šolskem letu bo v ponedeljek,
17. t.m.; otroci bodo v družbi 
Majde Zavadlav in ...Zelo lač
ne gosenice.

  IK

KONCERT OLIVERJA 
DRAGOJEVIČA

V četrtek, 2 7. marca, bo ob
20.30 v gledališču Verdi v Go
rici nastopil znani hrvaški pe
vec Oliver Dragojevič. Častni 
gost večera bo Oto Pestner, ki 
bo zastopal slovensko popev
ko. Koncert prirejajo vse slo
venske zamejske organizacije 
iz Goriške, in sicer Kulturni 
dom Gorica, KC Lojze Bratuž, 
ZSKD in ZSKP. Pri pobudi so
delujeta tudi Kulturni dom 
Nova Gorica in Hrvaški gene
ralni konzulat v Trstu. Pokrovi
telji so SKGZ, SSO, občina 
Gorica in pokrajina Gorica. 
Predprodaja vstopnic se je že 
začela v uradu KČ Lojze Bra
tuž (0481 531445), Kulturne
ga doma v Gorici (0481 33288) 
in Kulturnega doma Nova Go
rica (00386 5 3354016).

srečanje v dvorani pokrajin
skega odbora je poteklo v kar 
se da sproščenem in prija
teljskem vzdušju. Po Brando- 
linovem pozdravu je Kučan 
povedal, da so bila njuna do
sedanja srečanja vedno "bla
godejna", vedno je bil govor 
o sodelovanju med država
ma. Evropski kontekst se hi
tro spreminja, je rekel Kučan; 
Slovenci in Italijani nismo še 
nikdar imeli tako dobre prilo

žnosti kot zdaj, da premosti
mo stare rane in gremo sku
paj naprej. Kučan je še z vese
ljem ugotovil, da so se razme
re v Gorici spremenile, in do
dal, da zgodovino delajo lju
dje, dosti pa lahko naredijo 
politiki. "Vi ste naredili bistve
ne stvari, razumeli ste duh ča
sa in prednosti življenja na 
meji." Na koncu je izrazil svo
jo hvaležnost Brandolinovi 
upravi, "ker ima na skrbi moje

zamejske rojake. Potrebujejo 
občutek, da so zaželeni."

V STEVERJANU
Milan Kučan, prvi pred

sednik republike Slovenije, 
se je v soboto, 8. marca, sku
paj s soprogo, mudil v go
steh v Steverjanu. Nekaj pred 
enajsto uro zjutraj ga je žu
pan briške občine Hadrijan 
Corsi sprejel v občinski hiši 
v Britofu, kjer mu je podal 
zgodovinski oris ter socialno- 
gospodarski dvig in razvoj 
občine v povojnih letih vse 
do danes. Kučan je po to
plem pozdravu pohvalil vse 
Brice in obenem vse Sloven
ce, ki živijo izven državnih 
meja, da lepo negujejo ma
terino besedo in obenem la
stno dostojanstvo.

Gosta sta se zatem odpe
ljala na trg Svobode pred cer
kvijo, kjer sta se lahko nauži
la lepega razgleda daleč na
okrog. S polaganjem vencev 
pred spomenikom se je Ku
čan primerno oddolžil števe- 
rjanskim žrtvam druge sve
tovne vojne. Župnik Anton 
Lazar je nato pospremil gosta 
v župno cerkev sv. Florijana. 
Ogledal si je prostore pro
svetnega društva F.B. Sedej 
ter borovce, prizorišče Festi
vala narodno-zabavne gla
sbe.

Sledil je ogled kleti Draga 
v Ščednem, kjer so nekda
njega predsednika republike 
Slovenije s pesmijo pozdravi
la Sovodenjska dekleta. Go
sta sta se nato napotila proti 
Sovenci na kosilo v znano va
ško gostilno. V popoldanskih 
urah si je Kučan ogledal še 
več drugih kleti. V Humarjevi 
kleti je bilo polurno srečanje 
s slovenskimi župani obmej
nih občin goriške pokrajine. 
Tudi na Jazbinah se je častni 
gost oddolžil vojnim žrtvam 
s polaganjem vencev pred 
spomenikom padlim. Obiskal 
je tudi sedež kulturnega dru
štva Briški grič na Bukovju. 
Enodnevni obisk v Steverjanu 
je častni gost sklenil v gostil
ni Vogrič na Klancu, kjer ga 
je s slovensko pesmijo po
zdravila moška skupina Sra
ka.
— —  M I)
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UDELEŽENCI TEČAJA POD MENTORSTVOM VICTOR)A SRUGA

KONCERT SOLOPEVCEV nič in baritonist Damijan Lo- 
catelli. Prav lepa pevska skupi
na, ki pa se je izkazala tudi z 
nekaterimi izjemnimi interpre
tacijami. V prvi vrsti naj ome
nimo Jerico Rudolf, katere sve
tel, prodoren in izjemno čist 
glas je najbolj prišel do izraza 
v Arii di Adele (D/e Fleder- 
mans) Johanna Straussa. Ru
dolfova je prava koloraturna 
sopranistka. Na poti do lepe 
izvedbe je ne ustavi nobena 
pevska past, še tako težko in 
zahtevno okrasje ji ne "vzame 
sape", ob izvajanju pa je spro
ščena in polna izrazne moči. 
Veliko lepega bi lahko zapisa
li tudi ob petju Erike Regulyo- 
ve (zelo zanesljiva intonacija, 
lep pevski nastavek, ki boža 
uho) in seveda Polone Kante, 
ki je zablestela z znamenito 
arijo iz Bizetove opere Car- 
men. Tudi oba pevca sta nav
dušila. Damijan Locatelli z ario 
iz Verdijevega Don Carla, Mar
tin Srebrnič pa je občuteno za
pel dve Schumannovi pesmi 
(DiechterLiebe). Pohvaliti velja 
še štiri pianiste (Miha Nago
de, Dalia Vodice, Boris Stakul 
in Tamara Ražem), ki so svojo 
"spremljevalno" vlogo opravi
li nadvse zanesljivo.

RAZPIS 33. FESTIVALA DO M AČE GLASBE

ŠTEVERJAN 2003
SKPD F.B. SEDEJ iz Števerjana razpisuje 33. Festival 

domače glasbe "Števerjan 2003", ki bo v Števerjanu 4., 
5., in 6. julija 2003 MED BOROVCI.

1. Festival je tekmovalne
ga značaja. Prijavijo se lahko 
vsi slovenski ansambli, ki go
jijo narodno-zabavno glasbo.

2. Vsak ansambel mora 
izvajati dve skladbi. Prva skla
dba mora biti iz zakladnice 
najbolj priljubljenih uspešnic 
domače glasbe ter napisana 
in izvedena (npr. na plošči) s 
strani najboljših slovenskih 
narodno-zabavnih ansam
blov (npr. Avsenik, Slak, M i
helič itd.). Druga skladba, s 
katero se bo predstavil an
sambel, mora biti povsem iz- 
yirna ter prvič predstavljena 
javnosti!

Ni dovoljena uporaba in
strumentov, ki elektronsko 
proizvajajo zvok!

3. Festival se odvija v treh 
dneh. Na prvih dveh večerih 
nastopijo vsi prijavljeni an
sambli, ki izvajajo dve sklad
bi. Na nedeljskem, finalnem 
delu Festivala, nastopijo naj
boljši ansambli prvih dveh ve
čerov. Njihov izbor in število 
določi strokovna komisija.

4. Ansambli, ki so bili pri- 
puščeni v finale, nastopijo z 
istima skladbama naslednji 
večer in se potegujejo za te 
nagrade:

A) nagrada za najboljši an
sambel Festivala in trofej dru
štva "F. B. Sedej" 1.100,00 €;

B) nagrada obč instva  
520,001';

C) nagrada za najboljšo 
vokalno izvedbo 360,00

Č) nagrada za najboljšo 
izvedbo kvinteta 310,00 (-';

D) nagrada za najboljšo 
Uvedbo tria 310,00 €;

E) nagrada za najboljše be
l i l o  160,00 e;

F) nagrada za najboljšo 
melodijo 160,00 f;

G) nagrada za najboljšega 
debitanta 160,001'.

5. O vstopu v finale in po
delitvi nagrad pod točkami A, 
C, Č, D, F in G določa komi
sija, ki jo sestavljajo glasbeni 
strokovnjaki in predstavniki 
organizatorjev. Komisiji pred
seduje predsednik društva. O 
nagradi pod točko E odloča 
komisija, ki jo sestavljajo lite
rati, jezikoslovci in predstav
nik društva.

6. Nagrado pod točko A, 
in sicer nagrado za najboljši 
ansambel Festivala, podeli 
strokovna komisija za splošni 
vtis ansambla (izvedba, me
lodija, izvirnost in predstavi
tev ansambla na odru itd.) in 
je podeljena izključno za iz
virno skladbo.

Nagrado pod točko B, in 
sicer nagrado občinstva, po
deli občinstvo na podlagi po
sebnih glasovnic. Ocena ob
činstva je osnovana izključno 
na izvedbi skladbe iz zaklad
nice najbolj priljubljenih us
pešnic domače glasbe.

Nagradi pod točko C, in 
sicer nagrado za najboljšo 
vokalno izvedbo, in točko E, 
in sicer za najboljše besedi
lo, podelita strokovni komi
siji na podlagi najboljše izve
dbe oziroma besedila izvir
ne skladbe.

Nagradi pod točko Č, in 
sicer nagrado za najboljšo 
izvedbo kvinteta, in točko D, 
t.j. za najboljšo izvedbo tria, 
podeli strokovna komisija na 
podlagi izvedbe obeh skladb.

Nagrado pod točko G po
deli komisija najboljšemu an

samblu med tistimi, ki prvič 
nastopajo na Festivalu.

Ansambel, ki je prejel na
grado pod točko A, in sicer 
nagrado za najboljši ansam
bel Festivala, ne more prejeti 
nobene druge nagrade!

7. Prijava mora vsebovati:
a) naziv ansambla, sedež 

in datum ustanovitve;
b) naslov ansambla ali 

njegove vodje, kamor bodo 
naslovljeni bodoči dopisi, ter 
nujno telefonska številka;

c) besedilo in notno gradi
vo izvirne skladbe;

č) naslov in izvirni izvaja
lec skladbe iz zakladnice naj
bolj priljubljenih uspešnic do
mače glasbe;

d) število članov ansambla 
in njihova funkcija v ansam
blu;

e) fotografija in kratek zgo
dovinski opis ansambla.

Podatki morajo biti čitlji
vi in popolni. Rok za prijavo 
poteče 15. maja 2003.

Prijave morajo biti posla
ne na naslov:

SKPD "F. B. SEDEJ"
Trg Svobode, št. 6
34070 Števerjan
Gorica-ltalija
tel.-fax: 0481/884037
8. Organizator si prevze

ma stroške večerje in preno

čišča ansambla. Vsi ostali 
stroški so v breme ansambla!

9. S prijavo na Festival pri
voli ansambel snemanju izvir
ne skladbe za radijske oz. te
levizijske programe.

10. Organizator si pridr
žuje pravico, da po potrebi 
spreminja navedena pravila, 
brez nikakršnih predhodnih 
obvestil!

Za vse morebitne infor
macije se lahko obrnete na 
podpredsednika društva F.B. 
Sedej (Franka Padovan, tel. 
štev. 0481 884160, mobitel: 
+39 338 7812271), vsakdan, 
razen ob sobotah in ne
deljah, od 13.30 dalje, oziro
ma pisno, na navedeni na
slov društva.

UMRL BRUNO  
CHINTAROLI

Pred dnevi je v Gorici u- 
mrl dr. Bruno Chintaroli, več
letni predsednik goriške po
krajinske uprave. Izhajal je iz 
vrst takratne Krščanske de
mokracije. Bil je vesten u- 
pravitelj in zmeren politik.

Chintaroli je nato bil še 
več let predsednik goriških 
mestnih podjetij.

ZVEZA PEVSKIH ZBOROV PRIMORSKE 
ZVEZA SLOVENSKI KULTURNIH DRUŠTEV 

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV 
ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE 

|AVNI SKLAD RS ZA KULTURNE DE|AVNOSTI

PRIMORSKA POJE 2003
Nedelja, 23. marca 2003, ob 17. uri

Gorica, Kulturni center Lojze Bratuž

SOORGANIZATORJA: MePZ Lojze Bratuž 
in MoPZ M irko Filej

OBVESTILA

POTOVALE Z Novim glasom 
v Provanso od 22. do 30. aprila 
2003 je zagotovljeno. Na raz
polago je še nekaj mest. Pohiti
te z vpisom, ker se rok vpisova
nja izteka. Informacije na 
uredništvih v Gorici (tel. 0481 
533177) in Trstu (tel. 040 
365473).

VPODGORI bo v nedeljo, 30. 
marca, maša za pokojnega or
ganista in zborovodjo Bogomi
rja Špacapana, po kateri bo že 
tradicionalni zborovski kon
cert nabožnih postnih pesmi. 
O pokojnem bo priložnostni 
govor podal dr. Rafko Dolhar.

ŠTIRIDNEVNO ROMANJE v 
Medjugorje. Kdor se želi ude
ležiti romanja v Medjugorje od 
30. maja do 2. junija letos, naj 
za vsa navodila in informacije 
pokliče telefonsko številko za 
Gorico 0481 882395 ali 0481 
32121 (trgovina Agrosementi 
na Travniku - Darko Durček) ali 
pa za Trst tel. 040 229166 (g. 
Jože Markuža). Vpis velja do 
zasedbe mest v avtobusu ali 
najkasneje do konca aprila.

DRUŠTVOJADRO bo v sobo
to, 15. marca, in soboto, 22. 
marca 2003, priredilo s sode
lovanjem občinske uprave Te
čaj kuhanja kraških jedi, ki ga 
bo vodila Vesna Guštin iz Rep
na. Začetek ob 15. uri na se
dežu Društva Alpincev v Sole- 
schianu. Obvezna je prijava in 
prispevek za jedi. Prijave na se
dežu društva v Romjanu v če
trtek zvečer od 19. do 22. ure. 
Za informadje: Karlo, tel. 0481 
482015, in Stefanja, tel. 0481 
776123.

SEKCIJA SLOVENSKE skup
nosti Sovodnje vabi somišlje
nike in prijatelje na občni zbor, 
ki bo v prostorih male dvora
ne PD Rupa-Peč v ponedeljek, 
17. t.m., ob 20.30.

SLOVENSKA VERSKA skup
nost v Sesljanu vabi v nedeljo, 
23. marca, ob 9. uri k sv. maši 
na čast sv. Jožefu. Obenem 
sporoča, da bomo s to nedeljo 
imeli spet redno nedeljsko 
mašo.

DAROVI

ZA LAČNE po svetu: v spomin 
na pok. prijatelja prof. Emila 
Doktoriča L.L. 50,00; namesto 
cvetja na grob Emila Doktoriča 
sestre Doljak 60,00; v počasti
tev spomina prof. Emila Dokto
riča Vida Bitežnik 25,00; v spo
min na prijatelja Emila Dokto
riča C.T. Komac 50,00 €.

ZA MISIJONARJA P. Opeko: 
ob 6. obletnici smrti moža Bo
gomira daruje žena 200,00 €.

ZA CERKEV v Rupi: Laura 
KoncuI namesto cvetja na 
grob Marije Merljak Šinigoj 

j 25,00; Forchiassin Gorkič 
Anna 20,00; Marjeta Povodnik 
Kosič namesto cvetja na grob 
Marije Merljak Šinigoj 20,00; 
Andrej Kosič 20,00 €.

ZA MePZ Rupa-Peč: Andrej 
Kosič 20,00 fe'.

ZACERKEVvGabrjah: Lucia 
in Marco Muto ob srebrni po
roki 50,00; Ivanka Devetak Ju- 
ren 20,00 €.

ZA CERKEV na Peči: O.Š.K. 
10,00; N.N. ob krstu Aljaža in 
Jane 50,00; nonoti Ciril in Li- 
vija ob krstu Aljaža in Jane 
100,00 €.

KULTURNO DRUŠTVO SABOTIN
vab i na

VESELO OTROŠKO POPOLDNE
ki bo v nedeljo, 16. marca 2003, ob 15.30

na sedežu društva v Štmavru.
NASTOPILA BOSTA:
- otroški pevski zbor Štmaver ob spremljavi orff-instru- 
mentov in
- otroška dramska skupina KD Sabotin z lutkovno gla
sbeno pravljico Janeza Bitenca TINKO POLOVINKO.

Topolo vabljeni!

POD POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

^  » A l
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V ljudno  v a b lje n i 
na od p rtje  fo tog ra fske  

/,> razstave

' V
PRELESTNA 
TIŠINA KRAJINE
M ir k o  B i ju k l ič

Umetnika bo predstavil Jurij Paljk

Kulturni center Lojze Bratuž Gorica 
Petek, 28. marca 2003, ob 18. uri

M
GALERIJA

1 1
ČETRTEK,  
13. M A R C A  
2 0 0 3

PAOLA BERTOLINI GRA/DINA
Društvo Ars vljudno vabi 

v pisani svet i lustrac ij otroških kn jig , j 
Otvoritev likovne razstave bo 

v petek, 14. marca 2003, ob 18. uri  
v Galerij i  Ars na Travniku 25 v Gorici, j 
O umetnik ih  bo spregovoril Ju r i j  Paljk. j 

Razstava bo na ogled do 29- marca 
po urn iku uradov.

WALTER. GRUDI NA

|OŽE ŠTUCIN

Victor Srugo je priznan in 
cenjen argentinski profesor 
petja, ki že vrsto let obiskuje 
Slovenski center za glasbeno 
vzgojo Emil Komel. Stiki so 
ustvarjalni, saj maestro v so
delovanju z Mednarodnim 
centrom za glasbo in umet
nost Ars atelier na šoli vsakič 
organizira tudi pevski tečaj, ki 
se ga udeleži kar precej na
darjenih glasbenikov iz različ
nih dežel.

Letos se je tečaja udeležilo 
kar 18 pevk in pevcev z različ
nih ustanov, iz glasbenih šol 
Ajdovščina in Logatec, nekaj 
gojencev iz SCGV Emil Komel 
ter posamezni Italijani. Razlike 
med njimi so bile precejšnje, 
saj so nekateri še na začetku 
pevske poti, drugi pa, denimo, 
na svojih šolah petje tudi že 
poučujejo in od takih tečajev 
pričakujejo le še vrhunsko iz
popolnjevanje. To je za profe
sorja Srugo zagotovo svoj
stven izziv, saj je moral pogo
sto "preklapljati" med različni
mi umetniškimi nivoji in teh

nikami, pa tudi sposobnostmi 
pevcev. Med individualnimi 
lekcijami so tečajniki pilili vo
kalno tehniko, tako da so bili s 
prof. Srugom neprestano v sti
ku. Vsi po vrsti so bili s pote
kom tečaja nadvse zadovoljni 
in so napovedali sodelovanje 
tudi v prihodnje. Zagotovo je 
poleg zahtevnega strokovne
ga dela na takih delovnih sre
čanjih zelo pomembno ustvar
jalno vzdušje, ki ga lahko us
tvari le karizmatična osebnost. 
Slednje vsekakor za Victorja

Sruga drži v celoti. Resda ni
smo imeli vpogleda v sam uč
ni proces, a "pozitivne vibra
cije", kol temu danes pravijo 
mlajše generacije, so se nas 
dotaknile na zaključnem kon
certu 3. marca v dvorani Po
krajinskega muzeja na Gori
škem gradu, kjer so nastopili 
najboljši tečajniki. Celovečer
ni nastop so oblikovali sopra
nistke Enza Pecorari, Jerica 
Rudolf in Erika Regulyova, 
mezzosopranistka Polona 
Kante, tenorist Martin Srebr-
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DESET LET KD PLANIKA
K O R O Š K I  T E D N I K

ČETRTEK,  
3. M A R C A  2 0 0 3

Domače kulturno društvo 
Planika je letošnji dan kultu
re praznovalo posebno slove
sno, saj praznuje letos deset 
let svojega delovanja.

V organizaciji KD Planika 
so kulturni praznik v Kanalski 
dolini obeležili ob podpori 
občine Naborjet (na sliki) 
prejšnji petek zvečer v Be
neški palači v Naborjetu. Na
stopili so otroci, ki obiskujejo 
tečaje slovenskega jezika in 
glasbene šole. Večer sta kul
turno in zabavno obogatila še 
priljubljeni slovenski pesnik 
Tone Pavček in kantavtor An
drej Šifrer.

Zupan Naborjeta je po
hvalil sadove truda in ljubez
ni šolarjev in njih mentorje, s 
katerimi dela in jih z mlado
stno energijo povezuje prof. 
Nataša Komac. Za počastitev 
praznika z njihovo prisotno
stjo in za različno pomoč ob 
raznih priložnostih, se je za

hvalil številnim županom iz 
Savske in Soške doline ter 
bližnjih zamejskih občin. Spre
govoril je še o pomembnosti 
uspešnega desetletnega de
lovanja Kulturnega društva 
Planika, ki dopolnilno uspo
sablja in združuje vse več 
mladih izobražencev in tistih, 
ki so na tej poti že sposobni 
sami pripraviti prijeten in slo
vesen kulturni program, kot 
je bila ta počastitev praznika 
slovenske kulture.

Zahvalil se je še za pravkar 
uspešno končano akcijo zbi
ranja rabljenih knjig, ki so jih 
gorenjske knjižnice za minu
lo leto podarile dopolnilni šoli 
v Kanalski dolini, posebno še 
luretu Svoljšku, ki jo je vodil. 
Ta je ob predaji učencem 
zaželel pri branju veliko rado
sti in bogatitve materine be
sede in njenega kulturnega 
ter duhovnega bogastva.

■ M M

KAKŠNA NAJ BO PRIHODNOST 
ENOTNE LISTE?

P O K L O N  J O Ž I  L O V R E N Č I Č U

HREPENENJE BREZMEJNO

(ANKO KULMESCH

Koroške občine so volile nove 
občinske parlamente. Volitve so 
bile deležne velike pozornosti tu
di zunaj dežele ob Dravi, še pose
bej na Dunaju. Veljale so kot test 
za politiko nove Schiisslove zvez
ne vlade oz. koalicije avstrijskih k r  
ščanskih demokratov in Haiderje
ve svobodnjaške stranke, ki je na
povedala vrsto finančnih obreme
nitev za davkoplačevalce. Temu 
primerno veliko je v javnosti o- 
gorčenje na Schiisslov kabinet, ki 
nima nasprotnika samo v sociade- 
mokratski opoziciji, temveč tudi 
v koroškem deželnem glavarju 
Haiderju, pa čeprav je njegova 
stranka del sedanje zvezne vlade.

Prvi račun je Schiissel že pre
jel - na nedeljskih občinskih volit
vah na Koroškem. V deželnem 
merilu so veliki zmagovalci social
demokrati, ki so napredovali od 
40,5% na 46,4%. Veliki poraženci 
so svobodnjaki, ki so bili pred še
stimi leti še na 2. mestu, sedaj pa 
so spet na tretjem. Izgubili so sko
raj 7 %; njihov sedanji delež znaša 
19,2%. Bolje se je godilo krščan
skim demokratom; zasedli so spet 
2. mesto (23,4%), vendar je njihov 
prirastek dokaj majhen -1,1%.

Haider po volitvah ni hotel ko
mentirati poraznega izida za svo
bodnjaško stranko. Toliko večja so 
zato ugibanja, kako misli ukrepa
ti. Treba je namreč vedeti, da so 
najkasneje prihodnje leto na spo
redu deželnozborske volitve. Tež
ko si je predstavljati, da se Haider 
ne bo skušal izogniti neugodne
mu vetru, ki piha z Dunaja. Kdor 
Haiderja pozna, ve, da bo skušal

z vso silo preprečiti, da na dan 
deželnozborskih volitev ne bo stal 
v javnosti kot poraženec, temveč 
v čim ugodnejši luči - če potreb
no, tudi na račun lastne stranke 
oz. koalicijskega partnerja Schiis- 
slovih krščanskih demokratov.

Nedeljske občinske volitve pa 
niso bile zelo pomembne samo 
za večinske stranke. Nič manj po
membne so bile tudi za slovensko 
narodno skupnost in za njeno sa
mostojno volilno gibanje, zdru
ženo v Enotni listi. Na deželni rav
ni Enotna lista nima izgledov za 
uspeh, to liko uspešnješa pa je 
bila v preteklosti na občinski. Na
predovala je od volitev do volitev 
in dosegla pred šestimi leti 56 ob
činskih svetnikov oz. 5527 glasov.

Tokrat ni bila tako uspešna. 
Razveseljiv je sicer njen prirastek 
glasov od 5527 na 5632. Prav ta
ko je razveseljivo, da je pri volit
vah županov, ki se na Koroškem 
posebej volijo, prišla v občinah 
Bistrica nad Pliberkom in Globa
snica v drugi krog (v nedeljo, 23. 
marca). Na žalost pa je nazado
vala pri mandatih - od 56 na 52, v 
dveh občinah, na Bistrici na Zilji 
in v Hodišah, pa je sploh izpadla. 
Pri mandatih je napredovala samo 
v občini Bilčovs (od enega na dva).

Ne glede na to, da je EL dose
gla rekordno število glasov, se za
stavlja vprašanje: kam naj vodi pot 
slovenskega samostojnega volil
nega gibanja? Ali naj se skuša EL 
profilirati kot dvojezična regio
nalna stranka ali pa naj naprej os
tane v javni zavesti slovenska 
stranka? Najti odgovor na to ne 
bo enostavno - bo pa nujno.

GLOSA JURI) PALJK

Ne bi radi pisali samo o ti
stem ponavljanju, ki ima za 
posledico vedno iste napake 
in zato ponavljanje vedno 
istih zgrešenih stvari.

Pa je  že tako, da je  tudi na
še življenje eno samo ponav
ljanje običajno istih vsakda
njih opravil, opravkov in na
vad. Ponavlja se seveda lahko 
tudi neka učna snov in v ta
kem primeru ima ponavljanje 
seveda pozitiven prizvok, ki 
pa postane skrajno negati
ven, če rečemo nekomu, da 
je ponavljač, kar pomeni pre
prosto to, da ponavlja razred, 
kar seveda ni ne zanj ne za 
okolico najbolj prijetno.

Popolnoma negativen pri
zvok pa dobi ponavljanje v 
trenutku, ko rečemo nekomu, 
da se ponavlja, pa naj gre za 
to, da dotični ponavlja pamet
ne ali pa manj pametne stva
ri. Tudi sicer je  slovenska be
seda ponavljač samostalnik, 
ki prvenstveno označuje šo
larja, ki razred zaradi učnih 
neuspehov ponavlja, a se ta 
beseda večkrat uporablja tudi 
za druge ljudi in vedno z ne
gativnim prizvokom.

Tako tudi tisti, ki pišemo, 
večkrat na svoj račun slišimo 
očitke, da se ponavljamo, da 
pišemo vedno ene in iste 
stvari, da smo skratka zaradi 
ponavljanja dolgočasni, ne
zanimivi in večkrat zato ne
berljivi. Če kritiko sprejmemo 
tudi od tistih, ki sami niso 
nikdar ničesar napisali, kar 
pa še ne pomeni, da ne bi

O PONAVLJANJU
znali povedati in morda tudi 
vedeti, kako se ne sme pisa
ti, smo že na pol poti, da se 
ne bomo ponavljali več, pa 
čeprav je  to izredno težko.

V življenju, na katerega se 
kot otroci pripravljamo tako 
z miselnim kot s telesnim ne
nehnim ponavljanjem, je  po
navljanje tisto, kar preide v 
navado, za katero pa se toč
no ve, da je  železna srajca. 
Učenje je dejansko eno samo 
nenehno ponavljanje neke 
snovi, ki nam naučena služi 
za razumevanje druge, do 
katere pa pridemo samo z 

j znanjem prve in seveda no
vim ponavljanjem.

Ce je  res, da je  že življenje 
samo neko nenehno pona
vljanje naučenih in tudi ved
no novih stvari, o čemer nam 
pričata že čas in sama nara
va, pa je  še kako res, da je  tudi 
danes še vedno zelo aktualen 
latinski rek, ki pravi, da se je 
m otiti zares človeško, da pa 
je  hudičevo delo, če se na
pake ponavljajo.

Prav tako pa lahko reče
mo, da je  ponavljanje tista 
človeška navada, ki človeka 
dela enakega, če pa že ne 
enakega, vsaj sorodnega  
sočloveku. Samo človek, kise 
je  nauč il nečesa s pona 
vljanjem, se je  naučil stalnih 
navad, ki so temeljnega po
mena v življenju.

Tisti ljud je, ki po šo lo

obveznem učenju nikdar več 
niso vzeli knjige v roke, da
nes niso več zmožni pona
vljati enega najlepših obre
dov, kakršen je  za vsakega 
strastnega bralca odpiranje 
in branje vsake nove knjige. 
Tudi tu gre v bistvu za pona
vljanje vedno istega obreda, 
navade, a vsi vemo, da je  
lahko take vrste ponavljanje 
tudi prijetno in seveda kori
stno.

Najslabše je, če se neko
mu nenehno ponavlja, kako 
da se sam ponavlja, pa naj 
gre za pripovedovanje, delo 
ali pisanje, in se pri tem po
zablja, kako je  že govorjenje
o tem, da se nekdo ponavlja, 
postal eno samo dolgočasno 
ponavljanje.

Ko so nekoč papeža jane- 
za XXIII., ki je  b il znan pod  
vzdevkom "dob ri papež", 
vprašali zagovorniki sodob
ne in zato na ustaljene, sta
re obrazce navezane molitve, 
kaj meni o m olitvi rožnega 
venca, češ da je  rožni venec 
eno samo dolgovezno po
navljanje vedno istih dveh 
molitvic, je  ta veliki italijan
ski mož odgovoril z vpra
šanjem: "A ste vi vaši ženi sa
mo enkrat rekli, da jo  imate 
radi?"

Ponavljanje je  pač ena od 
temeljnih človeških lastnosti, 
ki človeku omogoča, da se 
prebija skozi življenje tako,

da ne ponavlja vedno enih in 
istih napak, ampak tudi tako, 
da ponavlja določena dela, 
za katera radi pravimo, da so 
dobra.

Tako pobiralec krompirja 
kot pisec v bistvu ponavljata 
naučene gibe, načine razmi
šljanja in tako pri pobiranju 
krompirja kot pri pisanju nik
dar ni veliko novega, če tega 
seveda nočemo videti. A vsak
do ve, da je  lahko vsaka leti
na krompirja drugačna, nik
dar enaka prejšnji, pa čeprav 
se pobiranje krompirja ponav
lja vsako leto.

Če nekateri pisatelji radi 
rečejo, da vse življenje pišejo 
eno samo knjigo, lahko ča
snikarji mirno zapišemo, da 
z vsakim zapisom ponavlja
mo stvari, ki so jih  drugi že 
bili napisali, najbrž lahko tudi 
bolje kot mi.

Umberto Eco, ki se vse ži
vljenje ukvarja s pomenoslo- 
vjem, je  nekoč zapisal v eni 
od svojih ponavljajočih se ru
brik, da je  bilo na svetu že 
itak vse napisano in zato so
dobnik, ki piše, piše vedno 
iste stvari, jih  ponavlja in se 
ponavlja.

Ta zapis samo kot majh
na obljuba, da bomo skušali 
v prihodnje b iti ponavljajoče 
se izvirni in se zato tudi ne 
ponavljati! Predvsem pa za
to, ker je  tako prav, in tudi 
zato, da ne bomo poslušali 
ponavljanj o tem, kako da se 
sami ponavljamo!

MIRAN MIHELIČ

Osnovna šola Simona Gre
gorčiča Kobarid in Občina 
Kobarid sta v petek, 8. mar
ca, zvečer v kulturnem domu 
pripravili prvo večjo javno pre
dstavitev življenja in dela 
posoškega rojaka, pesnika, 
pripovednika, prevajalca in 
reševalca slovenskega šolstva, 
zlasti srednjega v Gorici, 
rojenega v Kredu, profesorja 
dr. Joža Lovrenčiča.

Slovesnosti so se, v odsot
nosti predstavnikov šolstva na 
regijski in državni ravni, ude
ležili mnogi pripadniki civilne 
družbe, ki so pred trinajstimi 
leti organizirali prvo, javno 
počastitev njegovega spomi
na in v rojstnem Kredu posta
vili spominsko ploščo na pro
čelju farne cerkve. Kot je po
vedal slavnostni govornik To
maž Pavšič, podpredsednik 
SSK, je bil čas, da z Lovrenči
čem pretrga Posočje še en jav
ni molk v prostoru, kot je kul
turni dom v Kobaridu. Tudi 
sam Lovrenčič se je vse življe
nje javno izpostavljal za svoj 
narod, vero in postavo. "Takoj 
po prvi svetovni vojni je bil 
imenovan v začasno narodno 
predstavništvo v Beogradu kot 
zastopnik za Goriško, sodelo
val je na pariških mirovnih po
gajanjih. Med drugo svetovno 
vojno je živel kot profesor v 
Ljubljani. Vendar se je po ka
pitulaciji Italije lahko vrnil med 
svoje primorske brate tudi v 
Gorico, kjer je po nemški za
sedbi prevzel ravnateljstvo 
nanovo ustanovljene sloven
ske gimnazije, ki jo je novi oku
pator dovolil najbrž tudi v po
litični igri s tedaj nekoliko po
nižanim goriškim  ita lijan- 
stvom. Za ustanovitev gimna
zije gre njemu velika daljnovid
na zasluga. Čeprav je zaradi 
tistega ravnateljevanja, pa tudi 
zaradi pripadnosti krščanstvu 
ter navezanosti na cerkev, mo
ral prestati številne kritike in ne 
samo kritike-kako mu je to za
grenilo leta po vojni, ve samo 
njegova družina- in kljub temu 
da nočemo jemati veljave par
tizanskim šolam po deželi, 
ostaja zgodovinsko dejstvo, 
da je njegov trud za slovensko 
srednjo šolo tudi v našem 
mestu Gorici, ki niti v dobi 
demokracije ne trpi slovenskih 
napisov, postal trdna temelj
na postavka (priznana od za
vezniške uprave-op.av.), na 
kateri se je pozneje lahko raz
vijalo povojno slovensko šol
stvo v Italiji. Da se mu ni bilo 
lahko odločati, je razvidno iz 
njegovega avtobiografskega 
dela Med Scilo in Karibdo..."

Danes je najpomembnejše 
to, da ga ni vrnilo le njegovo 
"hrepenenje brezmejno, do 
smrti srce domovine je žejno", 
temveč postaja to hrepenenje, 
hrepenenje njegovih ljudi, za 
katere je živel in ustvarjal, da 
zadihajo z obema stranema 
pljuč. Prav je, da je ena od slo
venskih šol prav pri tako po
membnem šolniku, kot je bil 
profesor Lovrenčič, pokazala, 
kako je treba šolarjem sprego
voriti in jih vzgajati brez žalji
vega odnosa, voditi po poti do

resnice in tudi poprave krivic 
in indoktrinacijskih laži, zapi
sanih v zgodovino in zavest 
pedagogov, oblikovalcev jav
nega mnenja in ljudi, da bo 
med nami manj kupljivih duš 
in namesto lahko zavedljivih, 
upogljivih, sklonjenih glav, 
več pokončnih in zavednih 
duš tudi pri tesnejšem sooča
nju s kulturami drugih naro
dov znotraj EU.

V ta namen so učenci os
novne šole ob kulturnem praz
niku, pod mentorstvom Maj
de Sok, pripravili posebno iz
dajo Glasila in na tem kultur
nem večeru, ki je bil sicer nekaj 
mesecev zamujena proslava v 
čast 50-letnici literatove smr
ti, brali in peli njegove pasmi in 
spomine domačinov o njegovi 
osebnosti in tragičnosti časa, 
v katerem je živel. Ravnatelji
ca šole Nada Raspet je v uvo
du povedala, "da je poezija 
prof. Lovrenčičiča tista prava,
o kateri imajo literarni kritiki 
svoje sodbe in pripombe, je za 
mlade in za vse nas poučna živ
ljenjska zgodba, ki kaže na re
lativnost "velikih" besed kot so 
politika, oblast, politični si
stem. Preganjan je bil od faši
stov, obsojen od povojne obla
sti tedanje jugoslovanske drža
ve, potisnjen v pozabo in rev
ščino. A prave resnice ne more 
nihče pokopati. Čas je poka
zal, da je bil žlahtni mož slo
venstvu, občečloveškim vred
notam in veri predan na traj
nejši način. Režimi so propad
li, on pa ostaja in utrjuje pre
pričanje, da je samotni posa
meznik tisti, ki izžareva pravo 
toplino v svojem prostoru, 
narekuje smer in vabi k velikim 
dejanjem. Ni treba velikih te
orij za takšno ugotovitev. Joža 
Lovrenčič je tipičen, konkre
ten, veliki primer takšnega člo
veka. Čas, ki prihaja, pometa 
z delitvami, kot so levo,desno, 
črno belo, rdeče v prid pridev
nikom, kot so: človeško, svo
bodno, pošteno. Joža Lovren
čič nas je o tem veliko naučil."

Njegovo najpomembnejše 
literarno delo je Sholar iz Tren
te, ki je izšel leta 1939 in so ga 
nekateri kritiki že takoj ocenili 
kot najobširnejši in motivno 
najbogatejši slovenski ep. Ob 
trpljenju slovenskega naroda 
pod fašizmom in komuniz
mom pa so mnogi odkrili pre- 
roškost in sporočilnost avtor
jevih misli, česar polovica kri
stjanov ni znala ali želela v ce  
loti razumeti vse do danes, in 
delo imenovali slovenski Faust. 
Nikakor ni mogoče prezreti 
zbirk Oče naš iz leta 1915 in De
veta dežela, ki je izšla samo 
dve leti kasneje. Marsikdo pa 
v najbolj svinčenih časih niti v 
Posočju ni vedel, da javno poje 
"Dekle, daj mi rož rdečih", pre
povedanega profesorja Lov
renčiča - Pepija Košanovega iz 
Kreda. In da je za spominjanje 
na križev pot pesnikovega živ
ljenja postni čas kot nalašč, 
saj ta pripravlja na željo, še 
več -"hrepenenje brezmejno"
o povabilu, ki se mu Lovrenčič 
ni izognil v narodnem niti ver
skem oziru: "...jejte iz tega vsi, 
pijte iz tega vsi!"
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"KER N O Č E M O  V O S A M O  IN N A Z A J  N A  B A L K A N

VKLJUČITEV V MEDNARODNI POVEZAVI 
USODNO POMEMBNA

H A A S K O  S O D I S C E

MILAN KUČAN BO M O R D A  
PRIČAL ZOPER MILOŠEVIČA

MARJAN DROBEZ

Dogodki v Sloveniji se hi
tro vrstijo, vsi se zdijo po
membni za državo in njena 
stremljenja, a v javnosti pre
vladujeta dve temi. Možni na
pad na Irak in soočanje med 
privrženci in nasprotniki vklju
čitve Slovenije v Eu in zvezo 
NATO. Vročica pred referen
dumom, ki bo v nedeljo, 23. 
marca, narašča. Vlada je sicer 
pričela kampanjo za vstop v 
obe povezavi, za to pa se je 
prvič jasno izrekel tudi pre
mier Anton Rop. Nagovarja
nje Slovencev poteka pod ge
slom Doma v Evropi, varni v 
NATU, večinoma v obliki jav
nih debat v ožjih okoljih ter 
pogovorov med privrženci in 
nasprotniki vključitve, ki jih 
predvajajo predvsem lokalne 
radijske in televizijske posta
je. Večina znanih politikov do
slej v kampanji še ni sodelo
vala, zato pa za vstop v pove
zavi lobirajo znane osebnosti 
iz tujine, denimo, iz EU in zve
ze NATO v Bruslju ter iz po
sameznih držav članic obeh 
integracij. V Sloveniji jih je to
liko, kot da smo nenadoma 
postali središče neke krize ali 
pa mednarodne politike. Med 
visokimi obiskovalci so bili 
tudi predsednik evropske ko
misije (vlade) Romano Prodi, 
evropski komisar za vključeva
nje novih članic v EU Gunter 
Verheugen, predsednik od
bora za zunanjo politiko nem
škega parlamenta Volker Rii- 
he, pa generalni sekretar zve
ze NATO George Robertson 
(na sliki). Nadalje so pomemb
nost vključitve v EU in NATO 
utemeljevali zunanji ministri
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Dokument z opozorilom, zakaj je vstop Slovenije v 
EU in NATO nujno potreben, so podpisali tudi Milan 
Kučan, ljubljanski nadškof in metropolit dr. Franc Rode 
ter mariborski škof dr. Franc Kramberger in koprski škof 
msgr. Metod Pirih.

Portugalske, Danske in Češke,
Martines de Crus, Per Stig 
Moller in Cyril Svoboda. Na
povedana pa sta še obiska vi
sokega predstavnika Evropske 
unije za skupno zunanjo in 
varnostno politiko Javiera So
lane ter nemškega zunanjega 
ministra Joschka Fischerja.

Omenjeni politiki v pogo
vorih in izjavah pritrjujejo raz
mišljanjem in mnenjem pred
stavnikov slovenske oblasti, 
da bi morebitni neuspeh re
ferenduma o vstopu v NATO 
(uspeh glasovanja o vstopu v 
EU naj bi bil menda zagotov
ljen) državo osamil v medna
rodni skupnosti, s čimer bi 
nastale nepredvidljive posle
dice za usodo in prihodnost 
države. Predsednik države dr.
Janez Drnovšek je v intervju
ju, ki ga je ljubljanski časnik 
Dnevnik objavil v soboto, 8. 
t.m., predsodke in pridržke 
glede vključitve v obe pove
zavi takole ocenil. "Zdi se mi, 
da se je v Sloveniji v zadnjih 
letih izoblikoval občutek po
polne varnosti, češ kaj pa se 
nam lahko zgodi, tako ali tako 
bomo šli v EU, kar bi nam mo
ralo zadoščati. Opozarjam, 
da je lahko takšen občutek ze
lo zgrešen in da se lahko pred
videvanja, da Se nam v prihod
nosti ne more nič več zgodi
ti, izkažejo za zelo nevarne 
iluzije. Kot državnik, ne prej 
kol predsednik vlade in ne 
sedaj kot predsednik Slove
nije, si nikakor ne upam reči,

da ne potrebujemo NATA in 
da nas nihče ne bo ogrožal v 
prihodnosti. Take izjave bi 
bile z moje strani neodgovor
ne. Nočemo nazaj na Balkan, 
saj si vse države, ki so tam, 
želijo v EU in NATO. Slovenci 
smo se na plebiscitu 23. de
cembra 1990 odločili za sa
mostojno državo. Ni nobene
ga dvoma, da bo letošnji 23. 
marec, datum referendumske
ga odločanja o vstopu v obe 
povezavi, drugi najpomemb
nejši datum za državo".

Tehtne misli je prispeval 
tudi generalni sekretar NATA 
lord George Robertson. Opo
zoril je, "da bi Slovenija v pri
meru referendumske odklo
nitve članstva ostala na obro
bju, povabilo pa ne bo na vo
ljo vsako leto. Če bi s prstom 
pokazali na območje, kjer je 
opaziti koristi, ki jih prinaša 
NATO, je to zagotovo Slove
nija. Kljub pretresom v sose
ščini je postala dokaj stabil
na in cvetoča država, tudi za

radi tega, ker jo je že doslej 
varoval NATO, ki je ustavil 
vojno v Bosni in Hercegovini 
in preprečil njene škodljive 
posledice".

Tudi slovensko gibanje je 
dejavno poseglo v oblikova
nje javnega mnenja za pozi
tiven odgovor na bližnjih re
ferendumih o vstopu Slove
nije v EU in NATO. Predsed
nik omenjenega gibanja dr. 
France Bučar je ob tem opo
zoril, "da se ljudje večinoma 
ne zavedajo usodnosti odloči
tev, ki bodo sprejete 23. mar
ca". O tem so predložili po
sebno izjavo, v kateri Sloven
sko panevropsko gibanje o- 
pozarja, zakaj je vstop Slove
nije v obe povezavi nujno po
treben. Doslej je dokument 
podpisalo več znanih osebno
sti, ki se uvrščajo v civilno 
družbo. Poleg prvopodpisa
nega dr. Franceta Bučarja so 
omenjeno izjavo podpisali še 
nekdanji predsednik repub
like Milan Kučan, predsednik 
Slovenske akademije znano
sti in umetnosti dr. Boštjan 
Žeks, nekdanji predsednik 
predsedstva Socialistične re
publike Slovenije Janez Sta
novnik, sociologinja dr. Spo
menka Hribar, slovenski me
tropolit in ljubljanski nadškof 
dr. Franc Rode, škof evange
ličanske cerkve mag. Geza Er- 
niša, pesnik Niko Grafenauer, 
m ariborski škof dr. Franc 
Kramberger, koprski škof Me
tod Pirih, vrhovna državna 
tožilka Barbara Brezigar, pred
sednik Vrhovnega sodišča Mi
tja Deisinger ter dekan fakul
tete za podiplomske in evrop
ske študije dr. Peter Jambrek.

I Z D A L A  JO JE C A S O P I S N A - Z A L O Ž N I Š K A  D R U Ž B A  KMEČKI  GLAS IZ LJUBLJANE

NOVA KNJIGA O ALEKSANDRI N K AH 
IZ GORIŠKE V EGIPTU

Gre za roman o dojiljah in 
otroških negovalkah z Goriške
ga, ki so v prejšnjem stoletju 
odhajale na delo v Aleksandri
jo in Kairo, da bi prihranile de
nar, s katerim so v domačih 
okoljih laže reševali socialne 
stiske ali celo reševale gospo
darstva in posestva pred dra
žbo in prehodom v tujo last.

Delo je roman o aleksan- 
drinkah, avtor pa je zapisal, "da 
najbrž te knjige ne bi bilo brez 
dokumentarnih zapisov Dori
ce Makuc v njeni knjigi o alek- 
sandrinkah, ki jo je izdala Go
riška Mohorjeva družba". Do
dajamo, da so t.i. aleksandrin- 
ke bile ženske na začasnem, 
več let trajajočem delu v Egip
tu. Doma so bile pretežno z 
Goriškega, delale pa so kot do
jilje, otroške negovalke ali kot 
gospodinjske pomočnice pri 
bogatih družinah. Ocenjujejo, 
da je bilo pred drugo svetovno 
vojno v Egiptu okoli sedem ti
soč Slovenk, največ jih je bilo 
v Aleksandriji, manj pa v Kairu.

Pisatelj Marjan Tomšič je
v uvodu nove knjige zapisal,

Časopisna-založniška družba Kmečki glas v Ljubljani je 
izdala in založila novo delo pisatelja (nekdanjega časnikarja 
Radia Koper-Capodistria) Marjana Tomšiča, z naslovom 
Grenko morje.

'da so vse osebe v romanu 
izmišljene in vsaka podob
nost z resničnimi osebami ter 
njihovimi doživetji je le igra 
naključij". Vendar je precej 
zanesljivo, da je osebe in 
snov za svoje novo delo iz
bral pretežno v Prvačini, kjer 
je več let obiskoval in se po
govarjal z družinami, ki so 
imele dekleta ali žene v Egip
tu. Knjigo je tudi najprej pred
stavil v Prvačini. V uvodu je 
tudi zapisal, "da knjigo po
sveča vsem aleksandrinkam, 
ki so eno dobro stoletje z ju
naškim pogumom in požr
tvovalnostjo hodile v Egipt in 
prestajale nepojmljivo hude 
travme, se potem vračale 
domov, pa spet odhajale v 
daljno in črno Afriko. Roman 
posvečam tudi njihovim mo
žem in otrokom, ki so z bo
lečino in hrepenenjem čaka
li svoje žene in matere na

skalnih obalah krutega časa".
V uvodu svojega novega dela 
je še zapisal, "da romana ne 
bi bilo brez prijateljske po
moči in potrpežljivega nago
varjanja dr. Alojza Zorna in 
brez srčnega sodelovanja 
Sonje Počkaj, hčerke goriške 
aleksandrinke Alojzije Humar - 
Počkaj. Prisrčna hvala tudi Gil- 
bertu Civardiju, sinu aleksan
drinke Marije Zorn, ki mi je pri 
pisanju pomagal s podatki, fo
tografijami in z drugimi doku
menti".

Delo je dopolnjeno s po
drobnostmi o aleksandrinkah 
in z razmišljanji o njihovem 
življenju in usodah, z vidika 
tedanjih družbenih in gospo
darskih razmer, ki jih je zapisa
la magistra Marija Mercina iz 
Nove Gorice. Svojemu eseju, 
ki je v marsičem obogatil knji
go Marjana Tomšiča, je dala 
naslov Pot k človeku.

' M.

PDG /  PREMIERA

ARABSKA NOČ

V Primorskem dramskem 
gledališču bo v četrtek, 20. t. 
m., doživelo slovensko pra
izvedbo delo nemškega še ne 
35-letnega dramatika, režise
rja in dramaturga Rolanda 
Schimmelpfenniga Arabska 
noč (Die arabische Nacht), v 
prevodu igralke Helene Per
šuh. Igra je bila prvič uprizor
jena leta 2000 v Stuttgartu v 
gledališču Schauspiel Staats- 
theater, za tem so ji sledile še 
druge uprizoritve na Nem
škem, Angleškem in drugod. 
Arabska noč slika življenje, 
sanje, misli in fantazije petih 
prebivalcev neke stolpnice v 
vroči poletni noči, ki se pre
pletajo z grobo banalnostjo 
mestnega vsakdana. Predsta
vo bodo v režijski zasnovi 
Diega de Bree oblikovali ig
ralci PDG Ivo Barišič, Ana 
Facchini, Marjuta Slamič, He
lena Peršuh, Primož Pirnat in 
gost Miha Nemec, lektor Sre
čko Fišer, scenograf Jože Lo
gar, kostumograf Alan Hrani
telj, Aldo Kumar (glasba), ko
reografinja Jana Menger in 
Samo Oblokar (luči).

Tednik Demokracija je v 
novi številki objavil seznam in 
fotografije vodilnih ljudi v Slo
veniji, ki naj 
bi tvorili t.i. 
družbeno e- 
lito. Gre za 
o k ro g  sto 
znanih oseb 
z najrazlič
nejših pod
ročij, ki naj 
bi obvlado
vale Sloveni
jo. Večina iz
med njih so 
člani LDS in 
ZLSD, drugi 
so privržen
ci teh strank, nekateri pa elito 
podpirajo, ker je pač večinska. 
Omenjeni tednik je družbeno 
in politično elito v Sloveniji 
razdelil na tri kategorije. Do 
izteka mandata je bil naj
vplivnejši človek v Sloveniji 
Milan Kučan, ki še zmeraj spa
da v t.i. ložo 1. Sedanji predse
dnik države dr. Janez Dr
novšek (na sliki desno) naj bi 
spadal v ložo 2, premier An
ton Rop (na sliki levo) pa je u- 
vrščen med ložo 1 in ložo 2. 
Manjšinska elita, ki naj bi se po
litično in ideološko navdihova
la iz opozicijskih političnih 
strank, predvsem iz koalicije 
Slovenije, ima precej podpore 
v kulturi, malo pa v gospodar
stvu. V Demokraciji so zapisa
li, "da politične elite levice prak
tično v celoti obvladujejo Slo
venijo, kar je samo dokaz, da

mora slovenska država poskr
beti, da se vzpostavi demokra
tično ravnotežje. V nasprot

nem se bo ohranjalo sedanje 
stanje".

Preiskovalci mednarodne
ga sodišča za vojne zločine na 
območju nekdanje Jugoslavije 
so v prejšnjem tednu ponovno 
obiskali bivšega predsednika 
Slovenije Milana Kučana. V po
govoru z njim so se zanimali 
za politične razmere v Jugosla
viji v času, preden je ta razpad
la, in za tedanjo vlogo Slobo
dana Miloševiča. Omenjeni 
pogovor naj bi kazal na mož
nost, da bo sodišče v Haagu 
Milana Kučana povabilo, naj 
priča zoper Slobodana Milo
ševiča. Preiskovalci medna
rodnega sodišča so se o isti 
problematiki prejšnji teden 
pogovarjali tudi s sedanjim 
predsednikom Slovenije, dr. Ja
nezom Drnovškom.

■ M.

■ IK

G R A D N J A  S P O M E N I K A  N A  V E L I K E M  CERJU

DELA USPEŠNO 
NADALJUJEJO

Kot znano, na Velikem Cer
ju nad Lokvico pri Opatjem se
lu, na pobudo Društva za ne
govanje rodoljubnih tradicij 
organizacije TIGR Primorske, 
grade spomenik braniteljem 
slovenske zemlje. Gre za ob
sežen in pomemben projekt, 
saj bo spomenik namenjen 
vsem Slovencem, ki so v različ
nih obdobjih in razmerah de
lovali in žrtvovali tudi svoje 
življenje za obrambo sloven
skega etničnega ozemlja ob 
meji z Italijo. Gradnja uspešno 
poteka, vodi pa jo Zlatko Mar
tin Marušič, župan občine Mi- 
ren-Kostanjevica. Objekt je že 
pod streho, tako da je spome
nik že zaznati v vseh njegovih

V N O VI G O R IC I 250  
OTROK NA LETO

Nova Gorica si prizadeva, 
da postane tudi otrokom pri
jazno mesto. Zaradi tega se je 
kot prva slovenska občina včla
nila v t.i. Prijazno mesto, ka
kršna razvija mednarodna or
ganizacija Unesco. V okviru 
tega projekta bodo v Novi Go
rici v letošnjem letu izvajali ra
zne dejavnosti, tudi zbirali de
nar za cepljenje otrok v manj 
razvitih državah. V mestni obči
ni so ob omenjenih pobudah 
sporočili, da se v mestu rodi po
vprečno 250 otrok letno. (M.)
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razsežnostih. V objektu bo pr
vo nadstropje posvečeno prvi 
svetovni vojni, drugo narod
noobrambni in protifašistični 
organizaciji TIGR, tretje ob
dobju narodnoosvobodilnega 
boja in četrto nadstropje voj
ni za osamosvojitev Slovenije. 
S spomenika bo izredno lep in 
zanimiv razgled od Triglava do 
Furlanije, Jadranskega morja 
s Trstom, pa do Krasa in Vipav
ske doline. Spomenik je že se
daj, ko je še v gradnji, postal 
zanimiva turistična točka. Grad
bena dela bodo predvidoma 
končana v tem letu, izvaja pa 
jih družba Primorje iz Ajdovšči
ne. Spomenik naj bi bil v celo
ti, vključno z urejenim okoljem, 
predan namenu leta 2005. Di
rektor Goriškega muzeja An
drej Malnič je povedal, da so že 
začeli zbirati muzealije, to je 
predmete, razne dokumente in 
drugo gradivo, ki jih bodo raz
stavili v vseh štirih nadstropjih 
velikega spomenika. Stroške 
gradnje in opreme spomenika 
na Velikem Cerju ocenjujejo na 
okrog 360 milijonov tolarjev. 
Sredstva zbirajo država, pri
morske občine, gospodarstvo, 
veteranske in druge organiza
cije, društva ter posamezniki. 
Državni zbor je v letošnjem 
proračunu za gradnjo name
nil 130 milijonov tolarjev.

-  M.
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SLOVENIJA
SVETOVALNA SLUŽBA KMEČKE ZVEZE

NAPOVEDI N ISO  NAJBOLJ ROŽNATE

V SLOVENIJI ZASKRBLJENI 
ZA TURISTIČNO SEZONO

n

V slovenski turistični orga
nizaciji so zaskrbljeni za leto
šnjo turistično sezono. Najbolj 
neugodno bi nanjo vplivala 
morebitna vojna v Iraku. Po o- 
cenah slovenskih turističnih 
predstavnikov v tujih državah, 
sicer zanimanje za obisk in po
čitnice v Sloveniji povsod na
rašča. Italija ostaja najpo

membnejše tržišče. To zlasti 
zaradi t.i. igralniškega turizma, 
saj igralnice v Sloveniji vsako 
leto obišče okrog 2,5 milijona 
gostov iz Italije. Slovenija je 
zanimiva turistična dežela tu
di za tiste Američane in Ka
nadčane, ki so sodelovali v 
mirovnih silah na Balkanu in 
so Slovenijo obiskovali že te

daj. Zavedati pa se je treba, 
da k obisku prispevajo tudi 
obiski ladij ZDA v koprskem 
pristanišču.

Najbolj neugodna je turisti
čna bilanca s Hrvaško. To dr
žavo je, denimo, lansko leto o- 
biskalo kar okoli 870.000 Slo
vencev, ki so imeli 5 milijonov 
prenočitev, s čimer so v turisti
čnem prometu Hrvaške doseg
li visoko drugo mesto, takoj za 
turisti iz Nemčije. Hrvaških tu
ristov v Sloveniji pa ni veliko, 
kar naj bi bila posledica nere
šenih političnih težav med 
državama. Po zadnjih podatkih 
imajo v Sloveniji 417 hotelov 
in podobnih obratov, s skupaj 
80 tisoč ležišči. Lansko leto se 
je v državi mudilo skupaj oko
li 2 milijona 162 tisoč turistov. 
Od tega je bilo domačih nad 
859 tisoč, gostov iz tujine pa 
okoli milijon 302 tisoč. Največ 
jih je bilo iz Nemčije (229.000), 
Italija pa je bila z 275 tisoč turi
sti na drugem mestu.
  — M.

SPREJEMAJO TUDI INTERESENTE IZ ZAMEJSTVA

BREZPLAČNO USPOSABLJANJE 
ZA UPORABO RAČUNALNIKOV

V okviru tehniškega šolske
ga centra v Novi Gorici, zelo 
uspešno deluje tudi t.i. elek
tronska šola. Sodi v sistem pri
bliževanja informacijske teh
nologije in njenih storitev upo
rabnikom, to je najširši javno
sti. V njih lahko interesenti ob 
strokovni pomoči oz. pod vod
stvom mentorjev spoznavajo 
delo na računalniku, dostopa
jo do svetovnega spleta, upo
rabljajo elektronsko pošto in 
druge storitve, ki jih nudi sve
tovni splet. Gre skratka za 
usposabljanje in izobraže
vanje ljudi, da bomo lažje de
lovali v informacijski družbi. 
Mentorica usposabljanja v 
elektronski šoli je Metka Špa
capan, ki poudarja veliko za

nimanje posameznikov, pa 
tudi skupin iz podjetij, organi
zacij in društev na območju 
Nove Gorice. V šoli (učilnici) 
imajo devet računalnikov, ki 
so na voljo za usposabljanje 
oz. za uporabo vsak delovni 
dan, to je od ponedeljka do 
petka, od 15. do 19. ure. V ob
dobju od februarja leta 2002 
pa do konca januarja letos je 
to elektronsko šolo obiskalo 
skupaj 2.636 oseb, ki so se že
leli bodisi usposobiti za upo
rabo računalnikov ali pa so na 
le-teh opravili razne storitve. 
Mentorica Metka Špacapan je 
v pogovoru za naš časnik pou
darila, da se večina obiskoval
cev poslužuje elektronske šole 
za brskanje po internetu in za

pošiljanje elektronske pošte. 
Tudi tečajnikov, ki se organizi
rano udeležujejo računalni
škega opismenjevanja, je kar 
precej. Posamezniki se z obi
skom v šoli želijo seznaniti z 
vsemi možnostmi in predno
stmi, ki jih nudi računalnik. 
"Prav taki občani so najbolj 
zaželjeni, in zadovoljna sem, 
da so premagali strah pred 
računalnikom in spoznali ve
like možnosti, ki jih nudi infor
macijska družba".

Usposabljanje za uporabo 
računalnikov v okviru tehni
škega šolskega centra v Novi 
Gorici je brezplačno, kar o- 
mogoča tudi Ministrstvo za in
formacijsko družbo. "V naši šo
li bomo zelo radi sprejeli tudi 
rojake iz Gorice in drugod v za
mejstvu v Italiji, ki se zanimajo 
za uporabo računalnikov", je 
v pogovoru za Novi glas še 
dejala Metka Špacapan.

' M.

V PRIHODNOSTI BO VEC TEŽAV

SAMO SE LETOS SUBVENCIJE 
ZA IZVOZ SLOVENSKIH VIN

JE TEMELJNI PROBLEM 
DRUŽBE PREVELIKA 
PO NUDBA BLAGA?

Dr. Jože Mencinger, rektor 
ljubljanske univerze in ekono
mist je nedavno izjavil, da je 
temeljni problem družbe, tudi 
slovenske, ta, da je tržišče za
sičeno z najrazličnejšimi iz
delki. Zato si skoraj ni mogoče 
več zamisliti novih produktov, 
po katerih bi ljudje na trgih še 
povpraševali. Njegove trditve 
je ocenil dr. France Križanič, di
rektor ekonomskega inštituta 
pravne fakultete v Ljubljani. V 
velikem intervjuju, objavlje
nem v Kapitalu, reviji za nalo
žbo denarja, je dejal naslednje: 
"Informacijska in mobilna tele
fonija sta postali zreli tehnolo
giji. Večina prebivalstva in go
spodarstva ju poseduje, zato 
hitre rasti povpraševanja ni več 
pričakovati. Vprašanje, kdaj bo 
nastopilo nekaj novega in ka
ko zaznati, kaj to bo, seveda 
ostaja. To, kar se pričakuje že 
dolgo, je povezava slike in te
lefona, a očitno so stroški izde
lave takih izdelkov še previso
ki. Zanimive ostajajo tudi raz
lične izboljšave, ki ustvarjajo 
vtis, da imate bistveno nov tip 
avtomobila ali varnejši avto
mobil, na primer". (M.)

NOVI PREDPISI ZA TRGOVANJE 
S SADJEM IN ZELENJAVO

Z zakonskim odlokom, ki 
je vstopil v veljavo 1. februar
ja 2003, je vlada krepko zvi
šala globe v zvezi s kontrolo 
na trženje sadja in zelenjave. 
Objava omenjenega odloka 
nam daje možnost, da ponov
no obnovimo obveznosti, ki 
jih imajo kmetje v zvezi s tem.

Zakonska norma o trže
nju sadja in zelenjave predvi
deva, da morajo biti vsi pro
izvajalci (tudi trgovci), ki let
no presegajo 60.000 evrov 
prodaj sadja in zelenja, vpisa
ni v posebno banko podat
kov (register), ki ga od 1.mar
ca letos vodi deželna uprava.

Prošnja za vpis v register 
mora biti naslovljena na pri
stojno Službo Deželnega rav
nateljstva za kmetijstvo. Za 
kršitelje je predvidena kazen 
od 260 do 1.550 evrov.

Niso dolžni se vpisati v o- 
menjeno banko podatkov ti
sti proizvajalci, ki, čeprav 
presegajo 60.000 evrov pro
meta oz. prodaj, sadje in 
zelenjavo prodajajo nepo
sredno potrošnikom na svoji 
kmetiji ali ga dostavljajo za
drugam oziroma ga oddaja
jo predelovalni industriji ipd.

Proizvajalci sadja in ze
lenjave, ki prodajajo svoje

pridelke na trgu na debelo, 
m orajo zaboje oprem iti z 
etiketami, na katerih morajo 
biti navedeni ti podatki: - vr
sta (specie)
- zvrst (varieta')
- kaliber
- kategorija ( extra, 1. ali 2.)
- čista teža
- izvor (ime, priimek in naslov 
proizvajalca)

Na izloženem sadju in ze
lenjavi za prodajo na drob
no morajo biti navedeni na 
etiketah oziroma tablicah ti 
podatki:
- izvor (država in /a li ob
močje proizvodnje)

- vrsta in sorta
- kategorija (extra, 1. ali 2.).

O m enjene obveznosti 
morajo upoštevati vsi pro
izvajalci in trgovci, ne glede 
če njih letni promet (proda
je) presega ali ne 60.000 ev
rov. Za kršitelje so predvide
ne globe od 550 do 15.500 
evrov.

Zaključek: vsi prodajalci 
sadja in zelenjave na trgu 
morajo proizvode etiketirati, 
tisti, ki presegajo 60.000 ev
rov letnega promata (prodaj), 
pa se morajo tudi vpisati v 
poseben register na Deželi.

SVET TELEKOMUNIKACIJE

DEUTSCHE TELEKOM LANI 
Z VELIKANSKO IZGUBO

Nemški telekomunikacij
ski koncern Deutsche Tele
kom je lani zaradi izrednih 
odpisov predvsem na račun 
drago plačanih hčerinskih 
družb ter licenc za UMTS, ki 
je nov, še ne uveljavljen stan
dard za mobilno telefonijo, 
zabeležil največjo izgubo, ki 
jo  je kadarkoli zabeležilo 
kakšno nemško podjetje. Iz
guba se je po poročanju Slo
venske tiskovne agencije lani 
povzpela na 24,6 milijarde 
evrov, medtem ko je leto prej 
znašala 3,45 milijarde evrov. 
Razlika v izgubi je torej več 
kot očitna.

Bruto dobiček koncerna 
seje ob neupoštevanju izred
nih izdatkov zvišal s predlan
skih 15,1 milijarde evrov na 
16,3 milijarde evrov. Deut
sche Telekom pa je lani us
tvaril 53,7 m ilijarde evrov 
dohodkov, kar je za 11,1 od
stotka več kot leto prej, kar 
tudi kaže na razvoj in potre
be sodobnih telekomunika
cijskih sredstev in seveda 
uporabnikov, predvsem pa

sredstev mobilne telefonije, 
ki so po mnenju večine opa
zovalcev tista sodobna indu
strija, ki je v najhitrejšem 
razvoju.

Posamezne dejavnosti, 
pravzaprav hčerinske družbe 
največjega evropskega te
lekomunikacijskega koncer
na so lani poslovale različno. 
Medtem ko sta dejavnosti 
m ob ilne  kom unikacije  T- 
Mobile in internetni ponud
nik T-Online zabeležila rast 
bruto dobička, sta dejavno
sti fiksne telefonije T-Com ter 
IT in telekomunikacijskih sto
ritev T-System zabeležili u- 
pad dobička, kar je tudi ja
sen dokaz, da se mobilna te
lefonija vse hitreje razvija, 
medtem ko klasična, tako 
imenovana fiksna telefonija, 
stagnira že dolgo časa.

T-Mobile, ki je največji 
nemški ponudnik mobilne 
telefonije, je po navedbah 
nemškega koncerna zabe
ležil nadpovprečno rast bru
to dobička, ki se je lani po
vzpel za 61 odstotkov na pet

milijard evrov. Dejavnost mo
bilnih komunikacij pa je za
beležila tud i 35-odstotno 
rast prihodkov, ki so znašali 
19,7 milijarde evrov. Bruto 
dobiček dejavnosti fiksne te
lefonije T-Com pa se je znižal 
za 8,9 odstotka na 9,9 milijar
de evrov.

Kot so še sporočili iz nem
škega koncerna Deutsche 
Telekom, so uspeli v zadnjem 
četrtletju lanskega poslovne
ga leta znižati dolgove s 64,3 
milijarde evrov na 61,1 mi
lijarde evrov, k čemur je bi
stveno pripom ogla predv
sem prodaja 120 milijonov 
delnic oz. 9,8 odstotka osno
vnega kapitala svoje hčerin
ske družbe T-Online in pro
daja nepremičnin. Do konca 
letošnjega leta naj bi največji 
evropski telekomunikacijski 
operater dolgove znižal na 
50 do 53 milijard evrov, kar 
bo lep uspeh.

Primer družbe Deutsche 
Telekom, ki je m inulo leto 
poslovala z neverjetno izgu
bo, govori predvsem o tem, 
kako se svet telekomunikacij 
hitro in bistveno spreminja, 
kar je jasno tudi preproste
mu človeku. Na dobiček ali 
na izgube velikih telefonskih 
družb namreč vplivajo pred
vsem nove navade ljudi, med 
temi sta gotovo na prvem 
mestu internet in mobilna te
lefonija, ki imata vse večjo 
težo v vsakdanjiku razvitih 
družb.

■ zui

V Sloveniji se prodaja vin 
tudi v tem letu zmanjšuje, za 
kar je več razlogov. Država je 
povišala davek na dodano 
vrednost za vino, zaradi če
sar so se 
m a lo p ro 
dajne cene 
p o v e č a le  
za 11,5%.
Na manjšo 
prodajo vp
liva tudi no
vi zakon o 
omejevanju 
prodaje al
kohola, zla
sti kar za
deva mlaj
še osebe. Poslovna skupnost 
za vinogradništvo in vinar
stvo je zaradi omejenih gi
banj, ki morda že napove
dujejo krizo, zahtevala enako
mernejšo razdelitev bremen. 
Davek na dodano vrednost bi 
morali plačevati vsi vinograd
niki, le-teh je v Sloveniji okoli

50 tisoč, in ne samo 23 tisoč, 
ki so vpisani v register vino
gradov in pridelovalcev vina.
V Sloveniji imajo okrog 25 
hektarov vinogradov, pridelo

valci pa i- 
majo prijav
ljenih le 15 
tisoč ha na
sadov.

Težave 
vinogradni
štva pa se 
bodo z vs
topom Slo
venije v EU 
lahko še po
večale. Sub
vencij za iz

voz vin ne bo več. Ministrstvo 
za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano bo letos izplačeva
lo 80 tolarjev subvencije le še 
za stekleničena vina, nasle
dnje leto pa bodo vinograd
niki najbrž ostali tudi brez te 
podpore.
1 1........ -  M.
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POKAL AMERIKE PRVIČ 
PO 152 LETIH V EVROPI

P R E D L O G  T . l .  SUPER A - L I G E

2003: VESOLJSKA ODISEJADA 
NOGOMETNEGA SISTEMA (4 )

Kar ni uspelo veliko dru
gim evropskim državam, je 
uspelo Švici. Majhna alpska 
državica brez izhoda na morje 
je z jadrnico Alinghi namreč 
osvojila najprestižnejšo ja
dralsko lovoriko Pokal Ame

rike in prvič v 152-letni zgo
dovini tekmovanja prinesla 
srebrno trofejo, ki velja za 
najprestižnejšo trofejo ja
dranja na svetu, na Staro ce
lino. V finalu v novozeland
skem zalivu Hauraki je jadr

nica Alinghi z mednarodno 
zasedbo suvereno s 5:0 pre
magala domačo posadko Team 
New Zealand, zadnjo regato 
je ekipa pod vodstvom novoze
landskega krmarja Russella 
Couttsa dobila za 45 sekund. 
Coutts, ki je bil v svoji domo
vini na Novi Zelandiji deležen 
žaljivk in zmerjanja, ker naj bi 
bil "izdajalec", pa je še enkrat 
več dokazal svoje mojstrstvo.

"Bili so preprosto fenome
nalni. Prevladali so v vseh ele
mentih," je dejal z veliko mero 
spoštovanja do nasprotnikov 
poraženi krmar Novozeland
cev Dean Barker. Pokal Ameri
ke se torej vrača v Evropo. Kje 
bo prihodnje tekmovanje za 
najprestižnejšo lovoriko jad
ranja, se še ne ve.

ANDREJ CERNIC

Cirkus nogometnega si
stema, v katerem igrajo glav
no vlogo zveza Lega calcio 
in italijanska nogometna zve
za FIGC, ima zelo globoke 
korenine v ekonomskem sve
tu plačilnih bilanc posamez
nih klubov. Večina športnih 
privržencev se še spominja 
na travmatično poletno noč
no moro nogometnih pred
sednikov, ki so se zaradi dalj 
časa nedorečene pogodbe s 
televizijskimi mrežami sklice
vali na izredno stanje in pro
sili finančno pomoč italijan
sko vlado. Situacija se je ta
krat rešila s kompromisom 
med predstavniki televizije, 
nogometnih klubov in nogo
metne zveze. Očitno pa je 
elita žogobrcarskega siste
ma uvidela, da se njihova lad
ja še vedno potaplja. Izpad 
Fiorentine iz sveta nogomet
nih titanov in skorajšnji bank
rot Lazia sta postala odmev
na opozorilna zvonca. Da bi 
se izognili toči, ki bi ponov
no oklestila klubske blagaj
ne, so si nogometni veliki vi
zirji omislili dve reformi, ki si 
med seboj nasprotujeta, po
sledice njihove vpeljave pa bi 
morale p ripe lja ti do istih 
učinkov.

Pomemben ekonomski 
učinek bi morala doseči manj
ša mobilnost med višjimi in 
nižjimi ligami (manj izpadov 
iz višje v nižjo kategorijo). 
Ekonomski učinek izpada iz 
A-lige med drugoligaše po
meni za klube zmanjšanje 
dohodkov za 50% do 60%. Po

mnenju predsednikov bi za
mrznitev izpadov pomenilo 
pomembno finančno olajša
nje za manjše klube. Zato je 
zveza Lega calcio predlagala 
super A-ligo s štiridesetimi 
ekipami in samo z dvema iz
padoma. Poleg tega naj bi po 
predlogu zveze, ki ji predse
duje Galliani, izpadi iz A-lige 
letos sploh odpadli, saj bi se 
naslednje leto prvi dve ligi ita
lijanskega nogometa združi
li. K temu je treba dodati, da 
se je v prejšnjih mesecih rešil 
spor med ekipami A in B lige 
glede razdelitve čedne vsoti
ce, 100 milijonov evrov, ki so 
jo ekipam bili dolžni spon
zorji in vsedržavna radiotele
vizijska mreža RAL

V zvezi Lega calcio so se 
nogometni meceni menili tudi
o pogodbah nogometašev, ki 
da vsebujejo pretirano število 
ničel. Sam Galliani je potrdil 
enotnost vseh klubov v potre
bi, da se zavijejo pipice društ
venih blagajn za izplačevanje 
mezd nogometašem. Te oblju
be so sicer za mnoge le kro
kodilje solze predsednika zve
ze Lega calcio, saj je prvi mož 
zveze klubov A-lige že lani 
poleti govoril o pretiranih de
narnih vsotah v nogometnem 
svetu in malo zatem kot pover
jeni odbornik kluba AC Milan 
najel reprezentančnega brani
lca Alessandra Nesto za 30 mi
lijonov evrov. Klubski predsed
niki si po poletnih nevšeč
nostih z visokimi plačami no
gometašev želijo ponovno se
sti za pogajaino mizo s pred
stavniki organizacije nogome
tašev AIC. Posamezna društva

so namreč delegirala zvezo 
Lega calcio, naj v njihovem 
imenu izsili pri sindikatu no
gometašev finančno lažje po
godbe. Danes namreč samo 
štiri društva, ki nastopajo v A- 
ligi, redno plačujejo vse svoje 
"delojemalce". Galliani si je 
zadal cilj, da bo naslednje leto 
vrednost pogodb nogome
tašev znižal na 80% današnje 
vrednosti, s sezono 2004/ 
2005 pa naj bi se izvedlo še 
dodatno zmanjšanje na 60% 
današnje vrednosti plač naj
pomembnejših protagoni
stov nedeljskih popoldnevov 
na Apeninskem polotoku. 
Klubi, ki bi pravila o pogod
bah prezirali, bi si v najslab
šem primeru prislužili odv
zem petih točk na lestvici.

! Načrtzveze Lega calcio pred
videva zagotavljanje pravil
nosti poslovanja klubov s 
stalnim telesom, ki naj bi na
dziralo vsako društvo pose
bej. Določanje finančnih ka- 

! zni in odvzema točk na lestvi
ci naj bi opravljalo prav to 
telo. Ne nazadnje so predsed
niki pristali še na revizijo da
našnjih pravil o denarnih po
sojilih.

S temi ukrepi si poslovodje 
nogometnega sistema priza
devajo rešiti nogometni Tita- 
nic, ki je v ledeno goro vrto
glavo visokih izdatkov trčil že 
pred nekaj sezonami. Razpo
ke, ki so sčasoma postajale 
vse večje, se v zadnjih mese
cih skušajo popraviti z zasil
nimi rešitvami. Njihovo dol
goročno vzdržljivost bo tre
ba še preveriti.

DALJE
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NACE NOVAK

Pogovor je bil od vsega 
začetka zanimiv. Začelo se je 
s Castrom oziroma Juan Car
losovimi komentarji politič
nih in socialnih razmer na 
Kubi v zadnjih 50 letih, na
daljevalo z različnimi pogle
di in komentarji na temo 11. 
september, potem je bilo na 
meni, da predstavim "ekso
tično Slovenijo", njeno zgo
dovino in trenutne razmere 
v vseh ostalih nekdanjih re
publikah Jugoslavije, sledilo 
pa je še nekaj podobnih pred
stavitev, ki so jih ves čas pre
kinjala radovedna vprašanja.

Končalo se je tako, da je 
vsak od nas povedal, zakaj se 
je odločil za pot. Odgovori 
so si bili precej različni, vsi 
Pa smo se strinjali, da je eden 
največjih zakladov Camina 
Prav to, da se srečujemo lju
dje z različnih koncev sveta 
'n s tem drug drugemu širi- 
,T>o obzorje, sklepamo nova 
Prijateljstva, se družimo, po
govarjamo in, če je treba, 
drug drugemu pomagamo.

Res sem se ga pošteno 
nalezel in med hojo do zave
tišča sem vklopil kar avtomat
skega pilota, ki pa je nekaj
krat grdo zatajil, tako da 
sem se med slalomiranjem 
komaj obdržal na nogah. 
Kljub težavam z ravnotežjem 
sem se odlično počutil in ob 
padcu v posteljo sem zaspal 
z nasmeškom na obrazu.

Pasja vročina in obesek 
za pomoč

Burgos je bil tretje večje 
mesto, v katerega me je pri
peljala pot. Da mi ne bi kdo 
očital barbarske omejenosti, 
sem si šel ogledat znameni
to gotsko katedralo (na sli
ki), ki velja za eno španskih 
a rh itek tu rn ih  m ojstrovin. 
Stavba je bila res veličastna, 
vseeno pa se v njej in okrog 
nje nisem zadržal več kot 
petnajst minut. Gnalo meje 
naprej, saj je bil lep sončen 
dan, stopalo pa se je, kot 
kaže, nehalo kujati, saj me 
ni več zbadalo. O čitno je 
bilo, da je nekoliko bolj umir

prav še pred nekaj trenutki 
že napol omotičen od napo
ra. Najraje bi stekel za njo, 
jo objel in poljubil, a se to ne 
spodobi, zato sem le nekaj
krat globoko vdihnil, se obr
nil in ji v zahvalo pomahal,

] pa čeprav mi je kazala hrbet 
in se ni obrnila. Vedrega ob
raza sem nadaljeval, hvale
žen za vzpodbudo, ki je pri
šla ob pravem času. Nikoli je 
ne bom pozabil, sivolase 
nune in njenih mladostniško- 
lahkotnih korakov. Tisti obe
sek imam še vedno.

Privatno zavetišče v Rabe 
de la Calzada je bilo še zapr
to. Na klopcah pred vrati je 
počivalo nekaj starejših ro
marjev in, sodeč po njihovih 
dolgih nosovih, so čakali že 
dolgo.

"Prav nič prijetna družba," 
sem pomislil in se s tem kar 
takoj sprijaznil, pa čeprav 
sem bil še poln tiste magič
ne moči, s katero me je ob
darovala dobra žena. Nazad
nje smo se imeli zvečer prav 
fino, saj nam je oskrbnica 
pripravila odlično vegetari
jansko večerjo. Za mizo sem 

t sedel skupaj z devetimi upo
kojenci in prav dobro smo se 
ujeli. No ja, lahko bi bilo tudi 
bolje.

—  DALJE

hlače sem si pote
gnil gor do kolen.

"Vidiš, kako je 
to, na začetku si 
preklin jal dež in 
mraz, zdaj ti pa 
spet ni prav," sem 
si prigovarjal, da 
bi mi bilo lažje, a 
ni pomagalo. Na
predoval sem vse 
počasneje. Name
njen sem bil do 
vasice Rabe de la 
Calzada, 12 kilo
metrov stran od 
Burgosa. Tik pre
den sem se ožgan 
in presušen priv
lekel do majhne
ga naselja, mi je 
po cesti nasproti 
prišla nuna. Kljub 
starosti je bila nje
na hoja povsem 
drugačna od mo
je. Hodila je lah
kotno in poskoč
no. Res sem moral 

grozno izgledati, saj se mi je 
približala, me pogledala tako, 
kot gleda Marija Jezusa, in mi 
podarila majhen pozlačen 
obesek, sveto podobico.

"Buen Camino!" mi je za
želela in že je ni bilo več. 
Naenkrat sem bil poln moči 
in volje do življenja, pa če

jen korak v zad
n jih  nekaj dneh 
zalegel.

Ker je popo t
niška biblija (kot 
nekateri im enu
jejo Lonely Plane
tove vodiče) opo
zarjala, da nasled
njih 50 kilometrov 
ni nobene trgovi
ne, sem se odločil 
za konkretnejšo 
zalogo hrane. Da 
bi si prihranil hojo 
skozi mesto s tež
kim nahrbtnikom, 
sem m irno hodil 
m imo trgovin in 
veleblagovnic in 
bil odločen, da ku
pim hrano v prav 
zadnji trgovin i v 
mestu. Preračun
ljivost meje drago 
stala, saj se je me
sto takoj po razv
lečenem parku ob 
reki in univerzitet
nem središču naenkrat kon
čalo. Moral sem se obrniti in 
dober kilometer prehoditi 
nazaj po že prehojeni poti, 
kar mi je bilo zelooo odveč.

Mesto sem zapustil, ko je 
bilo sonce najvišje na nebu. 
Sončni žarki niso prizanašali. 
Prav fino je pripekalo. Na

hrbtnik je bil zaradi nakup
ljene hrane težji, ko pa sem 
vanj zatlačil še vse odvečne 
rokave, je postal že kar nad
ležno težak. Sonce je žgalo, 
veter se je hinavsko zatajil, 
jezik je postajal vse težji, 
ustnice vse bolj suhe. Hodil 
sem v kratkih rokavih, pa tudi

1 5
ČETRTEK,  
13.  M A R C A  
2 0 0 3



16
ČETRTEK,  

13.  M A R C A  
2 0 0 3

NOVI GLAS /  ŠT. 10 2003

A K

PREJELI SMO

K ČLANKOMA  
"SLOŽNO IN 
ENOTNO" IN 
"PO OBČNEM  
ZBORU SSO"

Naravno je - bilo bi neza
slišano, če bi tega ne storil 
da je NG poročal o tako po
membnem dogodku, kot 
je bil občni zbor SSO. V šte
vilki z dne 27. februarja je od
govorni urednik Jurij Paljk (po
kroviteljsko in svarilno) v u- 
vodniku Složno in enotno "za
pisal en nasvet delegatom... 
Se nikdar ni v naši skupnosti 
nihče ničesar dosegel, če je 
volil proti..." Čuden, da ne re
čem drugače, je bil ta nasvet. 
Volitve so zato, da se voli, voli 
pa se za ali proti nekemu 
predlogu ali pa se izbira med 
dvema ali več predlogi ali kan
didati.

Tako je v demokraciji. De
mokratično je tudi, da je na 
kandidatni listi več kandida
tov, kolikor je določenih od
bornikov, in volivci izbirajo po 
svoji vesti, preudarku, nag
njenju. V takem primeru ne 
gre za za ali proti, pač pa se 
svobodno izbira. Jasno pa je - 
in je demokratično in organi
zacijsko pametno - da se o iz
biri predhodno pomeni.

V članku Naučimo se žive
ti kot skupnost je potem ob
širno in dovolj izčrpno opi
sal potek prvega dela občne
ga zbora.

Poročilo v številki z dne 6. 
marca o drugem delu občne
ga zbora, ki je obsegal pred
vsem razpravo o predsedni
kovem poročilu in volitve no
vega odbora, pa je začuda 
skopo (obsega tri kratke ko
lone, medtem ko je PD dne 
1. marca prinesel izčrpno po
ročilo skoraj čez celo stran). 
Glede razprave je zapisano 
samo, da "je potekala umir
jeno, brez velikih razhajanj in 
tudi novosti". Kot novost oz
nači le "poseg vidnega pred
stavnika stranke Slovenske 
skupnosti". Verjetno le zato, 
ker "je imel nekaj kritičnih pri
pomb na delo in ravnanje 
SSO in njegovega predsed
nika". (Ta predstavnik ima 
ime in priimek in korektno in 
novinarsko pravilno bi bilo, 
da bi bil imenovan. Zakaj je

omenjen njegov poseg? Ker 
je z Goriškega?) Ni pa npr. 
omenjen zanimiv, tehten in 
kritičen p.oseg Nadje Maga- 
nje s Tržaškega.

Neprijetno pa preseneti - 
da uporabim izraze odgovor
nega urednika Jurija Paljka - 
barvno poudarjeni članek Po 
občnem zboru SSO. Presene
ti in zadene, ker kaj takega 
nismo oziroma vsaj že dolgo 
časa nismo bili vajeni brati v 
NG proti lastnim vrstam. U- 
porablja izraze, prefinjeno iz
brane, ki pa pomenijo oma
lovaževanje ("veliki volivci" - 
kaj naj v tem primeru nareko
vaj pomeni, je jasno), natol
cevanje ("šlo je za tiho in zvi
to nakano") in žalijo. Skratka: 
so izrazi, ki človeka odbijajo. 
Kaj naj pomeni stavek, da je 
ta volilna zmaga "Pirova zma
ga, kot se ponavadi vse zma
ge, ko se voli proti in ne za"? 
Ali je le izraz razočaranja in 
jeze (toda zaradi česa: ker so 
se volivci svobodno odločili) 
ali pa je skrita grožnja, češ 
boste že videli, kaj boste imeli 
od tega? Samo kjer vlada dik
tatura ali enoumje, se mora 
voliti samo za, v demokraciji 
pa se moreš odločiti ali izbi
rati svobodno, s premislekom 
in - modro.

Glede izkušenosti novih 
mladih odbornikov z Goriške
ga moremo mirno reči, da so 
izkušeni, ker že precej let de
lujejo v raznih pomembnih 
organizacijah, eden, starejši, 
pa je že bil odbornik SSO. 
Prav nič slabega ni, da so pri
šle v odbor nove mlade moči 
z Goriškega. Zakaj je za Trst 
prav in modro, da je izvolil 
dva nova mlada člana, za Go
rico, ki je izvolila tri (enega 
več kot Trst) nove mlade čla
ne, pa ni prav in modro in je 
bila to "zvita, naravnost pre
meteno izvedena namera do
ločenega dela goriških ljudi?" 
Ali ni tako pisanje, tako črnje
nje vzbujanje nasprotovanja 
ali sovražnega razpoloženja?

Ali ni predsednik Pahor 
(glej NG 27. februraja) v svo
jem poročilu dejal: "Naše vr
ste se redčijo. Mladih, ki bi 
izpolnjevali manjkajoče čle
ne (verjetno člane - op. M.K.), 
pa je vse manj". Hvala Bogu 
torej, da se je nekaj mladih 
odločilo, da se vključijo in 
pomagajo!

Za zaključek! Čemu služi, 
komu koristi, da je v članku 
toliko nedemokratičnosti in 
nestrpnosti do volivcev in no
vih mladih, ki ne mislijo in se 
ne ravnajo enako kot odgo
vorni urednik? Upati je, da je 
bil to prehiter in premalo pre
mišljen odziv na neprijetno 
presenečenje neposredno 
po občnem zboru.

MARTIN KRANNER
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p l u r a l iz a c ij a  
MEDIJEV

Pred kratkim so opozicija 
in razumniki okrog Nove Re
vije postavili več zahtev za 
uresničitev vsebinske demo
kracije, med njimi tudi zahte
vo po pluralizaciji medijev. 
Ob splošnih problemih me
dijskih hiš (posegi oblasti, la
stnikov in uprav v uredniško 
politiko, odvisnost od spon
zorjev idr.) ima tranzicija še 
svoje specifične probleme. 
Izkušnja nas uči, da je formal
no demokracijo (stranke, par
lament, volitve) lažje vzposta
viti kot pa vsebinsko. Pogoj za 
slednjo je namreč tudi enako
merna razpršitev kapitala in 
medijev znotraj političnih op
cij, ki konkurirajo za oblast. 
Pri nas so ob razpadu socia
lizma in po njem prevzele 
nadzor nad kapitalom in me
diji predvsem sile kontinuite
te in se s tem dokopale do 
močnih neformalnih vzvodov 
moči. V takih pogojih ni bilo 
težko pomladno stran razsu
ti in jo počasi marginalizirati. 
Tako smo dobili "demokracijo 
z napako", to je socialno in 
politično razslojeno družbo, 
ki pa je kapitalsko in medijsko 
dokaj monolitna in se s tem 
za dolgo obsodili na vladavi
no ene opcije, poskrite v raz
ličnih, tudi satelitskih stran
kah na oblasti. Glede na to, 
da je oblast virus, ki načne 
sleherno zasedeno vladajočo 
elito, se ob nemočni opoziciji 
ne moremo ogniti posledi
cam, ki jih že doživljamo, to 
je degeneracija vladanja, raz
raščanje grabeža, kriminalite
te in korupcije, nezaupanje 
do oblasti in splošna apatija, 
neizkoriščeni ustvarjalni po
tenciali idr. Mediji, zlizani s 
skritimi, neformalnimi centri

družbene moči, pa ne morejo 
opravljati svoje nadzorne fun
kcije, ampak se ukvarjajo v 
glavnem z nebogljeno opozi
cijo (sesuvanje Bajuka, Janše, 
Rodeta itn.), aferaštvom in 
obrobnimi političnimi tema
mi. In ker so s svojim vplivom 
na javno mnenje tudi sami 
ena izmed vej iste oblasti, 
mora biti tudi nad njimi vzpo
stavljen nadzor s strani poli
tično konkurenčnih ali resnič
no neodvisnih medijev. V na
sprotnem primeru zabrede 
družba v krizo, ki lahko gre 
tako daleč, da opozicija neha 
služiti za demokratični okras, 
se umakne iz te brezperspek
tivne igre in naredi politični 
prostor prozoren, da se vidi, 
kdo in kako vlada. Zadnji do
godki nekoliko že spominjajo 
na tak razplet.

MILAN GREGORIČ
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"HUMANITARNI" 
POZIV 
ZLATOUSTA 
MINISTRU

Primorske novice so 28. 
01. 03 objavile pismo mini
stru D. Ruplu, v katerem pi
sec opozarja na poziv skupi
ne poslank in poslancev, s ka
terim so zahtevali "ustrezen" 
(protiameriški) odziv naše 
države v zvezi z morebitno 
vojno v Perzijskem zalivu. Pi
sca namreč zelo skrbi, kaj bo 
s Sadamovo diktaturo, če bo
do ZDA napadle to državo. 
Zaskrbljeno nam napoveduje 
humanitarno katastrofo, ki bi 
imela neslutene posledice za 
svetovni mir in za svetovno 
gospodarstvo.

Ne glede na nedvomno
I gorje, ki ga vsaka vojna prina
ša, posebno civilnemu prebi
valstvu, se sprašujem, kako 
mora nekdo (v tem primeru 
pisec pisma) brez tehtne ana
lize in tako pristransko zago
varjati tako diktatorsko vlada
vino, kot je v Iraku, ki je sama 
po sebi humanitarna kata
strofa. Sadam je že večkrat 
dokazal, da ne misli mirolju
bno in prav ameriška moč je 
do sedaj bila garancija, da se 
ni Sadamova napadalnost 
razširila na bližnje dežele, 
posebno na Izrael, kljub že

začetim napadom, ki so bili 
pravočasno ustavljeni. Irak 
spada med tiste države, ki od
krito podpirajo muslimanske 
skrajneže in svetovni terori
zem, ki zagotovo ne stremi k 
miru in spoštovanju druga
čnih ureditev kot tistih, ki jih

I zagovarjajo teroristi in verski 
fundamentalisti. V takih deže
lah je zločin, teptanje člove
kovih pravic in nasilje na dne
vnem redu, tudi proti pripad
nikom lastnega naroda. Zakaj 
iz tistih dežel vsi bežijo in 
iščejo zatočišče prav v deže
lah, ki zagovarjajo demokra
tični ustroj vladavine, med ka
terimi prednjačijo prav ZDA, 
kljub vsem nedostatkom, ki 
se neizogibno pojavljajo v 
razvojnih fazah demokratiza
cije? Danes bi moral vsakdo 
spoznati, da je vir nasilja in 
nedemokratičnosti ravno v 
deželah, kjer vladajo totalitar
ni režimi. Ti režimi so za civi-

i lizacijske procese prava po
guba in ovira. Dvomim, da bi 
se dalo s takimi režimi sou
stvarjati boljše mednarodne 
odnose. Njihov cilj je likvidi
rati vse, ki bi lahko drugače 
mislili. To izkustvo smo prav 
mi Slovenci boleče preživeli. 
Zato mislim, da je prav one
sposobiti take diktature, ki so 
trajna grožnja človečnosti, 
demokracije in miru. Ustvar
janje neke "nove družbe", s 
prisilo in zločinom, se je že 
pokazalo popolnoma neučin
kovito in je zgodovinska ovi
ra vsakemu naravnemu na
predku. Dajati potuho takim 
diktatorjem, ki oznanjajo le
gitimnost svojega vladanja s 
stodeset odstotnim volilnim 
konsenzom, je zločinsko.

Pismo je v svojem bistvu 
le zavajalska taktika, da bi 
imelo vpliv na beročega indo- 
ktriniranega Slovenca (takih 
je, žal, še preveč) v odločanju 
proti vstopu Slovenije v NA
TO. Ustvarja se protiameriška 
psihoza, ki ima svoje koreni
ne še v daljnem letu, žalostne
ga spomina, 1945. Zanimivo 
je zaznati, da so vsi današnji 
nasprotniki NATA, včerajšnji 
nasprotniki osamosvojitve 
Slovenije (vsaj tisti najbolj za
znavni v vladajoči nomenkla
turi). Pa preverite, če mi ne 
verjamete, in vprašajte se, za
kaj je tako. In ti isti imajo be-

I sedo tudi v naši zunanji poli

tiki ter imajo zaslombo tudi v 
oportunističnih krogih jalove
ga intelektualizma SAZU, kot 
je razvidno iz poziva ministru 
podpisanega pripadnika DZ 
in člana odbora za zunanjo 
politiko.

Upam, da je še nekaj Slo
vencev, ki mislijo s svojo gla
vo in ne bodo nasedli tistim, 
ki so zahtevali razorožitev Slo
venije pred osamosvojitvijo, 
z že napol doseženim name
nom uvedbe Sadamu sorod
ne vladavine.

PAVEL FERLUGA

ZAVOD IVAN CANKAR 
IZ GORICE

DIJAKI NA 
OBISKU

........ S...............................
Prof. Nataša Sirk in prof. 

Bruna Cijak sta pripeljali v to
rek, 11. t.m., dijake poklicnega 
trgovskega zavoda Ivan Can
kar iz Gorice na obisk v naše 
uredništvo in prenovljeno stav
bo Katoliške knjigarne, v kate
ri ima poleg drugih pomemb
nih slovenskih ustanov svoje 
uredništvo tudi naš Novi glas. 
Obisk je spadal v celodnevno 
študijsko "potepanje" po Go
rici, med katerim so dijaki za
voda Cankar spoznavali slo
vensko prisotnost v mestu.

Kot nam je povedala prof. 
Nataša Sirk, so take ekskurzije 
prepotrebne, saj današnji dija
ki premalo poznajo slovensko 
prisotnost. Tudi zato sta se s ko
legico odločili obiskati tudi na
še uredništvo, kjer je glavni ure
dnik Novega glasa prof. Andrej 
Bratuž spregovoril o nastanku 
našega tednika in o glavnih 
smernicah, ki se jih pri pisanju 
držimo. Pomembno je pouda
ril, da je slovenska prisotnost v 
središču Gorice in širše na 
Goriškem danes še vedno živa 
tudi po zaslugi vseh tistih, ki so 
slovensko besedo ohranili sko
zi desetletja, in ne nazadnje 
tudi po zaslugi časopisov, ki 
pričajo o trdni zasidranosti Slo
vencev v goriško mestno jedro.

Odgovorni urednik Jurij 
Paljk je dijakom predstavil izde
lovanje časopisa, jim sprego
voril o slovenskih ustanovah v 
stavbi na Travniku 25 in še po
sebej o Goriški Mohorjevi dru
žbi ter galeriji Ars.

Mihec: Veš, jest sem mo
čno zaskrbljen! Kuker se raz
vijajo stvari, ne bo dobrega!

Jakec: Ma, kaj misleš na 
nevarnost, da se začne voj
ska v Iraku, ki bi lahko prou 
hmali šla čez mejo jen dobi
la svetovne razsežnosti?

Mihec: Tudi! Sej vsi vemo, 
da, če pride do vojske, jo bomo 
vsi plačali gor jen, kuker kaže, 
do vojske bo pršlo, sej si Bush 
ne mure prvuščet, da bi se zdej 
premisliu jen pustil, da se sez 
Husseinom ukvarjajo sinje če
lade jen Združeni narodi. Ame
rika če jemet Irak pod svojo ob
lastjo. Interesi so preveč veli
ki, (Iragi muj, kuker so veliki v 
Afganistanu jen u Čečenji. Sej 
se zna, nafta je vladar sveta!

Jakec: Ne,čaki!Zmerejsmo 
pravli, da denarje sveta vladar!

Mihec: Ben, tu je isto. Sej 
pravemo, da je nafta črno zla-
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KAJ IN AS S K R B I . . .

tu. Ne, ne. Mene skrbijo bolj 
domače stvari.

Jakec: Ma, kaj? Ne mi reč, 
da ti djelajo sive lasi ministr
ski predsednik, njegov pod
predsednik al pej minister za 
decentralizacijo, njihovo ba
rantanje jen furanje države?

Mihec: Kaj čješ, de si kva- 
rem zdravje za njeh?! Itak je 
ana žalost! Ne, ne! Bolj me 
martrajo bližnje stvari!

Jakec: Ma, kaj? Te skrbi 
lllyjev protikandidat?

Mihec: Ma, bejži, bejži! 
Vsak bo moral salabolsko do
bro računat jen sklepat volil
ne pogodbe, če se čje resno 
kandidirat. Jen pole ena jen 
druzga bomo suodle po pro
gramih jen po tem, ali bo izpol
nil obljube. Do zdej ni bil no

ben prov poseb
no skrben za na
šo narodno stvar!

Jakec: A, za- 
stupem! Skrbijo 
te kandidature, 
zdej, ko kaže, 
de socialisti sez De Micheli- 
som na čelu čejo podpirat kan
didata Doma svoboščin. Tudi 
jest sen radovjeden, kaj bojo 
nardili razni slovenski socia
listi, ki podpirajo tu linjo.

Mihec: Eh, kaj. Sej znajo! 
Glih socialisti me ne skrbijo. 
Tudi ta bot si bojo pomagali 
jen jo bojo speljali taku, da bo
jo vsi kontjenti, jen da bo še 
kej ostalo! Sej ti pravem. Do
sti bliže naši skupnosti so 
stvari, ki me skrbijo.

Jakec: Ma, kaj? O bčni

S
zbor SSO-ja sez 
razpravo jen vo- 
lilnim i rezulta
ti vred?

Mihec: Ma, 
ne! Sej je blo vse 
predvidljivo. Ne 

djelat napak od našga od
govornega, da govoriš in go
voriš in razlagaš, ku da samo 
ti znaš. Bi blo zadosti poslušat, 
kaj so govorile kašne žjenske 
že kašno Ijeto od tega, jen bi 
zastuopu, kako se bo konča
lo. Sej vješ, da ga ni bolj glu
hega od tistga, ki niče poslu
šat. Vsekakor ne bo hudga, ne! 
V odbor so pršle mladi jen 
zdej bomo vidle, če si znajo 
tudi zavihat rokave! Glede kon
tinuitete pej ni za se bat, sej 
so zraven Maver, Pahor, Pav

lin jen Povše, alora... kaj čješ, 
da bo?! Skrbi me drugo!

Jakec: Ma, kaj? Ne me dr
žat na trnje! Povej mi!

Mihec: Ma, če prou čješ, ti 
povjem. Skrbi me Primorski 
dnevnik!

Jakec: Čaki, ne govort ne
umnosti! Zakaj te pej skrbi 
Primorski? Sej je ves teku Ijep, 
u barvah jen na doste straneh?

Mihec: Eh, zakaj. Kaj nisi 
bral Primorskega dnevnika 
kašnih 10-12 dni uod tega?

Jakec: Kaj pej?
Mihec: Ja, sporočilo uprav

nega odbora Zadruge Pri
morski dnevnik, ne, ki prave, 
"da stroški za izdajanje na
šega dnevnika stalno nara
ščajo, v splošni krizni situaciji 
pa ostajajo tako državne pod

pore kot lastni prihodki v bi
stvu nespremenjeni, dolgovi 
pa še niso bili izplačani. Polo
žaj zahteva budnost in trezno 
zaskrbljenost"! in jest ubogam.

Jakec: Dej, dej! Ne govori 
take, sej so sprejeli nove čla
ne v Zadrugo! Buode gvišen! 
Paticchio ne bo terjal, da pla
čajo kešen star dolg u tiskarni?

Mihec: Ja, ma kešen je prou 
na občnem zboru od SSO-ja 
govoru, da je treba pove
zovat stvari jen šparat sile. 
Ne bi tel, de bi tu pomerilo...

Jakec: Orpo, ta ued špara- 
nja sil je dobra! Ta bo veljala 
tudi za muajo ženo, keder 
mi ne da mira...

Mihec: Ma, mouče, mou- 
če! Same take neumnosti ti 
huodejo po glavi! Bejžmo raj- 
še kej popit.

Jakec: Prou praveš!


